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Opinió Diuen els lectors

El camí de la vida ve de pujada,
arrossegant el nostre nom amb desgana,

però aquest  camí no te tanques,
i ens acompanya el silenci; ell no s’ama-

ga…

Caminem el nostre destí,
arriant secrets atresorats,

ni els amics ho saben...
camí testimoni; d’amors passats...

Parem el pas! No hi ha dreceres ?
al cap i al a fi, és llarga la pena,

som aquí per viure, riure i aprendre,
continuem endavant amb esma !

Innovem un nou atall !
Una via oberta al sol,

On són un; el cel i el mar,
On inspira una cançó !

Respirem la pluja fresca,
reposem el nostre cor

amb fragàncies suaus i tendres,
adonem-nos de tants colors !!

  M. Carme Ariza

Camí
El meu racóA la Maria Dolors 

Godoy
Benvolguda Maria Dolors:

Haig de felicitar-te pel teu 
escrit al LLUMIGUIA “Uns 
déus dels rancorosos”.(LLU-
MIGUIA Abril 2022. Pag 93)

Els meus 95 anys de vida, fa 
que conegui pocs dels escrip-
tors de la revista cassanenca 
el Sr. Barceló, en Joan Carles 
Codolá, la M. Dolors Godoy, 
enJosep Ferrer i el meu fill en 
Xavier Carrera i pocs més.

Actualment, llegeixo la re-
vista perquè es feta per cas-
sanencs i cassanenques i 
m'agrada saber què passa al 
meu poble.

Recordo amb molt de senti-
ment el teu comiat a la difunta 
Angelina Salvador, ja que era 
una amiga molt estimada per 
la meva família.

Moltes i moltes gràcies pels 
teus escrits.

Joan Carrera Triola

MOLTES GRÀCIES, SALVI
El passat 8 de maig el Casal va organitzar un dinar 
obert a tothom. Es va aprofitar aquesta ocasió per 
fer un reconeixement a en Salvi Martin Frigola per 
la tasca feta durant tants anys a la nostra Llar de 
Jubilats i Jubilades, donant un gran servei a tots els 
socis i sòcies.

Salvi, comptem amb la teva expertesa perquè 
continuïs col·laborant amb nosaltres Sense tu el 
Casal no seria el mateix. Moltes gràcies per tot.
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Diuen els lectors Opinió

Per fi aquest any, passada la llarga 
pausa imposada per la pandèmia, 
hem pogut tornar a celebrar la festa 
de les Dolors, Loles i Lolites, com era 
el nostre propòsit quan organitzàrem 
la primera trobada.

El més important és que tothom en 
va sortir contentíssim. Ens ho vàrem 
passar tan i tan bé que la festa no 
es va acabar fins quasi a les 6 de la 
tarda.

A les 12 ens va rebre a les portes 
de l’Ajuntament la regidora d’Igualtat i 
feminisme Sra. Núria Savalls que ens 
va donar la benvinguda en nom del 
consistori, excusant l’absència del Sr. 
Alcalde, a causa d’altres compromi-
sos. Després d’unes breus paraules, 
feu entrega a cada una de les  32 
homenatjades, d’una làmina de suro 
decorada amb unes boniques pintu-
res de lliris  i amb un recordatori de 
la diada.

D’allà, tot passejant, vàrem fer la 

segona parada a l’església parroquial 
on el Sr. Eduard Mestres, president 
del GREC, ens va explicar, gràcies a la 
consulta feta en els arxius municipals, 
l’evolució dels batejos fets a la Par-
ròquia imposant a les nenes el nom 
de la Verge dels Dolors i com aquest 
nom anà evolucionant, al llarg dels 
anys, cap a Lola i Lolita per després, 
a poc a poc, anar retornant al nom de 
Dolors o Maria Dolors.

A continuació ens va explicar, de 
manera molt entenedora, com fou 
construïda l’actual església damunt 
de l’església romànica del segle XII, 
les obres de la qual començaren l’any 
1560 i varen finalitzar el 1700.

Al segle XVI,  s’hi va construir, al 
damunt, l’església actual la qual, es-
sent-ne rector Mossèn Bosch, va ser 
remodelada l’any 1926.

Varen seguir les explicacions men-
tre anàvem repassant les pedres tro-
bades, fins a 54 i, per finalitzar, les 

dues Dolors més joves de la colla va-
ren fer una ofrena floral a la nostra 
patrona, la Verge dels Dolors.

I d’allà al restaurant Vi Novell, unes 
a peu i altres aprofitant el servei de 
taxi d’alguna Dolors. En un menjador 
molt ben preparat per la ocasió, ens 
varen servir un exquisit menú que, a 
l’hora de les postres, fou amenitzat 
amb els cants alegres i divertits d’Els 
Panxuts fins que, animades per la 
mestressa, que era una Dolors més, 
alguna assistent es va decidir fins a 
tot a ballar.

Tampoc hi va faltar un sorteig sor-
presa.

El nostre agraïment a tots els col-
laboradors: Ajuntament, Copisteria, 
Els Panxuts i especialment al perso-
nal del restaurant per la seva atenció, 
bon servei i bon àpat.

L’equip organitzador

Trobada de Dolors, Loles i Lolites
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Opinió Diuen els lectors
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Relats de cinema

El nom de la rosa
El protagonista d’aquesta tràgica història es diu Guillem de 
Bolvir, historiador, traductor del llatí i aficionat a la novel·la 
negra. Va arribar al poble el dissabte quatre de juny amb 
el bus de la TEISA de primera hora del matí. Volia conèixer 
el contingut dels més de dos-cents pergamins d’origen me-
dieval descoberts a Can Frigola; però sobretot volia desco-
brir per què només podien ser consultats per un petit grup 
d’historiadors que havien de residir a l’edifici. I sobretot: qui 
havia assassinat un d’ells el dijous al vespre?
   En Guillem de Bolvir es va fixar en l’exposició organitzada 
per CassaNet i la Claca a la plaça de la Coma: en poques 
hores havien recollit més de trenta mil burilles, així com 
llaunes de refresc, cervesa i tota mena de restes orgà-
niques. Molts veïns, indignats, exigien un poble més net i  
ben cuidat.
   Es va dirigir cap a Can Frigola. Malgrat estar a prop de 
la cinquantena, en Guillem de Bolvir va demostrar ser prou 
àgil per evitar trepitjar les nombroses tifes de gos dels car-
rers. Quan la nit abans havia trucat a en Pere de Roques, 
supervisor de l’equip d’historiadors, per notificar-li la seva 
arribada, va sentir el silenci incòmode i prolongat de l’altra 
banda del telèfon. “D’acord, vingui —li va contestar una 
veu seca— sempre i quan recordi que està sota la meva 
autoritat i que no podrà abandonar l’edifici durant la seva 
estada”.
   Es va estar un estona admirant la façana imponent de la 
casa i la torre adossada, fins que va trucar dues vegades a 
la gran porta adovellada; el va obrir un vell amic, Humbert 
Casals. Tots dos es van fondre en una abraçada cordial, 
no s’havien vist des de l’últim Congrés de l’Institut de Nova 
Història celebrat a Lloret poc abans de la pandèmia. Hum-
bert Casals semblava emocionat i també alleujat de veure 
en Guillem de Bolvir.
   —Que bé que siguis aquí, Guillem. Pobre noi…
  —Tinc entès que es tractava d’un estudiant que feia les 
pràctiques amb vosaltres, no?
 —Sí. Al principi se’l veia alegre, col·laborava amb l’equip. 
Fins que un dia ens va deixar de saludar, com si s’amagués 
de nosaltres. Potser va descobrir alguna cosa estranya. En 
Pere de Roques l’havia advertit que avisaria l’Assessor si 
no deixava la seva investigació.
   —Qui és l'Assessor? —va preguntar en Guillem de Bolvir, 
encuriosit.
   —No és gaire conegut, però t’asseguro que a l’ajunta-
ment no es fa res sense el seu consentiment. No permet 

que ningú visiti aquest edifici. Mira que seria un bon lloc 
per instal·lar-hi l’Escola d’Art o una sala d’exposicions. Qui-
na pena!
   —I en Pere de Roques, què en pensa?
  —Ells dos són carn i ungla. Males llengües diuen que 
estan mig emparentats i que amb les seves influències 
polítiques va aconseguir el càrrec per a l’Assessor…Entra, 
que el sol no perdona.
  En el moment que Humbert Casals va tancar la porta 
amb clau, va aparèixer un home de mirada intrigant, nas 
afilat, que se’l va mirar amb desconfiança: “Vostè és qui 
em va trucar ahir? Recordi que el seu objectiu és traduir 
els pergamins i que no pot abandonar la casa”. I se’n va 
tornar per on havia vingut, per una escala de cargol amb 
esglaons de fusta.
   En Guillem de Bolvir va arribar a la primera planta i va ob-
servar les set taules, cadascuna ocupada pels historiadors 
asseguts en tamborets i que transcrivien els documents 
antics. Es va acostar a una taula buida, a prop del finestral 
que donava a un aparcament. Va sentir un gemec i quan 
es va girar, un dels investigadors va abaixar el cap, les 
cames li tremolaven. En Guillem li va demanar si coneixia 
el mort. “Es deia Remigi, crec que vivia a Caldes”, li va res-
pondre en veu baixa; i mirant cap a una porta tancada, va 
xiuxiuejar a l’orella del nostre protagonista:
   —El noi investigava l’antiga portalada romànica de l’es-
glésia.
   Es va sentir un xerric de porta inquietant: en Pere de Ro-
ques, seriós, va donar un parell de pergamins a en Guillem 
de Bolvir i li va manar seure a la taula del fondo, mentre ell 
vigilava tothom des d’un racó ombrívol.
   En Guillem va desplegar els papers, datats del 1146. En 
el primer full es destacava el malestar dels veïns per l’enor-
me brutícia dels carrers, infestats de cagarades de cavalls 
i de tota mena de deixalles orgàniques. Exigien al batlle de 
la població que apliqués el model de recollida selectiva de 
Lacustaria. Quan Guillem de Bolvir va passar al següent full 
es va adonar que portava el número tres, i que es referia a 
la compra d’un antic obrador de pa al barri vell per instal-
lar-hi tretze places d’aparcament per a carruatges.                          
   Es va aixecar del tamboret i va demanar la segona pàgi-
na a Pere de Roques. El supervisor va arrufar el nas: “Es 
troba en un despatx de la Torre Salvana juntament amb la 
resta d’informació confidencial”. I se’n va anar sense dir 
res més.
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Economia d’estar per casa (138)

De micos i mones
Doncs sí, la cosa va de micos, més aviat de mones. Llegeixo 
esparverat que ens arriba una altra pandèmia, ara serà la 
verola del mico. "Toma ya". Si no en teníem prou amb la grip 
aviaria i el moquillo, ara ens encolomen la verola del mico. 
No sé si m'ho he de creure o és un "fake", tant es val, el cas 
és que això és un no parar. Sort que el remei serà el mateix 
de sempre, "carajillo" d'anís del mono i a suar que demà ja 
veurem.

Deixem la part folklòrica i centrem-nos en l'escenari que ens 
preparen per a la tardor i l'hivern i que no serà precisament 
una desfilada de moda.

La Unió Europea està decidida a posar fi a la dependència 
del gas i el petroli russos. Fins aquí d'acord. Ara bé, la se-
güent pregunta és: com ho farem?

De moment s'hi destinaran 210.000 milions d'euros per a 
programes que tinguin com a finalitat reduir la dependència 
energètica, i suposadament la reducció del consum d'hidro-
carburs, en qualsevol de les seves formes (petroli i gas princi-
palment), i això ho deixa en mans dels estats membres.

Ja hi tornem a ser, i no cal dir que n'hi ha molts que es 
feliciten perquè veuen com es poden engreixar un cop mes 
amb diners públics. Sens dubte les grans elèctriques, entre 
elles les espanyoles ja ensaliven perquè les seves inversions 
en eòliques i solars seran "regades" amb una pluja de milions, 
sense oblidar les pròrrogues, suposadament forçoses, de les 
més que amortitzades nuclears.

En aquest escenari hi ha, com no podria ser d'altra manera, 
un actor especialment beneficiat: els Estats Units, que són 
i seran els primers proveïdors de gas, petroli, combustible 
nuclear i altres porqueries, que prèviament extrauran de pa-
ïsos tercers on tenen la paella pel mànec, és a dir: Aràbia, 
Emirats, Qatar, Iraq, Veneçuela, Nigèria.

Tot això i l'impuls de la despesa militar, defensada aferris-
sadament pel Sr. Borrell, i de la que també els Estats Units 

són capdavanters, poden permetre a l'economia dels EUA 
refer-se del tràngol que estan passant, i impulsar de nou el 
seu creixement. Hem de recordar que aquell país sempre 
n'ha tret benefici de les guerres externes.(el cost en vides 
humanes aquí no compta). Amb això compte el Sr. Biden per 
a defensar-se de "l’huracà" Trump.

És molt probable que aquesta situació, emmarcada per la 
guerra a Ucraïna, ens suposi un esforç més que notable en 
el nostre dia i dia, i no cal dir que veurem com la inflació puja 
i puja, mentre altres indicadors econòmics baixen i baixen.

El pla de Putin per a destruir la Unió Europea va per aquí. 
Possiblement, Rússia acabi malament, debilitada, més em-
pobrida i al marge del comandament mundial, però no hi ha 
dubte que Europa sortirà, també, molt mal parada d'aquest 
enfrontament.

És evident que això enforteix la posició de la Xina i els Estats 
Units, embrancats en el seu duel personal i que es juguen en 
el tauler europeu la supremacia mundial.

Si després de la II Guerra Mundial es va habilitar un pla 
Marshall per a la recuperació europea, veurem si, d'aquí a 
un temps, seran els xinesos qui ens han de treure del forat.

He començat parlant de micos, i ara acabo parlant de mo-
nes, i és que la darrera notícia del conseller Torrent anunciant 
l'arribada d'una empresa sud-coreana Ijin Materials a Mont-
roig del Camp és per petar-se de riure. A part dels calerons 
que haurà cobrat Price Waterhouse per la mediació, haurien 
d'haver mirat que va passar amb aquesta mateixa empresa fa 
dos anys, quan es va anunciar la seva implantació a Hongria, 
prop de Budapest. (veieu Iljin Hungary a internet )

Pim, pam, pum, focs d'artifici i poca cosa més. Això sí, 
sortim a la foto.

I és que de mones i micos n'hi ha mil i pico.

J. H.

Diuen els lectors Opinió
  En Guillem es va tornar a acostar a en Remigi de Caldes 
que, amb un to de veu gairebé imperceptible, li va confes-
sar que el supervisor tenia la clau de la Torre amagada 
a la seva habitació, i que tan sols hi havia una possibilitat 
d’aconseguir-la: a les dotze del migdia en Pere de Roques 
aniria a la conferència d’un prestigiós economista que par-
laria sobre el secret dels diners i de com aconseguir una 
bona relació amb ells; l’Assessor li havia pregat assistir-hi 
a causa de la baixa previsió de quòrum. Era la mateixa 
hora que les dones de la neteja deixaven obertes les habi-
tacions perquè es ventilessin.
   Quan en Pere de Roques se’n va anar, en Guillem de 
Bolvir va  entrar a l’habitació i va escorcollar els calaixos 
i els armaris. Va trobar una clau de pam i mig amagada 
en un abric de vellut negre. En aquell moment va sentir 
un bip bip que no provenia del seu mòbil sinó d’un iPhone 
13 Pro Max amagat sota un coixí; el whats no parava de 
rebre missatges de l’Assessor: “Vine de seguida, que som 
quatre gats”.
   En Guillem de Bolvir va córrer cap a la Torre, va pujar 
l’escala de cargol  —una mica més i cau a causa del mal 
estat d'un esglaó— i va obrir una porta que xerricava mol-
tíssim. Aquella sala era atapeïda d’arxivadors de l’ajunta-
ment que contenien actes de comissions informatives i de 
plens, instàncies, recursos… Es va fixar que al llom d’una 
carpeta del mes de juny de 2019 s’hi llegia: “Acord per 
a la constitució de govern”. La va obrir i en va treure un 
pergamí antic enrotllat.

   Va sentir fressa: des de la porta, en Pere de Roques 
l’observava, desafiant, mentre li ensenyava el mòbil.
   —Per què aquest document és tan misteriós, tan terri-
ble? —va implorar en Guillem.
  Aleshores el supervisor va agafar una capsa de mistos, 
en va encendre un, el va llençar a les piles de papers i va 
fugir corrents. En Guillem va amagar el pergamí sota la ca-
misa, amb prou feines s’hi veia i estossegava sense parar, 
el fum cada vegada era més espès; fins que va trobar la 
sortida i va poder baixar l’escala;  va procurar no trepitjar 
un esglaó de fusta que estava completament trossejat. 
Quan va arribar a la planta de baix va veure el cos immòbil 
de Pere de Roques.
   Dos camions de bombers i una gran multitud s’havien 
congregat a l’aparcament. En Guillem se’n va allunyar i es 
va asseure en un banc del parc de la tirolina. Va desplegar 
el pergamí; duia el número II.
   En ell s’explicava que la gent estava fastiguejada que el 
govern municipal no solucionés el problema de la brutícia; 
la pudor dels carrers era insuportable, totes les accions 
de recollida de deixalles dutes a terme pels ciutadans no 
havien servit de gaire res. I va ser el primer dissabte de 
juny al matí que centenars de veïns es van concentrar, 
indignats, a la plaça de Sant Pere i van decidir gravar una 
inscripció a la portalada de l’església: “Cassiano, porta a 
porta”..

Josep Ferrer
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Problemes per la seguretat de ciclistes i 
vianants a les rotondes del municipi

Fa mesos que van començar les obres 
de la nova via verda de Cassà de la Sel-
va i la realització d’alguns canvis a la 
ruta del carrilet.

Les obres han anat avançant, des-
prés d’un inici a relatiu bon ritme, sem-
bla que la seva execució i finalització 
s’ha alentit i en alguns casos aturat, fet 
que provoca que a dia d’avui encara no 
s’hagi obert, com a mínim de forma ofi-
cial, el trànsit en aquestes vies.

Deixant de banda aquests retards, hi 
ha un punt on l’actuació feta pot gene-
rar, al nostre entendre, problemes de 
seguretat importants.

L’entrada del carril bici que ve de Gi-
rona, per una banda ha creat una car-
retera més estreta, sense vorals, amb 
les implicacions que això comporta a 
nivell de seguretat i accidentalitat i per 
altra banda en arribar als diversos gira-
toris que hi ha a l’entrada del municipi hi 
ha llocs on la visió de ciclistes i vianants 
queda molt atenuada, bé sigui per les 
pròpies rotondes o per altres construc-
cions.

Seguim insistint també en el perill del 
carril bici que travessa la rotonda del 
final de la Rambla a l’entrada de la car-
retera de Caldes. No veiem que s’hagi 
fet cap actuació nova malgrat les sug-
gerències del grup “Mou-te en Bici”.

Segons va expressar l’equip de go-
vern hi ha la intenció de buscar solu-
cions a aquesta actuació que genera 
punts de risc i perillositat, tanmateix el 
que demanem és que si hi ha la volun-
tat de corregir-ho es faci de la millor 
manera possible, intentant reduir el 
màxim el risc i prenent totes les mesu-
res necessàries.

EL CAP DE CASSÀ CREIXERÀ
Un dels serveis que tenim la sort de 
gaudir al nostre municipi és un CAP, 
Centre d’Atenció Primària, que dona 
servei a tota l’àrea bàsica, i que a més 

està obert les 24 hores del dia.
Un servei com aquest, de primera 

necessitat, sempre s’ha treballat per 
mantenir-lo i millorar-lo tot el que cal-
gui, per aquest motiu, ja quan durant la 
legislatura 2015-2019 des del Depar-
tament de Salut es va apuntar la possi-
bilitat de poder ampliar les instal·lacions 
de l’actual CAP per part de l’equip de 
govern d’Esquerra vam mostrar tota la 
predisposició del municipi per acollir-les 
i facilitar els tràmits.

Finalment el Departament de Salut ha 
realitzat el projecte d’ampliació i millora 
del CAP de Cassà de la Selva i sembla 
que en el curt termini serà una realitat.

Celebrem aquesta decisió que com-
portarà el manteniment i millora de 
l’assistència sanitària pública al nostre 
poble.

A ÚLTIMA HORA PER LES 
ALTERNATIVES D’ESPAIS 
CULTURALS I DEL COWORKING 
DE CAN TRINXERIA
La licitació de les obres per l’adequació 
del segon pis de Can Trinxeria faran que 
el municipi deixi de disposar d’espais 
d’exposició i per la realització d’espais 
culturals.

Sembla contradictori amb el fet que 
fa poc temps el govern de JxCat i el PSC 
decidís prescindir i cedir a Caixabank un 
espai com el de la Sala de la Coma que 
serviria perfectament d’espai d’exposici-
ons i actes culturals diversos.

Ara però es veu que l’ajuntament hau-
rà de llogar espais alternatius, amb el 
cost que això suposarà,  i recol·locar 
les diverses activitats previstes en d’al-
tres espais.

Tanmateix, després d’haver-se adju-
dicat les obres i per tant davant d’un 
inici imminent d’aquestes encara no 
sabem quins espais es llogaran (i quin 
cost tindran) i quina alternativa hi haurà 

pels usuaris del coworking, la sala d’ex-
posicions, les activitats culturals o els 
casaments i cerimònies realitzats pel 
jutjat de pau.

Un cas més de manca de previsió.

SEGUIM ESPERANT 
LES MESURES PER 
LA MILLORA DE LA NETEJA
Càmeres de seguretat, sancions, infor-
madors, més control...  aquestes i al-
gunes mesures més són les que l’ajun-
tament i el govern de JxCat i el PSC van 
anunciar per corregir l’evident manca 
de neteja del municipi i els diversos abo-
caments.

Tanmateix mesos després d’aquest 
anunci, s’ha quedat simplement amb 
això, un anunci. Fins al moment no s’ha 
implementat cap d’aquestes mesures, i 
la problemàtica segueix vigent.

El nostre grup ens hem ofert reite-
radament en participar activament per 
buscar solucions i avançar cap al canvi 
de model de recollida d’escombraries i 
neteja viària, tanmateix des de l’equip 
de govern no s’ha tingut en compte 
aquest oferiment i seguim cronificant 
aquest problema de manca de neteja, 
que normalment quan arriba la tempo-
rada d’estiu es sol intensificar.

NOU SISTEMA DE 
SUBVENCIONS A LES ENTITATS 
ESPORTIVES
Cal revindicar quan les coses acaben 
bé i fruït d’un treball conjunt.

Malgrat un trajecte turbulent i a vega-
des amb informacions contradictòries, 
al ple del mes de maig es va aprovar el 
reglament pel qual s’atorgaran les sub-
vencions a les entitats esportives.

Amb aquest reglament s’aplicaran els 
mateixos criteris a totes les entitats, i 
totes podran competir en igualtat de 
condicions per tal d’accedir a les aju-
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des de l’ajuntament de Cassà en funció 
de diversos criteris, com el número de 
d’infants que hi participen, el nombre 
de socis, o la implicació en les diverses 
activitats del municipi, entre molts d’al-
tres...

Després de diversos intents agraïm 
la predisposició de la regidora d’esports 
per tal d’arribar a un acord que con-
templés tots els punts de vista tant de 
l’ajuntament com el de les pròpies enti-
tats esportives.

Esperem que sigui l’inici d’un bon sis-
tema de treball i que l’ajuntament pugui 
seguir col·laborant amb totes les enti-
tats esportives del nostre poble.

CAN PARERA, LA PLAÇA 
MOSSÈN CINTO QUE PASSA DE 
PLAÇA A APARCAMENT
Les obres per l’adequació de les noves 
places de pàrquing a la plaça Mossèn 
Cinto Verdaguer han acabat. 

Amb alguns problemes de neteja i en-
cara amb alguna escomesa elèctrica i 
de serveis que cal millorar ja s’ha obert 
a la circulació.

Finalment han estat 13 les noves pla-
ces d’aparcament ofertades a l’espai 
de Can Parera. S’afegeixen a les que 
ja existeixen a la plaça, covertint tot 
aquest espai del centre històric just 
en el contrari del que demanava el pla 
estratègic Cassà 2025, un espai pri-
oritàriament per a vianants i amb una 
circulació motoritzada més pacificada, 

amb l’habilitació de més aparcament 
s’incrementa el trànsit de cotxes al cen-
tre del poble.

Deixant de banda el cost de cada pla-
ça d’aparcament, de més de 30.000€ 
cada una, cost al nostre parer molt 
elevat, s’ha incrementat la circulació en 
una zona on els carrers són a un sol 
nivell i amb una circulació de vianants 
molt important.

PERPLEXITAT PER LA CREACIÓ 
DE ZONES INDUSTRIALS 
AL COSTAT DE ZONES 
RESIDENCIALS
Mentre la majoria de zones industrials 
que toquen o linden amb zones residen-
cials del municipi s’ha anat obligant a 
desplaçar les indústries i fàbriques a 
zones més allunyades del municipi, ens 
va sorprendre la voluntat de l’equip de 
govern de mantenir la qualificació d’us 
predominantment industrial d’una peça 
del veïnat de les Serres a prop de la 
rotonda on acaba la Rambla en direcció 
a Llagostera.

Aquest àmbit, on hi ha diverses ca-
ses i residències, i que també limita 
amb tota la zona residencial del carrer 
del Conill es pretén mantenir la califica-
ció d’industrial.

Creiem que seria un error seguir qua-
lificant com a industrial una zona que 
en el mig termini quedarà envoltada 
de residències, amb les molèsties que 
comporta i les implicacions a nivell de 

sorolls, contaminació ambiental i mobili-
tat de vehicles pesants.

Demanem a l’equip de govern de 
JxCat i el PSC que informi a tots els 
afectats directa i indirectament i que 
informi de totes les alternatives possi-
bles, per tal que els veïns tinguin tota 
la informació i puguin expressar la seva 
opinió i escoltar-los.

DEFENSA DELS JUTGES DE PAU
Aquest mes de maig hem aprovat una 
moció en defensa del manteniment de 
la figura dels Jutges de Pau a Catalunya 
en front un projecte de Llei Orgànica 
d’Eficiència del Servei Públic de Justícia 
que està en tràmit a les Corts Generals 
que contempla suprimir la figura dels 
jutges de pau.

Actualment els jutjats de pau son 
presents a 898 dels 947 munbicipis 
de Catalunya, esdevenint un model de 
justícia molt propi de Catalunya, essen-
cial per a la seva proximitat i servei a 
la gent, coneixedors dels municipi i fent 
sobretot medicació.

Un nou intent d’uniformització del 
Govern espanyol (ja ho hem vist recent-
ment amb els bombers, el canon de 
redidus), un atac directe a les compe-
tències que ens atorga l’Estatut i allunya 
el ciutadà de la justícia, la fa més cara 
i, per tant, més ineficient i que ignora 
l’opinió dels municipis.

Secció Local d’Esquerra Cassà
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L’Ajuntament de Cassà va aprovar 
en el ple del mes de maig les bases 
reguladores per la concessió de sub-
vencions per al manteniment de l'ac-
tivitat de les entitats esportives de la 
vila. Aquestes bases ja fa uns quants 
mesos que s’havien plantejat a les 
entitats esportives locals amb l’objec-
tiu de fer-les vigents a partir de l’any 
2022, però finalment s’aplicaran a 
partir de l’any que ve.

En una reunió celebrada l’octubre 
de l’any passat la regidora d’esporta 
Lourdes Martin va informar els re-
presentants de les entitats esportives 
locals de la voluntat de l’Àrea d'Es-
ports municipal de posar en marxa 
un nou procediment per assignar les 
subvencions a les entitats esportives 
del poble. Segons el consistori, el nou 
model respon als criteris “de transpa-
rència, publicitat i oportunitat i incenti-

va la competitivitat i l'efectivitat de les 
activitats associatives”. Tal com es va 
plantejar el tema la resposta de les 
entitats no va ser gaire favorable al 
canvi, tota vegada que fins ara les en-
titats negociaven personalment amb 
l’Ajuntament cada any l’aportació que 
faria el consistori a l’activitat de cada 
club. Això permetia planificar les des-
peses a partir dels ingressos que po-
drien arribar de l’Ajuntament i era un 

L'Ajuntament passa al 2023 
les bases dels ajuts esportius

Aquest reglament de subvencions es volia posar en marxa enguany

A la foto superior, l'alcalde mostrant l'avantprojecte de l'ampliació del CAP; a sota, dos moments del ple de maig.
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Relació de temes tractats en el ple celebrat el 26 de maig 
de 2022:
 1.- Aprovar l'acte del Ple del 28/04/2022. Aprovada 
per unanimitat
2.- Retre compte dels decrets d'alcaldia núm. 2022/967 
al 2022/1210. Es ret compte
3.- Aprovació de la comptabilitat del tècnic informàtic. 
Aprovada per unanimitat
4.- Modificació de la plantilla i RTL de l'any 2022. Aprova-
da per nou vots a favor (JxC i PSC) i sis abstencions 
(ERC)
5.- Aprovar la modificació de l'article 12 de l'acord regu-
lador de condicions del personal funcionari i del Conveni 
Col·lectiu del personal laboral de l'Ajuntament de Cassà de 
la Selva. Aprovada per unanimitat
6.- Desafectació de 44 llits de la Residència Geriàtrica 
Sant Josep per cessió gratuïta a entitats sense ànim de 
lucre. Aprovada per unanimitat.
7.- Aprovació del Pla de Mesures Antifrau per a la gestió 
de projectes Vinculats al Pla de Recuperació, Transforma-
ció, i Resiliència, finançats amb els fons europeus anome-
nats Next Generation. Aprovada per unanimitat. Aprovada 
per unanimitat
8.- Aprovació inicial del reglament d'adjudicació dels habi-
tatges socials de l'Ajuntament de Cassà de la Selva. Apro-
vada per unanimitat
9.- Adhesió al Pla de Serveis en Matèria de Gestió Docu-
mental i Tractament Arxivístic a les comarques de Girona 
del Consell Comarcal del Gironès. Aprovada per unani-
mitat

10.- Aprovació de les bases reguladores per la conces-
sió de subvencions per al manteniment de l'activitat de les 
entitats esportives de Cassà de la Selva. Aprovada per 
unanimitat
11.- Reconeixement extrajudicial de crèdit. Aprovada amb 
nou vots a favor (JxC i PSC) i vuit abstencions (ERC)
12.- Aprovació inicial de l'ordenança municipal d'ús dels 
edificis i instal·lacions dels centres públics d'educació in-
fantil i primària de Cassà de titularitat demanial municipal. 
Aprovada per unanimitat
13.- Modificació puntual núm. 15 del POUM de modifica-
ció del Pla d'actuació urbanística municipal. Aprovada per 
unanimitat
14.- Modificació puntual núm. 22 del POUM a l'àmbit del 
Pla de Millora Urbana del PMU C08 Les Serres II. Aprova-
da amb nou vots a favor (JxC i PSC) i vuit en contra (ERC)
15.- Modificació puntual núm. 23 el POUM per a l'inter-
canvi de qualificació de dues parcel·les de sòl privat lliure 
d'edificació i zona verda i millores en la vialitat al carrer 
Metall. Aprovada per unanimitat
16.- Propostes urgents
16.1. Cessió terrenys cap. S’aprova la urgència per 
unanimitat
S’aprova la proposta per unanimitat
16.2. Moció de JxC en defensa dels jutges de pau a Cata-
lunya. S’aprova la urgència per unanimitat
S’aprova la proposta per setze vots a favor (JxC i 
ERC) i una abstenció (PSC)
17.- Informes d'alcaldia i regidors.
18.- Precs i preguntes.

Els temes del ple de maig

sistema que afavoria la gestió diària. En canvi no hi havia 
uns criteris clars del perquè de la subvenció per a cada 
entitat i per això des del consistori es va proposar que els 
criteris de concessió de cada subvenció fossin ben clars 
i tinguessin en compte el perfil de cada club o associació 
per concedir subvencions d’acord a uns criteris objectius 
que totes les entitats coneguessin.

Tot i que en principi la voluntat de la regidora era que el 
2022 ja es posés en marxa el nou sistema, la resposta 
d’algunes entitats contràries al canvi va anar retardant-ne 
la seva aprovació i finalment quan va arribar al ple ja es va 
avisar que seria per al 2023. Les reticències dels clubs 
es basaven en la precipitació de l’aplicació, que es faria 
a mitja temporada, ja que els clubs van per temporades 
que agafen dos pressupostos municipals, la incertesa de 
l’import que podrien rebre amb el nou sistema i les difi-
cultats per complir amb algunes de les demandes que es 

TRANSPARÈNCIA OPACA?
L'Ajuntament de Cassà ja fa uns quants anys que obté el 
certificat del 100% de transparència per la informació 
que es facilita als ciutadans a través de la seva pàgina 
web, especialment.

Enguany ha tornat a recollir el guardó  per aquesta 
transparència que entre altres coses valora que els ciu-
tadans tinguin lliure accés  a saber les remuneracions 
que reben els regidors que  han estat escollits per la 
ciutadania.

Fa uns mesos es van fer alguns canvis  en aquestes 
remuneracions que afectaren dos regidors de l'equip de 
govern (Núria Salvans. de JxC, i Marià Montsuñer, del 
PSC) que van augmentar la seva dedicació al consistori. 
El que no ha quedat clar és quina remuneració i dedica-
ció tenen en l'actualitat si ens fixem en allò que es publi-
ca a la web de l'Ajuntament, com es veu a les imatges 
superiors, capturades d'internet. Deu ser allò de què 
cadascú trii la resposta que més li agradi: en números 
o en lletres? 

Una de les votacions unànimes del ple de maig.

juny 2022 · núm. 832 · Llumiguia    11



Cassà al dia Ple Municipal

puguin fer per omplir la documentació 
de sol·licitud que d’entrada semblava 
més complicat que el tràmit habitual 
de presentar la programació prevista 
amb la sol·licitud d’ajut.

Amb el nou sistema aprovat en el 
ple de maig es mantenen els recursos 
pressupostaris destinats a les subven-
cions per aquestes activitats (79.100 
€) i distingeixen entre les aportacions 
al manteniment de l'activitat ordinària 
de l'entitat i l'organització d'esdeveni-
ments al municipi. El procediment de 
concessió d'aquestes subvencions és 
el de concurrència competitiva. Com 
va explicar la regidora al ple les sub-
vencions es concedeixen mitjançant la 
comparació de les sol·licituds que es 
presentin i valoraran diferents ítems 
que van des de l’àmbit de competició 
de l‘entitat, fins al nombre de llicèn-
cies o de socis i les hores d’activitat 
anuals; també es tindrà en compte la 
implicació del cub en les activitats lo-
cals d’àmbits diversos.

La proposta es va aprovar amb el 
suport dels regidors de l’oposició. Me-
ritxell Rabionet (ERC) va manifestar 
la seva satisfacció perquè finalment 
s’hagi arribat a un acord en aquest 
àmbit i va agrir que des del govern 
municipal haguessin permès el treball 
conjunt i les aportacions de l’oposició. 
Per la seva banda, des del PSC. El re-
gidor Marià Montsuñer va assenyalar 
que el nou reglament servirà per un 
fer un repartiment més just dels fons 
municipals, en benefici del conjunt de 
la ciutadania.

ENDAVANT AMB L’AMPLIACIÓ 
DEL CAP
L’ampliació del Centre d’Assistència 
Primària de Cassà costarà dos mili-
ons i mig d’euros i podria estar en-
llestida a finals de l’any 2023, segons 
va informar en el ple de maig l’alcalde 
Robert Mundet; Mundet va presentar 
en la sessió l’avantprojecte inicial de 
l’ampliació de l’actual CAP, redactat 
per Vitaller Arquitectura, que preveu 
la construcció d’un nou edifici a la 
zona de l‘actual parc Heribert Rutllant 
i la remodelació de l‘actual seu per mi-
llorar-ne les seves prestacions. Està 
previst que el nou edifici, de dues plan-
tes, tingui una superfície de 778,9 
metres quadrats i costi 1.422.878 
€. L’altre milió (1.081.366,08€) ser-
virà per a la reforma de l’actual CAP, 
que té una superfície de 936 metres 
quadrats. En principi està previst que 
es facin les obres del nou edifici, i el 
servei sanitari es continuaria prestant 
al centre actual; després es passari-
en els serveis a la nova seu mentre 
duressin els treballs de millora i remo-
delació de l’edifici existent.

En el ple es va aprovar el comple-
ment de l’acord de cessió gratuïta 

dels terrenys del centre d’atenció pri-
mària de Cassà de la Selva i d‘apro-
vació del document administratiu de 
formalització de la cessió gratuïta. En 
relació a les finques objecte de ces-
sió, l’Ajuntament de Cassà de la Selva 
manifestà que la finca 5093 ja està 
edificada, i que compleix la normativa 
urbanística i que la porció segregada 
de la finca 850 és apta per a l'edifica-
ció i compta amb els serveis necessa-
ris per a la construcció de l'ampliació 
de l’equipament sanitari.

NEGOCIACIONS AMB 
EL PERSONAL 
L’alcalde també va informar de les 
negociacions que s’estan mantenint 
amb el nou comitè d’empresa de cara 
al futur Conveni Col·lectiu del personal 
municipal; de moment el ple va apro-
var el mes de maig una modificació 
de l'article 12 de l'acord regulador 
de condicions del personal funciona-
ri i del Conveni Col·lectiu del personal 
laboral de l'Ajuntament de Cassà de 
la Selva que fa referència a les retri-
bucions de les hores extres, punt en 
què es va arribar a un acord mentre 
es continua avançant en la negociació 
col·lectiva. Les hores extres que s’ha-
gin de fer per a festius i dates asse-
nyalades com festes de Nadal, Festa 
Major, Fires, etc. es pagaran a 25 € 
/h d’acord al pacte arribat entre les 
dues parts.

El ple també va aprovar un canvi de 
la Plantilla de personal en el sentit de 
modificar les competències que haurà 
d'assumir el futur ocupant de la plaça 
de Cap de Brigada que passa d'estar 
definit com a grup C2 a grup A2.

ESQUERRA CONTRA UNA MODI-
FICACIÓ URBANÍSTICA
El creixement d’una zona industrial, a 
tocar d’una zona residencial pensem 
que pot tenir conseqüències negati-
ves per als veïns i per això de moment 
votem no ala proposta”, va explicar 
el regidor d’ERC Pau Presas a l’hora 
de justificar el seu vot negatiu la pro-
posta de modificació puntual núm. 22 
del POUM a l'àmbit del Pla de Millora 
Urbana del PMU C08 Les Serres II. 
L’alcalde Robert Mundet va dir que 
de moment no s’aprovava res sinó 
simplement que es faria una consulta 
entre els veïns per saber que en pen-
saven de l’acord al qual han arribat els 
propietaris de la zona, després de me-
sos de litigis judicials. Mundet va dir 
que s’havia intentat trobar el desllori-
gador a una situació molt complexa i 
que ara presentarien als veïns l’acord 
inicial per copsar-ne la seva opinió.

L'Ajuntament considera que ha pro-
piciat un consens entre els afectats 
per assegurar la resolució del sistema 
urbanístic amb el millor resultat pos-

sible per a tots els propietaris, man-
tenint la compatibilitat de l'ús residen-
cial dintre d'un sector industrial. Amb 
el tràmit aprovat s'inicia la modificació 
del planejament amb una consulta du-
rant un període de trenta dies prèvia 
a l'aprovació inicial. La zona afectada 
es tracta d'una zona intermèdia de la 
zona industrial situada entorn del gira-
tori del carrer Marina (C-250a), a l'al-
tura de la Rambla Onze de Setembre. 
L’Ajuntament considera que la manca 
de desenvolupament d'aquesta zona 
intermèdia, ocasiona un greuge a la 
resta de l'àmbit i ha originat una sen-
tència judicial que obliga a canviar la 
situació existent. 

UN ALTRE ANY SENSE ACORD 
AMB ELS MARXANTS A LA FIRA 
DEL TAP
Finalment, vist que hi havia molt pocs 
paradistes, el mercat del dissabte de 
la Fira del Tap es mantenir en un petit 
sector del passeig de Vilaret no afec-
tat per les instal·lacions necessàries 
per la celebració de la Fira del Tap i 
del Suro.

Com va explicar l’alcalde en el ple, 
inicialment s’havia proposat als mar-
xants -i així figurava en el programa 
de la Fira- que muntessin les parades 
als carrers de Catalunya i Bonavista, 
però bona part dels paradistes del 
dissabte no van estar d'acord amb 
la proposta i van decidir no venir el 
dia 28 de maig. Així, doncs, atès que 
només hi haurà set parades, es van 
ubicar a la zona del Passeig entre els 
carrers Catalunya i Bonavista. L’any 
passat el mercat del dissabte de la 
Fira del Tap es va traslladar a la plaça 
de la Coma, però tampoc no va ser un 
punt acceptat pels paradistes que en 
la seva majoria no van parar al nostre 
poble. Igual que enguany es queixaren 
que les condicions de l’espai escollit 
no eren les adequades per al muntat-
ge i desmuntatge de les parades.

UN ALTRE PAS CAP A LA 
RECOLLIDA D'ESCOMBRARIES 
PORTA A PORTA
I com ve essent habitual en els plens, 
a preguntes de l'oposició va sortir a 
debatre el canvi del sistema de recolli-
da d'escombraries per passar al por-
ta a porta. L'alcalde va anunciar que 
s'havia arribat a un acord econòmic 
amb l'empresa que gestiona la recolli-
da per tal de facilitar el pas al nou sits-
tema; Mundet va explicar que tenien 
previst presentar en el proper ple el 
reconeixement del deute i fer una mo-
dificació de crèdit per assumir aques-
ta despesa suplementària i avançar 
en la liquidació de l'actual contracte 
per canviar el sistema.
 

Text i fotos: Joan Carles Codolà
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El ple del maig va aprovar - amb un únic vot d'abstenció del 
regidor del PSC, que va al·legar no tenir prou informació 
sobre el tema- una moció en favor dels jutges de pau. El 
text de la moció diu el següent:

"El Projecte de la Llei Orgànica d’Eficiència Organitzativa 
del Servei Públic de Justícia que està en tràmit a les Corts 
Generals, contempla suprimir la figura dels jutges de pau.

Davant d’aquest fet, el món municipal vol manifestar el 
seu posicionament en contra de l’adopció d’aquesta me-
sura i la necessitat de mantenir els jutges de pau, si més 
no, a Catalunya.

A Catalunya, els jutges de pau son un instrument de la 
justícia que amb un marcat caràcter tradicional i molt pro-
pis del nostre país han demostrat al llarg de la història la 
seva utilitat i eficàcia en la resolució dels conflictes.

Actualment, els jutjats de pau, són presents a 898 dels 
947 municipis, abastant pràcticament tot el territori de 
Catalunya. Esdevenen, alhora, un model de justícia molt 
propi de Catalunya, essencial per a la seva proximitat i al 
servei de la gent, ja que els jutges de pau són persones 
que coneixen el municipi i tenen una actuació basada so-
bretot en la mediació.

Els jutjats de pau conformen l’estructura judicial més àm-
plia a Catalunya i són competents en els àmbits civil, penal 
i de Registre Civil.

La figura del jutge de pau és l’única institució de justí-
cia que és plenament democràtica, ja que és escollida pel 
Ple Municipal que representa la voluntat popular, i gaudeix 

per això d’una major confiança i respecte dels veïns. Per 
aquest motiu els jutges de pau coneixen i entenen la reali-
tat local i social sobre la qual exerceixen les seves respon-
sabilitats.

L’eliminació dels jutges de pau suposa un buidatge de 
competències reconegudes a l’Estatut d’Autonomia de Ca-
talunya i per tant una laminació de l’autogovern. Suprimir 
aquesta figura allunyarà la justícia de la ciutadania, l’enca-
rirà i augmentarà la litigiositat als jutjats, fent qualsevol 
alternativa més ineficient i menys eficaç.

Ens trobem, doncs, amb un nou intent d’uniformització 
del Govern espanyol, un atac directe a les competències 
que ens atorga l’Estatut, un atac que allunya el ciutadà de 
la justícia, que allunya la justícia de la democràcia, que fa 
la justícia més cara i, per tant, més ineficient, i que ignora 
l’opinió dels municipis.

És per tot això que el grup municipal de Junts i els que 
s’hi vulguin afegir, proposa l’adopció dels següents acords:

Acords
Primer.– Manifesta el seu suport a la tasca que realitzen 

els jutges i jutjats de pau de forma eficient i eficaç a favor 
de la proximitat de la justícia al territori i a les persones en 
la resolució dels conflictes.

Segon.– Insta el govern de l’Estat i els grups parlamenta-
ris de les Corts Espanyoles a la modificació del Projecte de 
la Llei Orgànica d’Eficiència Organitzativa del Servei Públic 
de Justícia en el sentit de no suprimir els jutges de pau i 
mantenir, a Catalunya, les seves funcions.../...

Ple Municipal Cassà al dia

Moció de suport als jutges de pau

L’Ajuntament va fer una sessió extra-
ordinària de ple el 16 de juny de 2022 
amb dos temes a l’ordre del dia. El pri-
mer era l’aprovació definitiva de l'es-
tabliment del servei d'aigua potable i 
clavegueram del municipi de Cassà 
de la Selva i del seu reglament. Com 
es va recordar, en el Ple municipal, 
de 31 de març ja s’havia aprovat in-
icialment l'establiment del servei mu-
nicipal d'aigua potable i clavegueram. 
En el ple es va aprovar definitivament 
aquest establiment del servei al mu-
nicipi de Cassà de la Selva mitjançant 
gestió indirecta a través de concessió 
administrativa. També, s'aprovà defi-
nitivament el Reglament dels serveis 
de subministrament d'aigua i clave-
gueram dins el municipi de Cassà de 
la Selva que regula la prestació del 
servei entre els usuaris i l'entitat ges-
tora amb una legislació que especifica 
aspectes de mesura i consum, factu-
ració, inspecció i règim sancionador. 
Tots els regidors hi van estar d’acord 
si bé des d’Esquerra, Martí Vallès, 
va incidir en algunes apreciacions ja 
fetes en l’anterior sessió: “ja sabem 
que no podem fer una gestió directa i 

és molt positiu el fet d’ajuntar els dos 
serveis”; també  va recordar la neces-
sitat de continuar buscant recursos 
propis per no dependre de manera 
tan important de l’aigua del Ter, va in-
sistir en què cal millorar el rendiment 
de la xarxa i disminuir la pèrdua actual 
que és de prop del 30%, així com en 
la necessitat de fer un seguiment ade-
quat del concurs.

L’alcalde, Robert Mundet, va re-
marcar que  els recursos aqüífers de 
Cassà son limitats per la qual cosa va 
insistir en la necessitat de conservar 
adequadament els que tenim i de re-
gular el preu del servei per atendre 
les necessitats que hi ha a la xarxa de 
subministrament que segons les pri-
meres propostes estudiades tindrien 
un cost força elevat.

La proposta es va aprovar per una-
nimitat (hi havia 15 regidors al ple).

NOU LOCAL PER A MAGATZEM 
MUNICIPAL
El segon punt de l’ordre del dia era la 
contractació privada mitjançant proce-
diment obert d'una nau industrial per a 
magatzem de material municipal.

Segons l’equip de govern, l'Ajunta-
ment necessita obtenir un espai desti-
nat a magatzem municipal atès que fi-
nalitza el lloguer de l'actual magatzem, 
a l’espai de l’antiga Purina. Es plante-
ja una licitació per a l'obtenció d'una 
nau industrial, per a ser destinada 
a magatzem de material municipal a 
través de procediment obert, mitjan-
çant contracte privat d'arrendament. 
El nou local haurà de tenir entre 600 
i 650 metres quadrats i inicialment 
es farà un lloguer per a un període de 
cinc anys. L’alcalde va insistir que  a 
més de fer un cavi de local es posaria 
una mica d’ordre al material que està 
escampat entre policia, brigada, con-
serges, llar del jubilat...  Igualment va 
exposar que amb aquesta actuació es 
podria fer neteja del material obsolet 
i també es podria comprovar  si les 
demandes que es fan de material des 
de les entitats són certes i així es po-
dria actuar  en conseqüència amb ple 
coneixement de les existències. En el 
futur es plantejaria una possible com-
pra de local propi per a magatzem 
municipal. La proposta es va aprovar 
per unanimitat.

Ple extraordinari per aprovar el 
concurs de l'aigua i clavegueram
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Potser la xifra de sis mil visitants 
anunciada per l’Ajuntament és una 
mica exagerada - en cap moment es 
va notar aquesta massiva afluència 
de públic que s’hauria d’haver notat a 
l’espai firal – però sembla que la Fira 
del tap i el Suro està recuperant-se 
després de la pandèmia  i durant dos 
dies Cassà va esdevenir la capital del 

suro i del seu producte fonamental, 
el tap.

Amb un atapeït programa d’actes 
que  va perllongar-se des del dissabte 
28 de maig a primera hora el matí 
fins diumenge a quarts de deu del ves-
pre, la cinquena edició de la Fira va 
recuperar l’escenari de l‘any passat, 
al passeig de Vilaret amb propostes ja 

consolidades i d’altres de noves amb 
un èxit desigual. El sopar del xix-xec, 
celebrat al pati de Can Trinxeria va 
tornar a ser una de les ofertes més 
esperades amb totes les taules ple-
nes per tastar els diferents  tastets 
oferts pels gastronòmics cassanencs. 
En canvi, propostes noves com les 
olimpíades del suro  van passar sense 

Torna amb el format habitual 
la Fira del Tap i el Suro

Cassà viu un cap de setmana dedicat a la seva indústria tradicional
Imatges de la inauguració amb les intervencions de Joan Casabó, Xavier Albertí, Pau Presas, Pere Saló i Robert Mundet.
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pena ni glòria i amb una minsa res-
posta participativa, potser per la man-
ca de preparació prèvia de l’activitat. 
Les diferents xerrades, activitats i 
presentacions fetes a l’aire lliure, en 
algun dels escenaris del passeig van 
tenir el seu públic, especialment els 
actes per a famílies i menuts, si bé 
sempre sense que hi haguessin grans 
aglomeracions ni als actes ni als es-
tands com s’havia vist en les primeres 
edicions de la Fira.

INAUGURACIÓ OFICIAL
Tot i que la Fira es va encetar amb la 
pela del suro a Can Vilallonga, seguit 
de l’esmorzar dels peladors, la inau-
guració es va fer unes hores després, 
a migdia, a l’escenari Àgora, situat 
al passeig de Vilaret. El director dels 

Serveis Territorials a Girona de la Vi-
cepresidència i de Polítiques Digitals 
i Territori a Girona, Pere Saló Mane-
ra, va inaugurar dissabte al migdia la 
cinquena edició de la Fira del Tap i el 
Suro en un acte en el qual van interve-
nir també el regidor de promoció eco-
nòmica, Joan Casabó, el president de 
la DO Empordà, Xavier Albertí, el vice-

president de la Diputació, Pau Presas 
i l’alcalde de Cassà, Robert Mundet. 
En els parlaments es va recordar la 
tradició centenària de Cassà amb la 
indústria del suro i el fet que enguany  
es faria una especial incidència en di-
fondre la marca Tap de Finca per pro-
moure que les ampolles de vi siguin 
tapades amb taps provinents de sure-

A dalt i a la dreta, dos moments del sopar 
de xic-xec a Can Trinxeria, un dels actes més 

populars de la fira.
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des properes a les vinyes, com s’està 
començant a fer amb la DO Empordà; 
Xavier Albertí, president d’aquesta 
DO va recordar una antigua “sarsue-
la” que evocava la tradició surera de 
Cassà i va fer vots perquè aquest ba-
gatge històric, Industrial i econòmic-
social es mantingués a la nostra vila, 
tot i els canvis que pateix dia a dia el 
sector. Xavier Albertí, també cassa-
nenc va recordar que anys enrere el 
suro impregnava els carrers de Cas-
sà, ara la producció surera, molt més 
professionalitzada i industrialitzada es 
concentra a les fàbriques de la rodalia 
de la vila. 

Joan Casabó, com a regidor de Pro-
moció Econòmica, i l'alcalde, Robert 
Mundet, com a amfitrions i organit-
zadors de la fira van celebrar en els 
seus parlaments la col·laboració del 
sector en la fira que confiaven que 
recuperés la seva vitalitat després de 
dos anys de restriccions per la pandè-
mia (el 2020 no es va fer Fira). Abans 
de la inauguració s‘havia fet una tau-
la rodona presentant la iniciativa del 

Tap de finca en la que s’impliquen 
vinaters, industrials  i empresaris fo-
restals com un pas endavant a l’ho-
ra de promoure  l’explotació i millor 
rendiment de les suredes del territori. 
La DO Empordà i el projecte que han 
materialitzat amb la Fundació Institut 
Català del Suro, Taps de Finca, busca 
donar rellevància a la producció sure-
ra autòctona, al tap de qualitat i un 

producte de qualitat, de proximitat i 
sostenible, que afavoreix la gestió dels 
boscos surers de l'Empordà.

Segons l’organització, més de cinc-
centes persones van passar per la fira 
dissabte al matí per visitar els estands 
i les mostres de treball surer així com 
per assistir a les diverses propostes 
infantils, lúdiques i musicals que s’ofe-
riren.

Les visites a les fàbriques de taps de Cassà 
van permetre veure en viu el procés d'elaboració 

d'aquest producte. En aquesta pàgina, imatges 
de la fàbrica Costa Quer.

AIGUA, LLUM, INST. SOLAR, GAS, 
CALEFACCIÓ, AIRE CONDICIONAT, 

DOMÒTICA

C/ De la Via, 78 (Pol. ind. El Carrilet ) 
17244 Cassà de la Selva
Tel. : 972. 46. 44. 50
E-mail:  idamisa@idamisa. com
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ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa. com
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En aquesta pàgina i la següent, diverses imatges dels estands de la Fira del Tap i el Suro on es podien veure demostracions de l’ofici antic de taper; també es 
va fer una demostració de carregar un carro de cavalls amb les pannes de suro
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ACTES DE DISSABTE
Els actes de dissabte, que incloïen 
tastos de vins de diferents tipus i ac-
tivitats per als infants van culminar 
amb el sopar del xic-xec celebrat al 
pati de Can Trinxeria omplert amb 
250 persones que van tastar els 
quatre plats oferts pels voluntaris i 
membres de l’associació gastronò-
mica de Cassà, evocant els àpats 
dels antics tapers. Pollastre amb 
tripa, vedella amb salsifins, cala-
mars farcits i tripa i pota van ser els 
platets que van servir-se juntament 
amb la coca del taper que va tancar 
el sopar. Les cançons dels Panxuts i 
els Trefins van posar un brillant colo-
fó musical a la vetllada.

La jornada de diumenge va tornar 
a començar amb la demostració de 
pela i l’esmorzar de pelador de suro 
a can Vilallonga i a partir de les onze 
va continuar al passeig amb les de-
mostracions de l’ofici de taper o la 
de carregar un carro amb les panes 
de suro tal com es feia en els temps 

dels carros de cavalls.
La pela del suro és una de les cites 

més esperades, allà on tot comen-
ça, on els peladors, amb les inesti-
mables explicacions de l’Eloi Madrià,  
fan el diàleg amb l'arbre i on les pan-
nes es desprenen despullant les alzi-
nes que havien esperat més de deu 
anys aquest moment. Després de la 
pela se celebrava l'esmorzar de pe-
ladors, entre alzines i pannes i amb 
regust de tradició i olor de suro que 
ja és una de les activitats que reflec-
teix millor l'ànima de la fira.

A dos quarts de dotze es presen-
tà el número 20 de l'opuscle Desco-
brim, dedicat al "suro blanc", editat 
pel GREC, repartit amb l’anterior 
exemplar de Llumiguia  i coordinat 
per Eduard Mestres. L’artesà surer 
cassanenc va comentar  la història 
de l’anomenat suro blanc, o aglome-
rat de suro, que a Cassà va tenir 
una importància rellevant gràcies a 
la fàbrica de Lluís Rodà al nostre po-
ble, que va ser la gran indústria local 
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d’aquest producte fins a finals del se-
gle passat.

El director del Museu del Suro de 
Palafrugell, Josep Espadalé també 
va aportar dades  a aquest producte 
que a Palafrugell es va  fer important 
gràcies a la fàbrica Bertran. El mateix 
Espadalé tot seguit va exposar a l’es-
cenari Àgora de la Fira del Tap els pro-
jectes de la nova exposició permanent 
del Museu del Suro; per altra banda, 
Anna Ros va presentar la càtedra 
d'Estudis del Suro de la Universitat de 
Girona.

Al llarg de tota la fira es van progra-
mar una cinquantena d’activitats mol-
tes de les quals van esgotar les en-
trades; segons l’organització “es pot 
dir que és un èxit d'assistència, però 
a més la fira ha complert l'objectiu de 
fer d'altaveu i divulgar la cultura del 
suro més enllà del municipi”.

Les visites a les fàbriques suro ta-
peres, que van comptar amb la com-
plicitat dels empresaris del sector, 
van ser unes de les activitats més 
ben valorades pels assistents, que 

van poder conèixer com es treballa el 
suro avui en dia. A la fira també es 
podia veure l'antic ofici de taper amb 
una demostració, on els vells tapers i 
les dones taperes treballaven el suro 
amb les màquines tradicionals i feien 
la tria dels taps davant dels menuts 
i grans encuriosits per aquest antic 
ofici. Les visites guiades amb humor i 
un xic d'història dels carrers de Cassà 
també van ser força concorregudes, 
igual que els diferents tastets de vins. 
Finalment, a la Fira del tap els més 

menuts també trobaven el seu lloc als 
tallers dels "Taps Petits" relacionats 
amb el suro i els espectacles infantils 
que tenien lloc a la fira.

En aquestes pàgines de Llumiguia 
podeu trobar un ampli reportatge 
gràfic dels moments més destacats 
d’aquesta cinquena edició de la Fira 
del Tap i el Suro.

Text: Joan Carles Codolà
Fotos: Eduard Duran, Brauli Gener i 

J. C. C.

En aquesta pàgina, bon menjar i bona música al 
sopar del txic-txec al pati de Can Trinxeria; a la 
dreta, Quim Cadanet, presentant l'acte; a la pà-
gina anterior diferents tastets de vins a la Fira.
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A la pàgina anterior, 
diversos moments de les 
Olimpíades del tap i el 
suro, celebrades a la fira; en 
aquesta pagina, la demos-
tració de la pela del suro a 
Can Vilallonga;  la presen-
tació del Descobrim editat 
pel GREC, dedicat al "suro 
blanc " amb Eduard Mestres 
i Josep Espadalé; presenta-
ció de la càtedra del suro 
i del nou espai del Museu 
del suro i una taula rodona 
sobre el projecte de Tap de 
finca. Aquestes activitst es 
van celebrar a l'espai Àgora 
de la Fira.
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Actuacions musicals per a totes les edats i activitats per a la mainada, van ser presents a 
tothora a la Fira del Tap.
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 La directora general de l’Institut Català 
de la Vinya i el Vi (INCAVI), Alba Balcells 
Barril i el president de la Fundació ns-
titut Català del Suro (ICSuro), Joan J. 
Puig, van signar el 3 de juny (foto de la 
dreta) un conveni de col·laboració que 
referma el compromís de l’INCAVI amb 
el sector surer català a través de la 
promoció  de l’ús del tap de suro com a 
element d’assegurament de la qualitat 
del vi i pel seu impacte positiu per a la 
sostenibilitat, l’economia circular i la fi-
xació d’ocupació en l’entorn rural. 

La signatura va tenir lloc durant la vi-
sita institucional que la directora gene-
ral de l’INCAVI a la seu de Palafrugell de 
l’Institut Català del Suro. Durant la jorna-
da es va presenciar la pela del suro a la 
finca Can Villalonga de Cassà de la Sel-
va i es va  visitar l'empresa elaboradora 
de taps per vi escumós Francisco Oller. 
També hi van assistir Albert Hereu, di-
rector de l’Institut Català del Suro i Eli-
sabet Sánchez, directora dels Serveis 
Territorials d’Acció Climàtica a Girona. 

Amb aquest conveni l’INCAVI es com-
promet a difondre entre les DO catala-
nes i el conjunt del sector la importància 
del coneixement de les especificacions 
tècniques i estàndards d’anàlisi dels 
taps. També a promoure l’ús de tap de 
suro català i a continuar apostant per 
la recerca i la transferència de conei-
xement de bones pràctiques d’embote-
llament, tipus de taps del mercat i els 
seus ajustaments a cada tipus de vi. Així 
com a desenvolupar controls de qualitat 
i anàlisis sensorials per as-
segurar la qualitat a través 
del Panel Oficial de Tast de 
Vins de Catalunya, eina pi-
onera amb un mètode ci-
entífic propi que avalua de 
forma objectiva i exhausti-
va vins i els seus descrip-
tors organolèptic

D’altra banda, des de 
l’ICSuro es vetllarà per la 
sostenibilitat, el manteni-
ment de l’activitat social i 
la promoció socioeconò-
mica del sector surer i la 
seva complementarietat 
amb el sector vitivinícola 
traslladant el seu coneixe-
ment als equips tècnics i 
d’investigació de l’INCAVI. 
També prestarà assesso-
rament gratuït en matèria 
de normalització de tanca-
ments per a vins tranquils 
i escumosos de Catalunya.

 

L’INCAVI i l’ICSuro s’alien per 
promoure el tap de suro català

APOSTA PER LA SOSTENIBILITAT 
I L’ECONOMIA CIRCULAR 
Actualment a Catalunya es fabriquen 
1.120 milions de taps d’escumós i uns 
300 milions de taps de vi  tranquil anu-
alment. Més del 50% es dedica a l’ex-
portació a més d’una cinquantena de 
països. El sector del vi a Catalunya és 
punter en sostenibilitat i en aplicar tèc-
niques de gestió a la vinya i als cellers 
que tinguin un menor impacte mediam-
biental. En aquesta línia, des de l’INCAVI 
es considera important que les indústri-
es auxiliars al sector també avancin en 
aquesta mateixa direcció. Les suredes 
actuen com a embornals de carboni, 

els residus del tap de suro natural s’uti-
litzen per fer suro aglomerat i el suro 
és un producte biodegradable amb el 
que es pot produir compost. Per tant, 
actualment, de totes les opcions de ta-
pament existents al mercat, el tap de 
suro és el que té un menor impacte 
mediambiental. 

A més, el suro és també un material 
fàcilment reciclable i que ajuda a reduir 
la petjada ambiental de l’envàs de vi, ja 
que és una matèria primera de proxi-
mitat i renovable, no dificulta la recupe-
ració del vidre de l’ampolla i se li poden 
donar nous usos que permeten posar 
en valor el residu.
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Com si no hagués pasat res!
Sí, com si no hagués passat res; com 
si no hi haguera hagut dos anys de 
pandèmia que havien capolat les ce-
lebracions multitudinàries i les festes 
majors... com si reculéssim tres anys 
enrere, la Festa Major de Cassà ha 
tornat aquest 2022 amb la mateixa 

(i més) força que abans amb una pro-
gramació semblant, plena d’al·licients 
i amb una gran participació popular.

El bon temps (tot i que tampoc va 
ploure a Llagostera; això del canvi cli-
màtic és seriós) va acompanyar tots 
els dies de la Festa i potser fins i tot 

massa amb temperatures molt eleva-
des que va obligar la gent a cercar re-
fugi a les ombres en els pics del mig-
dia a la plaça de la Coma. Paraigües 
fent d’ombrel·les per al concurs de di-
buix sobre l’asfalt i aigües per refres-
car en tot moment en una festa que 

El ball de gegants, un clàssic de la festa de Cassà; a sota, els Corks que en 
poc temps també han esdevingut indispensables a la Festa Major.
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va tenir la mateixa protagonista per 
obrir i tancar-la: la Jove Orquestra de 
Cassà que en va fer el pregó i va oferir 
el concert final per commemorar els 
seus vint-i-cinc anys d’existència a la 
nostra vila.

En el reportatge gràfic que us oferim 
en aquestes pàgines podeu veure una 
mica del que ha donat de si aquesta 
Festa Major 2022. Va començar amb 
un gran esclat de jovent fent la cerca-
vila de la civada en el correbars que 
va deixar ben clar que hi havia ganes 
de tornar a fer festa; les nits de bar-
rakes van ratificar aquesta impressió 
amb una gran afluència a les tres nits 
programades, encara que la de diu-
menge va catxar una mica tot i l’atrac-
tiu de l’elecció de l’hereu i pubilla...

També va tornar a ser un dels plats 
forts de la festa major com tres anys 
enrere, la sorpresa preparada pel 
grup Els Corks que enguany va ofe-
rir-nos un insòlit partit de “uaterpolu” 
als voltants de la plaça del dr. Botet 
amb centenars de persones seguint 
atentament l’oferta “en pilotes”, ence-
tada per un arquer improvisat que va 
encendre el “peveter olímpic”.

La Jove Orquestra de Cassà, que 
enguany celebra el seu 25è aniver-
sari, va pronunciar un pregó musi-

La Jove Orquestra de Cassà va fer el pregó inau-
gural de la Festa; els trabucaires la van obrir ben 

sorollosament.
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cal i verbal que encetà oficialment la 
Festa Major de Cassà. Una formació 
de la JOC amb components de dife-
rents èpoques de la seva història van 
dedicar unes paraules a la trajectò-
ria d'aquesta orquestra que ha do-
nat músics professionals i sobretot 
amants de la música a la nostra vila 
formada gràcies a l'entusiasme d'un 
grup d'estudiants i pares i sempre 

acompanyats, des dels inicis de l'Al-
bert Bosch.

Durant el pregó a més de les parau-
les d'Albert Bosch i Laura Mató, es 
van escoltar i veure des de la distàn-
cia antics membres com Alèxia Rus-
calleda, Lluís Casanova i Albert Viñas, 
que ara es dediquen a la música de 
manera professional a l'Orquestra 
Simfònica de Barcelona i Nacional de 

Catalunya entre altres.
L'alcalde va dedicar unes paraules 

per inaugurar la Festa Major i reco-
nèixer la trajectòria de la JOC a Cas-
sà, un dels pilars de la promoció de la 
cultura musical a Cassà.

Nou dies després, la mateixa JOC, 
acompanyada de la Jove Orquestra 
del Gironès va tancar la Festa Major 
amb un concert al nou espai de Can 

Cap a dos mil joves van seguir la cercavila de la civada, un altre dels actes que donen personalitat pròpia a la Festa Major de Cassà.
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Zona Industrial Susvalls - Nau B

Lildami, Boikot i Miquel del Roig, alguns dels protagonistes  a les 
nits de Barrakes.
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Parera amb un nombrós públic que va 
poder gaudir un programa ben divers 
amb música de totes les èpoques i 
que va cloure’s amb una reconeixe-
ment a la violinista Laura Mató per la 
seva constant trajectòria en la JOC.

El divendres de la festa va continuar 
amb la Nit dels Musics que va tenir el 
seu esclat amb la ballada del Sereno a 
la mitja nit i amb la primera nit de bar-
rakes que va comptar amb l’actuació 

estel·lar de Boikot i Pelukass, que va 
congregar més de dues mil persones 
a l'aparcament del polivalent.

TORNA L’ESCULTURA DE LA RO-
TONDA
Dissabte al migdia i amb la companyia 
de la Colla Gegantera de Cassà, es va 
inaugurar l'escultura de Jaume Roser 
"Els 5 continents" a la rotonda entre 

el carrer Marina i la Rambla Onze de 
Setembre. L'alcalde, acompanyat de 
regidors i regidores de l'ajuntament, 
va agrair a Jaume Roser la cessió 
d'aquesta escultura que represen-
ta cinc continents, són cinc esferes 
forjades amb diferents textures i que 
com diu el seu autor són de lliure in-
terpretació, així com l'art en general, 
expressa una voluntat del creador que 
després cadascú reinterpreta amb la 

Imatges de la Nit dels Músics
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seva mirada particular.
Jaume Roser, que també és el 

propietari i promotor del Parc d'Art 
de Cassà va celebrar la instal·lació 

d'aquesta escultura, reivindicant 
aquest parc d'escultures de diferents 
artistes, a l'aire lliure, que es poden 
visitar al nostre municipi. L'escultura, 

fet amb metall recuperat, havia es-
tat en aquest lloc al 2009 fins que el 
temporal del 2010 la va afectar i es 
va retirar.

El Correfoc i dues propostes culturals 
de la Festa.
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En l’aspecte cultural cal destacar 
que com a novetat aquest any durant 
la Festa Major hi ha hagut dues cites 
culturals que destacaven en la progra-
mació; per una banda, la xerrada de 
Jordi Gaitx que tancava el cicle de xer-
rades “i Després de la guerra, què?” 
organitzades per l’Arxiu Municipal i 
que enguany va parlar de l’exili repas-
sant els cassanencs que el 1939 van 
haver d’abandonar el nostre poble. 
L’altre acte cultural també organitzat 
per l’arxiu va ser una presentació del 
treball fet per Xavier Niell sobre els 
noms dels carrers del nostre poble 
i la seva evolució al llarg dels anys; 
els tres-cents noms que s’han pogut 
documentar figuren també en la web 
de l’Arxiu per consultar l’evolució dels 
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Dimarts, tancat per 
descans setmanal

noms del prop de 200 carrers, pas-
sejos i avingudes del nostre municipi.

I també hi va haver temps per al 
teatre amb la presentació de l'obra 
"C'est la vie" del grup de teatre La 

Guspira que va tornar a aconseguir 
un gran èxit amb una obra plena de 
bon humor i enginy que va omplir la 
Sala del Centre Recreatiu diumenge a 
la tarda.

ACTIVITATS TRADICIONALS
Entre els actes inexcusables de la 
Festa Major destaquen el concurs de 
Dibuix sobre l’asfalt de diumenge al 
matí i la ballada de gegants i capgros-

Notícies Cassà al dia

El sol i la calor no van ser obstacle per a les activitats a l'aire lliure com el Colors sobre l'asfalt (pàgina anterior) o els vermuts musical, o la cercavila dels 
gegants i capgrossos...
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Els Corks van tornar a encertar-la amb el 
seu espectacle aquàtic, esportiu i lùdic.
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sos que dissabte van fer la cercavila i 
diumenge al migdia van fer l’exhibició 
de Fests Major. Els gegants Aldric i 

Isaura i tota la faràndula cassanenca 
van protagonitzar el tradicional ball a 
la plaça de la Coma, interpretat per 

la cobla Selvatana, sota la direcció de 
Quim Cadanet. La mateixa Orquestra 
va ser la protagonista al capvespre de 

Inauguració de l'escultura de Jaume Roser a la 
rotonda del carrer de Marina.
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La Selvatana va posar la part musical al ball 
de gegants i capgrossos i a la Serenata (pàgi-
na anterior) del diluns de la Festa.
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la gran Serenata que va tornar a ser 
tot un èxit amb una brillant actuació 
de músics i cantants sota la direcció 
de Santi Escura.

Diumenge a la nit es va desvelar el 
nom de l'hereu i la pubilla de Cassà 
fins a la Festa Major de 2023 que van 
ser escollits per votació popular entre 
prop de sis-cents vots. L'Anna Besa-
lú va resultar escollida com a pubilla i 

l'Iker Cuéllar com a hereu de Cassà de 
la Selva 2022. L'alcalde, Robert Mun-
det i la regidora de Joventut, Carla 
Matilla van acompanyar als nous he-
reu i pubilla i també als qui són les se-
ves dames i fadrins, la Duna Camós, 
l'Íria Maldonado, en Roger Mundet i 
en Marc Rahola. Val a dir que els can-
didats van haver de superar una sèrie 
de divertides proves abans de l’elecció 

final. La part musical de la vetllada, 
que es va encetar amb un concorre-
gut sopar popular, va anar a càrrec 
del Trobador i de Miquel del Roig.

A més enguany es va repetir el con-
curs d'engalanament de carrers, que 
va guanyar el carrer del Doctor Fle-
ming dels números 1 al 31; aquest 
any havien preparat una decoració 
que recorda a una selva amb animals 

Els candidats a hereu i pubilla van haver de superar alguna prova abans de l'elecció fial que va recaure en Iker Cuéllar (hereu) i Anna Besalú (pubilla).
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elefants, micos i lloros decorant tam-
bé els balcons. La plaça de Mossén 
Cinto amb la seva decoració de neu-
màtics amb flors fent al·legoria a les 
bombes i contra la guerra va quedar 
en segon lloc i el carrer Doctor Fle-
ming dels números 32 a 42 va quedar 
tercer, amb una proposta de bandero-
les de colors, fent un mosaic aeri.  En 
el concurs de balcons va guanyar el 
número 6 de la carretera Provincial.

El dimarts de la Festa, com és tradi-
ció es va dedicar al "Cassà es vesteix 
de música" amb diferents concerts 
que van omplir de cançons i melodies 
diversos carrers i places del poble.

EL DIUMENGE DESPRÉS, 
COTXES, CATIFA I CONCERT
Per fer més llarga la festa enguany 
la programació ha arribat fins al diu-
menge 19 de juny amb diferents pro-
postes. Al llarg del matí prop d'un 
centenar de vehicles de competició i 
clàssics es concentraren al Passeig 
de Vilaret per participar en la primera 
trobada de clàssics de Cassà, orga-
nitzada per Automòbil Club Cassà i AC 
Motorsport.

A la concentració es podien veure 
vehicles de competició de rallis de 
més de trenta anys d'antiguitat, al-
guns grans clàssics d'aquestes com-
peticions, camions i cotxes tot terreny 

Algunes de 
les actuaci-

ons de la jor-
nada "Cassà 
es vesteix de 

música"
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i també turismes d'ús quotidià amb 
uns quants anys a sobre. Durant el 
matí es van diversos sortejos i un 
concurs de dibuix infantil; el treball 
guanyador serà exposat en un pro-
per ralli en el cotxe de l'equip d'AC 
Motorsport pilotat per Narcís Alcalà 
i Xavier Company.

I a la tarda es va fer la tradicional 
missa i processó del Corpus, en-
guany al carrer de Catalunya. Durant 
tot el matí els veïns d’aquest carrer 
van anar confeccionant la catifa que 
presidí la cerimònia religiosa ala tar-
da; tot i que la sequera va posar difí-
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De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda. 

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria

Mobles a mida,  mobles de cuina,  
obra nova,  reformes,  restauració.

 C/GIRONÈS,  5 
 17244 

CASSÀ DE LA SELVA
 TELÈFON 972 46 45 47

 Mòbil: 635 40 45 09
 Email.fustimofermi@gmail.com

FUSTERIA I MOBLES FERMI,  S. L.

cil trobar pètals de flors es va trobar 
alternatives per dibuixar i omplir la 
catifa de tots colors, seguint l’esque-
ma dibuixat per la mestra d’arts plàs-
tiques, Anna Dharma Pinós. A les set 
de la tarda es va celebrar la missa 

oficiada per Mn. Enric Plantés i amb 
la presència dels gegants de Cassà.

Fotos: Joan Carles Codolà, Eduard 
Duran, Brauli Gener, Bartomeu Velas-

co i Joan Marc Codolà.

La catifa i la missa de Corpus al carrer de Catalunya; a la pàgina anterior, teatre, cotxes i concert.

juny 2022 · núm. 832 · Llumiguia    41



Cassà al dia Notícies

Potser la imatge més impactant que 
es podia veure el dissabte 4 de juny al 
matí a la plaça de la Coma (veure fotos) 
era la de l’exposició dels pots de vidre 
plens de burilles de tabac recollides a 
diferents carrers de Cassà: més de 
trenta mil burilles segons el recompte 
efectuat per la gent de CassàNet que 
va organitzar una campanya de neteja 
del poble amb la col·laboració dels nois i 
noies de l’Agrupament Escolta la Claca.

Desenes de llaunes de refresc i cer-

vesa, centenars de burilles, restes de 
tot tipus... és el que van recollir la se-
tantena de voluntaris que durant dues 
hores i organitzats per columnes van 
anar circulant per diferents indrets de 
la vila per anar recollint les deixalles llen-
çades al carrer.

A dos quarts de dotze, es va passar 
balanç de l’activitat en un acte celebrat 
a la plaça en el que els membres de 
CassàNet van exposar la necessitat de 
fer campanyes com aquesta que ser-

veixen per conscienciar  la ciutadania 
de l’elevat grau d’incivisme que encara 
hi ha a l’hora de llençar deixalles al car-
rer. Igualment van agrair als nois i noies 
de la Claca la seva col·laboració en la 
campanya i van demanar més implica-
ció ciutadana per anar aconseguint que 
cada cop Cassà sigui un poble més net, 
no a base de recollida de deixalles com 
la d’aquell matí, sinó reduint els aboca-
ments i la brutícia que es llença al car-
rer sense prendre'n consciència.

Recullen trenta mil burilles de 
tabac pels carrers de Cassà
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Finalitza la recuperació de pedres 
de la portalada romànica
Aquest mes de juny s'han donat per 
finalitzades les tasques de recupera-
ció de les pedres de l’antiga portalada 
romànica que hi havia encastades a 
l’interior del campanar de l’església 
de Cassà; de les 11 peces previstes 
inicialment s’han recuperat 37 pedres 
que integraven aquella porta gràcies 
a la iniciativa del Grup de Recerca i Es-
tudis Cassanencs (GREC). A més hi ha 
una vintena de pedres que ja s’havien 
localitzat la rectoria de Cassà. En els 
darrers dies, diferents tècnics i auto-
ritats han pogut contemplar les troba-
lles  que evidencien que la portalada 
de l’església romànica de Cassà era 
d’unes dimensions importants i adqui-
reix una gran rellevància patrimonial.-

Així ho va poder constatar el direc-
tor dels serveis territorials de Cultura 

de la Generalitat a Girona, Josep Ca-
latayud i tot el seu equip tècnic, que 
el 15 de juny van visitar l'església i les 
troballes  acompanyats de diferents 
membres del GREC i del vicepresident 
de la Diputació, Pau Presas. Els assis-
tents van quedar impressionats de la 
rellevància de les troballes i van  com-
prometre’s a donar el seu suport a les 
tasques de reconstrucció  de la por-
talada que és el següent procés que 
caldrà afrontar (un cop s’hagin netejat 
i restaurat les peces recuperades). 
Altrament, el projecte  del GREC tam-
bé inclou una proposta de planimetria 
per georadar per localitzar els fona-
ments i estructura bàsica de la primi-
tiva església romànica de Cassà.

Durant les darreres setmanes 
també han analitzat les troballes els 

tècnics  Pere Rovira, responsable del 
departament de pintura mural, pedra 
i arqueologia del Centre de Restaura-
ció de Béns Mobles  de la Generalitat 
de Catalunya (CRBMC),  M. Antònia 
Clarà, responsable de Patrimoni del 
Bisbat,  Jordi Sagrera arqueòleg i di-
buixant i Pere Rovira,  i els professors 
i arqueòlegs Toni Cobos Fajardo i en 
Joaquim Tremoleda Trilla per analitzar 
les inscripcions trobades en algunes 
de les pedres de la portalada.

Des del GREC  s’està treballant a 
aconseguir nous finançaments per 
continuar el procés de recuperació de 
la portalada que està agafant ”unes 
dimensions molt més grans de les 
que ens podíem pensar inicialment” 
segons reconeix el president de l’en-
titat Eduard Mestres.

Membres del GREEC, especialistes i col·laboradors, davant les pedres recuperades de la portalada, guardades a la capella dels Dolors; a sota, retirada d'una 
de les darrers peces del campanar i el director territorial de Cultura i el vicepresident de la Diputació, contemplant les troballes.
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Primer premi per a una fotografia 
d'Eduard Duran difosa a Llumiguia

Guardó de l'Associació Catalana de Premsa Comarcal

Una fotografia del redactor gràfic de 
Llumiguia Eduard Duran en la que es 
reflecteix la vacunaciócontra la Co-
vid-19 d'una dona gran en un cotxe a 
les portes del CAP de Cassà, va ser 
considerada pel jurat la millor de les 
presentades al concurs de fotografia 
de les revistes mensuals de l'Associa-
ció Catalana de Premsa Comarcal del 
2021.  El guardó es va lliurar el 18 de 
juny passat en el decurs de l'assemblea 
i convenció de L’Associació Catalana de 
la Premsa Comarcal celebrada a l’Hotel 
Comtes de Barcelona, de Barcelona.

La trobada va reunir cent trenta pro-
fessionals del sector, ja siguin editors 
de premsa, periodistes, publicistes i 
alts càrrecs de l’Administració vinguts 
de tota Catalunya. 

La jornada va començar amb l’As-
semblea de l’entitat, amb seixanta pu-

Aquesta fotografia de la vacunació d'una dona a les portes del CAP de Cassà, feta per Eduard Duran i publicada a Llumiguia,  va ser considerada la millor 
de les presentades al concurs de fotografia de les revistes mensuals de l'Associació Catalana de Premsa Comarcal del 2021.
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blicacions representades, on es va fer 
un balanç de comptes del darrer any i 
es va ratificar que els mitjans comar-
cals han superat amb nota l’impacte 
de la pandèmia. Tal com va explicar el 
president de l’ACPC, Francesc Fàbre-
gas, en el seu parlament d’obertura  “la 
premsa comarcal està més viva que 
mai, el passat 2021, tot i la conjuntura 
de pandèmia i de crisi, hem tingut cinc 
noves altes, i el dia d’avui som ja 152 
mitjans associats, i el més important, el 
paper, el qual molts donàvem per mort, 
continua creixent. Sense oblidar que do-
nem feina a més de mil famílies arreu 
de Catalunya, que tenim 268.000 lec-
tors diaris, i que el 53% de les nostres 
vendes són per subscripció, cosa que 
parla de la credibilitat que tenim davant 
els nostres lectors”.

Després de la 40a assmeblea va 
celebrar-se la 14a Convenció, que fou 
conduïda per periodista Òscar Cabana; 
va encetar-se amb la presentació del 
treball guanyador de l’11è Premi de Re-
cerca Universitària Premsa Comarcal 
patrocinat per Caixabank, ‘El periodis-
me de proximitat enfront del repte de la 
Intel·ligència Artificial’ de la doctora en 
Comunicació, Art i Educació,  Cristina 
Pulido Rodríguez. L'autora va explicar 
que “la IA servirà per generar contin-
gut, detectar notícies, visualitzar dades 
i verificar contingut, però sobretot, per 
agilitzar i simplificar processos per po-
der centrar la capacitat humana en mi-
llorar els continguts”.

A continuació, es va lliurar un Reco-
neixement a la Diputació de Barcelo-
na, pel seu suport al llarg dels anys a 
l’Associació Catalana de la Premsa Co-
marcal. Va rebre el guardó  la seva pre-
sidenta, Núria Marín, qui el seu parla-
ment va destacar que “la institució que 
represento va apostar fa quaranta anys 
per l’ACPC; era imprescindible defensar 
la democràcia, i enteníem que posar en 
relleu la premsa local era una expressió 
de la llibertat que tots desitjàvem”.

L’últim acte del matí va ser la confe-

rència 'El futur del català: què hi pot fer 
la premsa comarcal?', de la lingüista 
Maria Carme Junyent i Figueras, qui va 
remarcar que “la premsa comarcal sou 
un àmbit privilegiat, ja que sou demos-
treu que la diversitat ens afavoreix i ens 
permet sobreviure. Penseu que l’única 
de manera de preservar la nostra llen-
gua és fugir de la globalització. La vos-
tra feina té sentit si es fa en català”.

 
LLIURAMENT DE PREMIS
Com és habitual, després del dinar,  es 
van commemorar totes les publicaci-
ons que complien anys 'rodons'. Tot se-
guit es va dur a terme el lliurament dels 
premis de l’any 2021. Pel que fa a les 
portades, aquest és el palmarès:

Premi a la Millor Portada de diaris, 
trisetmanals, bisetmanals, setmanals i 
quinzenals per a La Veu de l’Anoia i la 
portada ‘605 abraçades’.

Premi a la Millor Portada de mensu-
als per a la Revista de Banyoles amb 

‘Obres al Museu Arqueològic’.
Premi a la Millor Portada de bimes-

trals, trimestrals i semestrals, aTemps 
de Franja amb ‘Sostenible... per a qui?’.

El Premi al Millor Digital fou per a la-
mira.cat

Pel que fa a la primera edició dels 
Premis Premsa Comarcal de  Fotogra-
fia Periodística, els guardonats van ser:

Diaris, trisetmanals, bisetmanals,  
setmanals i quinzenals: M.  Rosa Ferré,  
de ‘El 3 de Vuit’.

Mensuals: Eduard Duran, de Llumi-
guia.

Digitals: Núria Caro d’Ebredigital.cat.
El parlament de clausura el va fer el 

director general de Mitjans de Comu-
nicació de la Generalitat Ignasi Geno-
vès qui va assenyalar: “l’ACPC és una 
història d’èxit, no només per la vostra 
gran difusió, que de manera agregada 
és major que la de la premsa generalis-
ta, sinó perquè sou un instrument de la 
defensa de la llengua catalana”.

A l'esquerra, el fotògraf Eduard Duran, en acció, en un acte de la Festa Major d'enguany; a la dreta els representants dels diferents guardonats a la festa de 
l'ACPC d'enguany.
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El projecte Càntut. Cançons de tra-
dició oral, nascut l’any 2012, va ser 
guardonat el 27 de maig al migdia 
amb el Premi Nacional de Cultura en 
la categoria de “Projecte cultural”. 
L’objectiu principal del Càntut és re-
collir i difondre les cançons de tradi-
ció oral de les comarques gironines 
mitjançant un cançoner en línia (www.
cantut.cat), un festival que té lloc el 
mes de novembre a Cassà de la Sel-
va, i produccions pròpies, amb projec-
tes que enllacen tradició i actualitat.

El plenari del CoNCA, format per 
Vinyet Panyella, Margarida Troguet, 
Jordi Font, Tania Safura, Jaume Ayats 
i Núria Iceta, explica en el veredicte 
que s’ha atorgat el premi al Càntut 
“Per la vàlua del projecte nascut l’any 
2012 que recull i difon el patrimoni 
musical de transmissió oral de les 
comarques gironines, amb una clara 
vocació intergeneracional i de donar 
valor a la tradició apropant-la a l’ac-
tualitat, així com per l’encert en la 
innovació i la capacitat de projecció 
d’un aspecte sovint menystingut de 
la cultura. Càntut ha sabut bastir un 
projecte que té una dimensió patrimo-
nial en la recollida de cançons popu-
lars, una dimensió comunicativa per 
l’organització del festival anual i altres 
esdeveniments públics, que fomenten 
espais de trobada i participació, i una 
dimensió cultural per la producció 
d’enregistraments que afavoreixen la 
creació de nous referents.”

El guardó va ser recollit de la mà 
d'Albert Blasco (foto) pels correspon-
sables del projecte, Albert Massip i 
Francesc Viladiu, que van posar de 
manifest la necessitat de continuar 
treballant per preservar i reconèixer 
el nostre patrimoni immaterial: “Te-
nim la responsabilitat de ser baula, de 
continuar la cadena de transmissió 
d’aquest coneixement. Cançons que 
han travessat el temps i que ara tor-
nem a cantar enmig d’un context molt 
diferent de sobreinformació global. 
Una globalització que amenaça sobre-
tot les cultures petites i sense massa 
protecció, com la nostra. És feina de 
tots plegats reivindicar el quilòmetre 
zero, la petita cultura, la del dia a dia, 
la de la gent. La que ens aglutina pre-
servant les diferències i ens identifica 
com a societat.”

Impulsat pel mestre banyolí Albert 
Massip i l’empresa cultural establerta 
a Banyoles Alter Sinergies, el projec-
te Càntut. Cançons de tradició oral 
va néixer l’any 2012 per recollir i di-

fondre la música popular i tradicional 
recordada per la gent més gran de 
les comarques gironines, i reivindicar 
així unes cançons i uns repertoris 
musicals lligats a la cultura catalana. 
Compta amb tres branques: el can-
çoner allotjat a www.cantut.cat, el 
festival que tindrà lloc a Cassà de la 
Selva del 18 al 20 de novembre de 
2022, i les produccions pròpies, pro-
postes que vinculen la tradició amb 
l’actualitat i entre les quals es troben 
els sopars per cantar de l’Hostal Càn-
tut que tindran lloc el pròxim mes de 
juliol. Actualment, el cançoner consta 
de més de 1.500 enregistraments, 
recopilats per una seixantena de ca-
çadors de cançons, interpretats per 
200 cantadors i cantadores d’arreu 
de les comarques gironines. 

Pel que fa al festival, enguany se’n 
celebrarà la 6a edició, del 18 al 20 
de novembre a Cassà de la Selva. I, 
en el cas de les produccions pròpi-
es, des del 2016 s’han realitzat sis 
produccions, entre les quals, l’Hostal 
Càntut (sopars per cantar), el disc 
Vega, de Paula Grande i Anna Ferrer, 
el taller Carles Belda & Càntut, el curs 
de percussió corporal amb repertori 
del Càntut de Santi Serratosa, l’expo-
sició itinerant Peret Blanc de Beget, i 
el disc Càntut, de Belda & Sanjosex.

Els Premis Nacionals de Cultura, 
que atorga el CoNCA des de l’any 
2009, són la distinció més important 
en el camp de la cultura a Catalunya. 
Aquests premis vindiquen la creativi-
tat com a veritable símbol d’un país 
amb dinamisme cultural que pren la 
cultura com a part constitutiva de la 
seva personalitat i identitat històrica.

Premi Nacional de 
Cultura, al Càntut
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Com cada estiu Campllong organitza 
el seu cicle de música del país amb la 
voluntat de col·laborar a potenciar el 
panorama musical català. Enguany, en 
la seva 19ª edició, oferirà sis concerts 
adreçats a tot tipus de públic melòman. 
El tret de sortida el donarà la presen-
tació del cicle amb la Black Music En-
semble el dijous 6 de juliol davant l’es-
glésia de Campllong. Aquesta és una 
formació jova gironina que treballa des 
d’un vessant pedagògic i que aquest dia 
comptarà amb la participació d’alguna 
música campllonenca.

El cicle pròpiament dic començarà 
el dimarts 30 d’agost amb l’Orques-
tra de Cambra Terrassa 48, qui amb 
la col·laboració de la soprano Marta 
Valero i la recitant Rosa Cadafalch ens 

oferiran un repertori de música per a 
cordes del noucentisme català, amb el 
fil conductor de fragments de l’escrip-
tora Caterina Albert. El proper concert 
del dimecres 31 serà la proposta de 
rumba catalana amb el grup Sabor de 
Gràcia, dotze músics que faran vibrar al 
públic assistent amb els seu ritme trepi-
dant. Trepidant segur que també serà 
el següent concert de l’endemà amb les 
Balkan Paradise Orquestra, una forma-
ció íntegrament femenina amb una in-
teressant proposta de música d’arrels 
orientalitzant des d’una perspectiva de 
casa nostra. En aquest concert presen-
taran el seu darrer treball. El divendres 
2 de setembre estarà dedicat al rock 
català amb el grup Obesses i el Cor 
d’Obesses que interpretaran peces del 

seu últim treball titulat Amb l’ai al cor. 
Una nit de música virtuosa amb un des 
grups més potents del panorama mu-
sical català. El cicle el tancarà Marina 
Rosell, cantautora que ens ha acom-
panyat diverses vegades i que aquesta 
vegada acompanyada per Xavi Lloses al 
piano ens desgranarà les peces del seu 
darrer disc 300 crits, un clam d’angoi-
xa davant la realitat dels nostres dies a 
través de la seva música.

Des de l’organització, com cada any 
volen agrair “als i  les col·laboradores, 
a les empreses patrocinadores, a les 
institucions i per descomptat a tots els 
amics i amigues fidels que ens acom-
panyen en aquestes vetllades musicals 
de les nits d’estiu. Fins llavors, us hi es-
perem”.

19a edició del Musicant a Campllong
Els convidats al Musicant d'enguany; de dalt a baix i d'esquerra a dreta: La Balkan Paradise Orchestra, l'Orquestra de Cambra Terrassa 48, Marina Rosell, 
Obeses, Marta Valero i Sabor de Gràcia.
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Alcaldia

Projecte d’ampliació del CAP
Al darrer ple municipal ordinari es van 

presentar els plànols de l'avantprojecte 
del nou CAP. Aquest nou edifici, de dues 
plantes, es planteja fer en dues fases: 
en una primera, es construiria l'edifici 
nou, al costat del parc. En una segona, 
es remodelaria l'edifici existent per am-
pliar les sales de consulta i els serveis. 
La primera fase consta d'una ampliació 
de 788 m² construïts en un volum nou 
amb un pressupost d'1.422.878,58 € 
i la segona fase consta de la reforma 
de l'edifici existent amb un pressupost 
d'1.081.366,08 €. El projecte està 
previst finalitzar a finals de 2023.

En el ple de setembre de 2021 es 
va acordar la cessió gratuïta al Servei 
Català de la Salut del bé patrimonial, 
immoble qualificat d'equipament. Es va 
cedir i transmetre, amb caràcter gratu-
ït, el domini de les finques amb la fina-
litat de destinar-les a Centre d'Atenció 
Primària i a la seva futura ampliació, 
mitjançant la seva construcció i ús.

PROJECTE COMÚ DE TURISME 
DEL GIRONÈS
En el marc de la convocatòria del "Plan 
de Sostenibilidad Turística en Destinos" 
finançat pel Fons Next Generation, s'ha 
presentat un projecte comú a la comar-

ca del Gironès, que inclou les actuacions 
de cada municipi, el total de les accions 
tenen un cost de 4.513.630,94 € (IVA 
inclòs). A Cassà s'han plantejat 8 actu-
acions amb un pressupost de 174.840 
€, que representen un 4,69% del total 
del projecte conjunt: 1.- Disseny i imple-
mentació de noves funcionalitats per al 
lloc web turístic del municipi; 2.- Senya-
lització sobre el terreny dels elements 
d'interès patrimonial natural i cultural 
del municipi: 3.- Creació d'un centre 
d'atenció de visitants; 4.- Actuacions 
de manteniment i millora de la xarxa de 
camins ciclistes i senderistes del muni-
cipi; 5.- Recuperació del pas sobre la 
riera Verneda amb la construcció d'una 
passera; 6.- Creació de productes digi-
tals de realitat augmentada entorn del 
patrimoni natural i cultural del municipi; 
7.- Creació d'un producte turístic en for-
mat físic i digital adreçat als infants per 
a la descoberta del patrimoni natural 
i cultural del municipi; i 8.- Instal·lació 
de senyalització explicativa dels arbres 
locals.

APROVACIÓ DEL PLA DE 
MESURES ANTIFRAU 
En virtut de l'ordre HFP/1030/2021, 
de 29 de setembre, per la qual es con-

figura el sistema de gestió del Pla de 
Recuperació, Transformació i Resilièn-
cia, l'Ajuntament ha d'implantar un sis-
tema de lluita i denuncia contra el frau i 
qualsevol mena de corrupció o conflicte 
d'interessos que sigui contrari als prin-
cipis d'integritat, imparcialitat, objectivi-
tat i transparència.

El pla, aprovat en el darrer ple, té 
quatre objectius principals: 1) pro-
moure la cohesió econòmica, social i 
territorial de la UE; 2) enfortir la resi-
liència i la capacitat d'ajust dels estats 
membres; 3) mitigar les repercussions 
socials i econòmiques de la crisi de la 
COVID-19; i 4) recolzar les transicions 
ecològica i digital. Tots ells van dirigits 
a restaurar el potencial de creixement 
de les economies de la UE, fomentar la 
creació d'ocupació després de la crisi i 
promoure el creixement sostenible.

L'Ajuntament de Cassà de la Selva ha 
redactat el present Pla de Mesures An-
tifrau, amb la finalitat de recollir les me-
sures de prevenció, detecció, correcció 
i persecució i l'avaluació dels riscos per 
a prevenir situacions de corrupció o 
conflicte d'interessos en l'execució dels 
diferents projectes, partint de la base 
de la situació de partida en la qual es 
troba.

APROVAT L’INGRÉS DEFINITIU AL CONSORCI BENESTAR SOCIAL 
GIRONÈS – SALT
El passat dia 24 de maig va tenir lloc la sessió ordinària de la Junta General 
del Consorci de Benestar Gironès – Salt on es va fer l'aprovació de l'adhesió 
de l'Ajuntament de Cassà de la Selva. Aquest tema havia quedat pendent des 
de feia anys sense cap resolució.

La sentència judicial que donava resposta a la demanda presentada per 
l'Ajuntament, amb el tema de la representativitat, es desestimava, ja que no 
formàvem part del Consorci.

L'equip de govern municipal ja va anunciar a principis de legislatura que 
miraria de resoldre aquesta anomalia i poder participar de ple dret de les 
decisions que prengui aquest ens i així ho hem fet. D'altra banda, s'està 
treballant per arribar a un acord per gestionar les despeses dels costos indi-
rectes. S'agraeix al president del Consell Comarcal del Gironès i del Consorci, 
Joaquim Roca i al conseller comarcal de Serveis Socials, Marc Puigtió la bona 
predisposició per arribar a una entesa i resoldre aquest tema.
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Educació

El passat 3 de juny, l'alumnat dels cursos de tercer i quart 
de primària de les tres escoles de Cassà van celebrar la 
primera festa de graduació Edunauta amb la presència de 
la regidora d'educació Sílvia Martí.

Aquest acte es va fer per tancar el projecte Edunauta 
aquest curs, una iniciativa que vol promoure la participació 
en activitats extracurriculars obertes dins i fora de l'escola. 
Per fer-ho possible, les diferents àrees de l'ajuntament, les 
entitats i els centres educatius han col·laborat perquè els 
edunautes coneguessin les activitats culturals i lúdiques del 
municipi i hi formessin part. Cada cop que assistien a una 
activitat rebien un segell al seu passaport, també quan col-
laboraven a les tasques de casa o participaven en activitats 
culturals fora del municipi com l'assistència a museus.

El projecte pretén acostar les activitats educatives a tots 
els infants per tal de potenciar la igualtat d'oportunitats, to-
tes les activitats proposades eren gratuïtes pels edunautes 
i les seves famílies.

A la festa de graduació els infants van  gaudir de la músi-
ca funk i l'animació amb el grup Orelles de xocolata. Abans 
de la festa, les escoles van fer entrega dels diplomes que 
reconeixen als edunautes que més han partici-
pat a les activitats amb diploma d'or, de plata 
o de bronze. 

ELS AMICS DE LA UNESCO 
PLANTEN L'ARBRE DE LA PAU 
A LA LLAR D'INFANTS
El passat 19 de maig es va plantar l'arbre de 
la Pau a la llar municipal d'infants Taps, un 
acte simbòlic per promoure la Pau i l'educació.

Aquesta és la 16a edició del projecte "Plan-
tem la PAU" i en aquesta edició s'ha plantat un 
avellaner. Els infants de la llar van participar en 
l'acte i van acompanyar a la regidora d'Educa-
ció Sílvia Martí, a l'alcalde, als regidors Marià 
Montsunyer i Martí Vallès, a més de la Carme 
Muñoz, cassanenca que col·labora amb els 

Amics de la Unesco i que cada any dedica un poema a 
l'arbre plantat. 

Ara la Llar d’Infants també forma part del recorregut 
dels Jardins de la Pau, del que formen part totes les esco-
les de Cassà. En edicions anteriors es van plantar diferents 
espècies com l'olivera, el xiprer, el llorer, el roure, l'ametler, 
el plàtan, el noguer o la prunera. Els Amics de la UNESCO 
de Girona ens expliquen per què s'ha triat aquest arbre re-
presentatiu, l'avellaner: "(...) Per què un avellaner? Potser 
perquè és un arbre modest -alguns en diuen arbust- i prou 
nostrat; potser perquè les seves branques joves són molt 
flexibles i s'usen per fer cistells i els cèrcols de les botes 
de vi; potser perquè els seus fruits, les avellanes, tenen 
un alt valor nutricional, redueixen els nivells de colesterol 
o combaten el cansament i la fatiga; potser perquè també 
les podem trobar en moltes de les nostres salses i pastis-
sos; perquè ens porta moments enyorats de la infantesa. 
Perquè ens cal modèstia i no pas orgull; perquè cal que 
ens sapiguem adaptar a les noves situacions; perquè ens 
cal no defallir en l'esforç per defensar i promoure la cultura 
de la pau, que volem present arreu. (...)".

300 alumnes celebren la festa Edunauta!
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REGLAMENT D'ADJUDICACIÓ DELS HABI-
TATGES SOCIALS
Tenint en compte que l'habitatge es configura 
com un bé bàsic, donada la crisi econòmica que 
ha agreujat el problema de l'habitatge que afecta 
molts dels nostres ciutadans/ciutadanes, des 
de l'ajuntament s'han pres diverses mesures 
com l'adquisició d'habitatges en règim de cessió.

Al darrer ple ordinari del mes de maig es va 
aprovar aquest reglament, que té per objecte 
regular els requisits que hauran de complir les 
persones que optin per un habitatge de lloguer 
social.

La situació de crisi econòmica i social ha agreu-
jat la situació de moltes famílies que ha patit la 
pèrdua de l’habitatge habitual amb motiu de no 
poder fer front al pagament de la quota hipote-
cària de l’habitatge o el pagament del lloguer, per 
causes sobrevingudes derivades de la pèrdua del 
lloc de treball, entre d’altres. 

Per atendre aquestes necessitats i incidir en el mercat 
residencial de Cassà de la Selva, l’Ajuntament de Cassà 
de la Selva ha pres diverses mesures, entre les quals, ad-
quirir habitatges socials en règim de cessió o de titularitat 
municipal. Aquests habitatges tenen com a objectiu princi-
pal l’allotjament de les persones que necessiten accedir a 
un habitatge de caràcter temporal i és per això que s’ofe-
reixen en règim de lloguer. 

El reglament té per objecte definir i concretar les condi-
cions per les quals s’adjudica un habitatge cedit a l’Ajunta-
ment en règim de lloguer social a les persones candidates. 

SETMANA SENSE FUM A CASSÀ
El 25 de maig i durant una setmana es van fer diferents 
activitats per a la campanya de la Setmana sense fum a ini-
ciativa de la responsable de salut comunitària del CAP, amb 
la finalitat de reduir el consum de tabac en la població. 

Els equips del CAP i de diferents associacions i entitats  
van fer la pintada amb el missatge “Espai sense fum” a 
l’entrada dels edificis públics de Cassà i es va publicar un 
vídeo a les xarxes de l’ajuntament. 

PARTICIPACIÓ EN EL REDACTAT DEL PLA DE SA-
LUT DEL 2021-2025 DE GIRONA
Aquest passat mes de maig es va participar en el redactat 
del document  amb diferents grups de treball. Els principis 
ètics en què s’emmarca  aquest document són: respecte 
a les persones, la justícia social i equitat, La cura de les 
persones i l’entorn, l’eficiència i sostenibilitat.

Les estratègies del pla son: 
• Igualtat d’oportunitats en salt al llarg de la vida 
• Entorns saludables
• Integració de l’atenció a la salut
• Palanques de canvi transversals

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)                    TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres
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Esports
FESTA DELS 11 ANYS DE LA PISCINA 
I OBERTURA DE LA PISCINA D’ESTIU
La setmana del 16 al 22 de maig va tenir lloc a la piscina, 
una setmana d'activitats per celebrar els onze anys de la pis-
cina, han estat activitats a l'aigua, dirigides, d'altres activitats 
a l'aire lliure, zumba, ioga, etc. Els darrers dies de curs a la 
piscina descoberta, es va fer la remullada de les diferents 
escoles i institut per celebrar que s'acaba el curs. A partir del 
dia 22 de juny a la tarda ja queda oberta la piscina descober-
ta i no es tanca fins al 4 de setembre. L'horari serà de juny i 
juliol de les 10:30 h a les 20:30 i d'agost fins al 4 de setem-
bre de 10:30 h a les 20 h. Les activitats programades, per 
ara, a la piscina d'estiu són:

• Expliquem contes a càrrec de Kids&Us els dimarts, 5, 
12 i 19 de juliol a les 18 h.

• Cinema a la fresca a càrrec del Cineclub 8 i mig i banyada 
nocturna, el dia 6 de juliol

• Primer concert del cicle de Jazz  C-65 el 22 de juliol.
Aquest any també es pot comprar l'abonament per entrar 

a la piscina tot l'estiu, aquest abonament és per 4 persones, 
que han de ser de Cassà. L'import si es compra a les instal-
lacions de la piscina fins al 30 de juny és de 90 €, a partir 
del dia 1 de juliol és de 100 €. En el cas de fer la compra de 
l'abonament en línia l'import és de 90 € (en qualsevol data).

UN ANY MÉS, ENS HA CREUAT LA TRAILWALKER
A finals de maig va tenir lloc la Trailwalker, una marxa so-
lidària que organitza Intermon Oxfam, aquesta cursa surt 
d'Olot i va fins a Sant Feliu de Guíxols per la 
via verda amb un recorregut de 100 km. 
Aquesta marxa passa per Cassà i fa para-
da al polivalent on l'organització i voluntaris, 
atenen els esportistes, en tot el que els cal-
gui, tenint en compte que quan passen per 
Cassà ja porten 70 km. L'organització de la 
Trailwalker ha fet arribar el seu agraïment 
pel suport a aquest acte.

NOVES BASES PER A LA CONCES-
SIÓ DE SUBVENCIONS A ENTITATS 
ESPORTIVES
La proposta que es va aprovar per ple, eren les bases regu-
ladores per la concessió de subvencions per al manteniment 
de l'activitat de les entitats esportives de Cassà de la Selva. 
Aquestes bases tenen per objecte fixar els criteris i regular el 
procediment per a la concessió de subvencions, en matèria 
esportiva, que atorgui l'Ajuntament de Cassà de la Selva, a 
través de la seva àrea d'Esports, destinades a finançar les 
activitats i els esdeveniments esportius que es realitzin al po-
ble, que porten a terme les entitats esportives del municipi, 
per a l'any 2023.

Les subvencions es concedeixen en règim de publicitat i 
concurrència competitiva, deixen de ser nominatives i es con-
cedeixen mitjançant la comparació de les sol·licituds que es 
presentin i establint-ne una prelació d'acord amb els criteris 
de valoració establerts en aquestes bases.

S'estableix un únic programa de subvenció per al mante-
niment de l'activitat esportiva, que englobarà: Les despeses 
relacionades amb l'activitat ordinària de l'entitat, i les despe-
ses relacionades amb l'organització i desenvolupament d'es-
deveniments, siguin esportius o no, per tal de promocionar 
i impulsar les activitats que es porten a terme al municipi.

La quantia de cada subvenció depèn de la valoració que es 
faci. Cada sol·licitud s'avalua d'acord amb els criteris esta-
blerts a les presents bases, aquesta valoració donarà com 
a resultat un nombre de punts per a cada sol·licitud. Una 
vegada valorades totes les sol·licituds presentades, se su-
maran la totalitat de punts obtinguts de totes les sol·licituds i 

aquests, es dividiran per la totalitat de la consignació econò-
mica destinada a les subvencions, per tal d'obtenir un preu/
punt. Un cop assolit el preu/punt, es multiplicarà aquest im-
port per la totalitat de punts obtinguts per cada sol·licitud i el 
resultant serà l'import de la subvenció.

Les sol·licituds seran avalu-
ades per la Comissió Avalua-
dora formada per La regidora 
d'esports, el coordinador mu-
nicipal d'esports i un tècnic 
d'administració general de 
l'Ajuntament.

NOVA ORDENANÇA D’ÚS 
DELS EDIFICIS DELS CEN-
TRES EDUCATIUS MUNI-
CIPALS
Els edificis escolars ofereixen 

unes condicions òptimes, atesa la seva distribució territorial i 
les seves instal·lacions, per destinar-los a l'ús social, sempre 
que es garanteixi que aquesta utilització no comporti incom-
patibilitats amb l'activitat educativa del centre perquè són es-
pais destinats a l'educació de l'alumnat.

Davant la creixent demanda d'espais, per part de les en-
titats culturals, lúdiques, esportives i d'altra naturalesa del 
nostre municipi i, amb l'ús que s'està fent fora de l'horari 
escolar dels centres educatius, és d'interès públic elaborar 
un instrument que reguli la utilització que es pot fer de les 
seves instal·lacions.

Aquest ús social dels centres docents té uns condicionants 
molt clars: en primer lloc, no pot distorsionar l'activitat es-
colar ordinària i extraescolar del mateix centre; en segon 
lloc, ha de ser absolutament respectuós amb les normes de 
convivència, i, en tercer lloc, ha de donar compliment a la 
regulació establerta en el Decret 102/2010.

Amb aquesta normativa, l'Ajuntament de Cassà de la Selva 
té la voluntat de millorar i facilitar l'ús social dels centres pú-
blics de titularitat municipal d'educació infantil i de primària, 
fora de l'horari o del calendari escolar.

Actualment, són edificis de titularitat municipal afectats a 
un servei públic consistent en escola bressol, educació infan-
til i educació primària:

- Llar d’Infants Taps – educació infantil 
- Barracó de la Llar d’Infants – diversos serveis educatius 
- Escola Puig d’Arques - educació infantil i primària 
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El cap de setmana del 28 i 29 
de maig, gairebé 6000 perso-
nes van passejar pels espais 
de la Fira del Tap i el Suro, un 
20% més de públic que a la 
darrera edició. Hi havia més 
de cinquanta activitats progra-
mades durant els dies de la fira 
i s'han esgotat les entrades a 
totes elles, es pot dir que és un 
èxit d'assistència, però a més 
la fira ha complert l'objectiu de 
fer d'altaveu i divulgar la cultura 
del suro més enllà del municipi.

Les visites a les fàbriques 
suro taperes que han comptat 
amb la complicitat dels empre-
saris del sector han sigut unes 
de les activitats més ben valo-
rades pels assistents, que han 
pogut conèixer com es treballa 
el suro avui en dia. A la fira tam-
bé es podia veure l'antic ofici de 
taper amb una demostració, on 
els vells tapers i les dones ta-
peres treballaven el suro amb 
les màquines tradicionals i feien la tria 
dels taps davant dels menuts i grans 
encuriosits per aquest antic ofici.

La pela del suro és una de les cites 
més esperades, allà on tot comen-
ça, on els peladors fan el diàleg amb 
l'arbre i on les pannes es desprenen 
despullant les alzines que havien espe-
rat més de deu anys aquest moment. 
Després de la pela se celebrava l'es-
morzar de peladors, entre alzines i 
pannes i amb regust de tradició i olor 
de suro que ja és una de les activitats 
que reflecteix millor l'ànima de la fira.

A més de tastos de vins, el sopar 

popular del Xic-Xec i les visites guia-
des amb humor i un xic d'història dels 
carrers de Cassà, la divulgació sobre 
el món surer va ser molt present tot 
el cap de setmana, a les xerrades de 
l'espai àgora on el Museu del Suro va 
presentar-hi la nova exposició perma-
nent i també es va presentar la Càte-
dra del Suro a més de les xerrades 
sobre el sector o el projecte Taps de 
Finca de la DO Empordà i l'Institut Ca-
talà del Suro.

Els més menuts també trobaven el 
seu lloc als tallers dels "Taps Petits" 
relacionats amb el suro i els especta-
cles infantils que tenien lloc a la fira.

El passeig Vilaret s'ha vist envaït du-
rant dos dies per la música en direc-
te, les parades de productes del suro, 
les pannes i els taps i el retorn dels 
antics tapers i taperes en una fira que 
reivindica la identitat surera de Cassà.

L'INCAVI I LA FUNDACIÓ ICSURO 
S'ALIEN PER PROMOURE L'ÚS 
DEL TAP DE SURO CATALÀ
L’objectiu del conveni és promoure la 
sostenibilitat, la qualitat i l’economia 
circular del sector vitivinícola. A Ca-
talunya es produeixen 1.120 milions 
de taps d’escumós i 300 milions de 
taps de vi tranquil i el 50% s’expor-

La 5a Fira del Tap i el Suro consolida 
Cassà com a capital del suro

Medi Ambient
SESSIONS PER MILLORAR L’ESTALVI ENERGÈTIC
Recentment, el mercat energètic està patint uns canvis 
molt profunds i ràpids i com a resultat d'un seguit de con-
vulsions socials, polítiques i econòmiques, i ens trobem 
que les factures energètiques s'han multiplicat respecte al 
preu de fa només uns mesos.

Des de l'Ajuntament veiem amb preocupació tot el que 
està passant en aquest món de les energies, i creiem que 
podem donar un cop de mà a les ciutadanes i ciutadans 
fent-vos arribar informació d'utilitat per afrontar la nova 
realitat i millorar el comportament energètic per a l'estal-
vi, però també per la millora ambiental i la lluita contra el 
canvi climàtic. Per això entre juny de 2022 i febrer de 23 
es preveuen fer sis sessions dels punts d'Infoenergia, a 
través del Pla de serveis d'assistència i cooperació tècni-
ca en matèria de gestió energètica del Consell Comarcal 

del Gironès, i amb finançament de la Diputació de Girona.
La primera sessió d'Infoenergia serà una xerrada oberta 

a tothom amb el títol "Estalvi energètic i facturació", que 
tindrà lloc el dia 22 de juny a l'Auditori de la Sala Galà. 
Posteriorment, es programaran dues xerrades més, que 
tractaran sobre el vehicle elèctric i sobre l'autoconsum 
energètic. Les tres sessions restants seran reservades 
per atendre als ciutadans que necessitin fer consultes par-
ticulars o fer una anàlisi de la seva situació d'una manera 
més personalitzada.

Trobareu informació sobre les sis sessions d'Infoenergia a 
l'agenda mensual i a les comunicacions per xarxes socials.

Aquestes actuacions s'emmarquen els Objectius de Des-
envolupament Sostenible 1 "Fi de la pobresa", 7 "Energia 
Neta i Assequible" i 11 "Ciutats i Comunitats Sostenibles", 
de l'Agenda 2030 de les Nacions Unides.
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ten a més de 50 països.
La directora general de l’Institut Cata-

là de la Vinya i el Vi (Incavi), Alba Balcells 
Barril, i el president de la Fundació Institut 
Català del Suro (ICSuro), Joan J. Puig, van 
signar el passat dia 3 de juny un conveni 
de col·laboració que refermava el compro-
mís de l’Incavi amb el sector surer català 
a través de la promoció de l’ús del tap de 
suro com a element d’assegurament de la 
qualitat del vi i pel seu impacte positiu per 
a la sostenibilitat, l’economia circular i la 
fixació d’ocupació en l’entorn rural.

Durant la jornada es va poder presenciar 
la pela del suro a la finca Can Villalonga de 
Cassà de la Selva i es va visitar l'empresa 
elaboradora de taps per vi escumós Fran-
cisco Oller. També hi van assistir Albert 
Hereu, director de l’Institut Català del Suro 
i Elisabet Sánchez, directora dels Serveis 
Territorials d’Acció Climàtica a Girona, i 
Joan Casabó regidor de Promoció Econò-
mica de l'Ajuntament de Cassà.

Amb aquest conveni l’Incavi es compromet a difondre en-
tre les DO catalanes i el conjunt del sector la importància 
del coneixement de les especificacions tècniques i estàn-
dards d’anàlisi dels taps. També a promoure l’ús de tap de 
suro català i a continuar apostant per la recerca i la trans-
ferència de coneixement de bones pràctiques d’embotella-
ment, tipus de taps del mercat i els seus ajustaments a 
cada tipus de vi. Així com a desenvolupar controls de qua-
litat i anàlisis sensorials per assegurar la qualitat a través 
del Panel Oficial de Tast de Vins de Catalunya, eina pionera 
amb un mètode científic propi que avalua de forma objec-
tiva i exhaustiva vins i els seus descriptors organolèptics.

D’altra banda, des de l’ICSuro es vetllarà per la sosteni-
bilitat, el manteniment de l’activitat social i la promoció so-
cioeconòmica del sector surer i la seva complementarietat 
amb el sector vitivinícola traslladant el seu coneixement als 
equips tècnics i d’investigació de l’Incavi. També prestarà 
assessorament gratuït en matèria de normalització de tan-
caments per a vins tranquils i escumosos de Catalunya.

APOSTA PER LA SOSTENIBILITAT I L’ECONOMIA 
CIRCULAR
Actualment a Catalunya es fabriquen 1.120 milions de 
taps d’escumós i uns 300 milions de taps de vi tranquil 
anualment. Més del 50% es dedica a l’exportació a més 
d’una cinquantena de països.

El sector del vi a Catalunya és punter en sostenibilitat i 
en aplicar tècniques de gestió a la vinya i als cellers que 
tinguin un menor impacte mediambiental. En aquesta línia, 

des de l’Incavi es considera important que les indústries 
auxiliars al sector també avancin en aquesta mateixa direc-
ció. Les suredes actuen com a embornals de carboni, els 
residus del tap de suro natural s’utilitzen per fer suro aglo-
merat i el suro és un producte biodegradable amb el qual 
es pot produir compost. Per tant, actualment, de totes les 
opcions de tapament existents al mercat, el tap de suro és 
el que té un menor impacte mediambiental.

A més, el suro és també un material fàcilment reciclable 
i que ajuda a reduir la petjada ambiental de l’envàs de vi, ja 
que és una matèria primera de proximitat i renovable, no 
dificulta la recuperació del vidre de l’ampolla i se li poden 
donar nous usos que permeten posar en valor el residu.
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OBRES DE MILLORA A LA ROTONDA DE LA SAR-
DANA
Amb motiu del projecte i creació de l'entrada de les Vies 
Verdes per la C-65 fins a les illetes de l'entrada del car-
rer de la Via s'ha projectat fer una rebaixa de la illeta del 
monument de la Sardana per millorar la visibilitat de les 
bicicletes que han de creuar-hi. El monument s'ha retirat 
temporalment i es tornarà a posar al mateix lloc, a un nivell 
més baix.

Juntament amb aquesta actuació s'han incrementat els 

elements de senyalització viària del tram de l'Inecsa fins a 
les illetes per evitar possibles accidents, tan pel que fa a 
vehicles com a ciclistes.

NOU PAS A LA ZONA ESPORTIVA
Les obres de la nova via Verda que creua el poble estan a 
punt d’enllestir-se i sols faltarà el nou accés a l’aparcament 
del PAV3 de la zona esportiva a través d’unes escales, que 
hi comunicaran des de la rampa que s’ha fet en el marge 
del costat de can Rabitxet.

NOVA PISTA MULTIESPORTIVA AL CARRER 
JOAQUIM RUYRA
Aquest mes s'ha acabat el nou espai de pràctica esportiva 
a l'aire lliure. Aquesta pista està ubicada al parc del car-
rer Joaquim Ruyra, entre els carrers Ventallol i Ponent, al 
costat de l'espai del parc de salut i del parc de cal·listènia.

És una pista de formigó de 20x20 m, amb porteries de 
bàsquet i de futbol sala, amb un tancament metàl·lic pe-
rimetral i unes xarxes per evitar que les pilotes vagin a la 
via pública. Amb aquest nou espai lúdic-esportiu posem a 
disposició del jovent del poble els 3 projectes que teníem 
previstos: aquesta pista, la pista del costat de l'Estació i el 
circuit de pumptruck a la zona esportiva.

NOVA 
SENYALITZACIÓ 
D’APARCAMENTS
Al llarg d’aquest mes 
de juny es faran els tre-
balls de senyalització 
horitzontal en el carrer 
Dr. Robert i en el pas-
seig Ferrocarril, entre 
carrer Dr. Robert i car-
rer  Suro. En aquests 
carrers es pintaran els 
aparcaments i així es 
facilitarà l’aprofitament 
de l’espai per aparca-
ment en aquesta zona. 

Els que ja estan aca-
bats, són els que hi ha 
en el c/ Antoni Gaudí, 
entre el c/ Marià For-
tuny i carrer Josep Pla.
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FINALITZEN LES OBRES DE PAVIMENTACIÓ 
DEL PARC DE L'ESTACIÓ
El mes passat es van acabar les obres de refor-
ma del paviment de la zona de davant l'edifici de 
l'Estació. S'ha millorat el paviment que hi havia a la 
pista que a més s'ha ampliat i s'ha canalitzat l'aigua 
de la zona pavimentada. També s'ha pavimentat la 
zona que queda davant de l'entrada de l'edifici de 
l'Estació fins a la rambla Onze de Setembre. Les 
obres també van servir per corregir el desnivell que 
hi havia en un dels dos passos de vianants d'accés 
al passeig del Ferrocarril per fer-ho completament 
accessible.

CORRECCIÓ DE LA SENYALITZACIÓ AL CARRER 
LLAGOSTERA
El mes passat es van fer les correccions d'algunes de les 
senyalitzacions horitzontals que l'empresa de les Vies Ver-
des havia fet al carrer Llagostera (grup Sant Josep) de 

manera errònia. D'aquesta manera es manté la mateixa 
direcció viària que hi havia.

Els veïns podran accedir a les cases del carrer Llagos-
tera i travesseres des de la Rambla Onze de Setembre en 
sentit pujada. Les persones que tenen els aparcaments 
que tenen sortida al carrer Llagostera (cases del grup 
Sant Josep i pisos de la Rambla) poden sortir direcció a la 
Rambla o al carrer Marina (per la part de dalt) tal com ho 
feien fins ara.

Es pot accedir al veïnat de les Serres des de la Rambla, 
direcció cap a Can Rabitxet, però els vehicles que vénen 
del veïnat i arribin a la cruïlla de Can Rabitxet, han d'anar 
obligatòriament cap al carrer Marina (gir obligatori a la 
dreta). El camí veïnal paral·lel al carrer Llagostera sempre 
serà de baixada.

Finalment, l'entrada pel carrer Marina (quan els vehicles 
van direcció a Llagostera) queda prohibit el gir a la dreta.

L'AJUNTAMENT DE CASSÀ RENOVA EL GUARDÓ 
DEL 100% DE TRANSPARÈNCIA DEL SEGELL 
INFOPARTICIPA
A principis de mes de maig van tenir lloc l'entrega dels 
guardons a la transparència que atorga la Universitat Au-
tònoma de Barcelona (UAB). En aquesta gala s'han lliurat 
els segells a ajuntaments, consells comarcals i diputacions 
a Catalunya.

L'Ajuntament de Cassà ha rebut el guardó per setè any 
consecutiu. Aquest distintiu s'atorga als ajuntaments que 
aconsegueixen la puntuació del 100% en els indicadors de 
transparència i qualitat en la seva web corporativa. En el 
cas de Cassà és l'únic municipi de més de 10.000 habi-
tants de les comarques gironines que rep el guardó. 

En aquesta edició els indicadors s'han endurit en els te-
mes que fan referència a la publicació de les agendes ins-
titucionals, els codis de conducta, les resolucions judicials 
publicades o la publicació del pressupost municipal amb 
la representació gràfica de la seva execució. El conjunt 
d'indicadors tenen en compte la informació que es facilita 
sobre els representants polítics, la gestió dels recursos 
col·lectius i econòmics,  també l'accessibilitat i la qualitat 
de la informació publicada, la participació ciutadana i les 
eines que es posen a l'abast de la ciutadania per participar.

Segell i mapa "Infoparticipa"
El Segell InfoParticipa a la qualitat i la transparència de 

la comunicació pública local és una certificació que ator-
ga la Universitat Autònoma de Barcelona (UAB) a partir 
del Mapa Infoparticipa, una eina impulsada pel Laborato-
ri de Periodisme i Comunicació per a la Ciutadania Plural 
(LPCCP) de la UAB l’any 2012 i que ara la gestiona ell nou 

grup de recerca ComSET (Comunicació Sonora, Estratègi-
ca i Transparència) fruit de la fusió del Laboratori de Perio-
disme i Comunicació per a la Ciutadania Plural i Publiradio. 
S’avaluen els 947 webs d’Ajuntaments catalans que publi-
quen una informació que facilita que qualsevol ciutadana o 
ciutadà tingui coneixement sobre qui són els representants 
polítics del seu municipi, com gestionen els recursos col-
lectius i quines formes de participació posen al seu abast.

Podeu veure el mapa interactiu on apareixen tots els 
ajuntaments i les seves puntuacions: https://www.ma-
painfoparticipa.com/

Transparència / Participació
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El resultat del treball de recuperació de 
les pedres de l'antiga portalada romà-
nica de l'església ha superat les expec-
tatives del Grup de Recerca i Estudis 
Cassanencs, que ha compatibilitzat una 
cinquantena de peces, recuperades de 
les parets interiors del campanar.

El projecte pretenia recuperar onze 
pedres, les que es calculava que es-
taven integrades a les parets del cam-
panar i després de les feines d'arque-
ologia que han dut a terme l'equip de 
tècniques restauradores, Imma Brull 
i Núria del Toro, s'han acabat recupe-
rant trenta-set peces que formaven la 
portalada original. L'església romànica 
data del segle XI, l'entrada estava al 
mateix lloc que l'actual, però era d'unes 
dimensions més reduïdes, la portalada 
donava l'entrada a una sola nau amb 
els absis d'influència llombarda.

L'any 1926 es van obrir els finestrals 
actuals i llavors també es van trobar 
disset peces de la portalada que esta-
ven guardades a la rectoria, ara amb la 
nova descoberta, es podria reconstruir 
gran part d'aquesta antiga portalada. 
Pel que sembla per les peces que s'han 
trobat, el conjunt comptava amb colum-
nes amb capitells esculpits amb motius 
florals i formes geomètriques que sos-
tenien un porxo d'arcades de mig punt 
també decorades d'estil romànic.

El Grec avalua les possibilitats d'ex-
posar de forma permanent  el conjunt 
a la capella dels Dolors, el projecte de 
"recuperació de les joies de Cassà" ha 

El GREC completat la recerca de les peces 
de l'antiga portalada de l'església romànica

comptat amb la col·laboració de donaci-
ons particulars i d'empreses de Cassà 
a més del Bisbat de Girona, la Diputació 
i l'Ajuntament de Cassà.

EL CÀNTUT, PREMI NACIONAL 
DE CULTURA
El projecte Càntut. Cançons de tradició 
oral ha estat guardonat amb el Premi 
Nacional de Cultura 2022 en la cate-
goria "Projecte cultural"! En concret, el 
plenari del CONCA reconeix "la vàlua del 
projecte nascut l'any 2012 que recull 
i difon el patrimoni musical de trans-
missió oral de les comarques gironi-
nes, amb una clara vocació intergene-
racional i de donar valor a la tradició 

apropant-la a l'actualitat, així com per 
l'encert en la innovació i la capacitat de 
projecció d'un aspecte sovint menystin-
gut de la cultura. Càntut ha sabut bastir 
un projecte que té una dimensió patri-
monial en la recollida de cançons po-
pulars, una dimensió comunicativa per 
l'organització del festival anual i altres 
esdeveniments públics, que fomenten 
espais de trobada i participació, i una 
dimensió cultural per la producció d'en-
registraments que afavoreixen la crea-
ció de nous referents."

Aquest premi és una mica de tots. 
Un impuls més per seguir endavant. 
Moltes gràcies per acompanyar-nos en 
aquest camí!

LA LLARGA HISTÒRIA DELS 
NOMS DELS CARRERS
Vols saber per què i des de quan el teu 
carrer porta aquest nom? Vols saber si 
el teu carrer s'havia anomenat d'una al-
tra manera? A la pàgina web de l'AMCS 
(Arxiu Municipal de Cassà de la Selva) 
cassaarxiu.cat podràs trobar-hi la res-
posta, ja que hem preparat una base 
de dades amb la informació necessària. 
El contingut l'ha elaborat l'historiador 
Xavier Niell i el disseny i visualització 
de la base de dades ha estat a càrrec 
del servei d'informàtica i comunicació 
de l'Ajuntament de Cassà de la Selva. 
Aquest treball, s’ha presentat el dia 13 
de juny amb motiu de la Festa Major. A 
més, s'han inclòs les actes del Ple de 
l'Ajuntament que han referendat tant 
les denominacions com les modificaci-
ons, i s’ha incorporat un mapa de loca-
lització per tal de fer més visible la ubica-

ció dels noms antics. Com a curiositat 
s’ha localitzat un carrer del Call, l'actual 
carrer Avall, que apareix mencionat en 
un document del segle XVIII procedent 
del fons Oller que es conserva a l'arxiu 
gràcies a una donació.

No podem oblidar que aquest estudi 
ha pres com a base altres estudis que 
han fet investigadors i ciutadans que 
han estudiat l'evolució dels noms de car-
rer de Cassà. Podríem parlar de molts 
noms, però ara i aquí esmentarem 
els dos que els han tractat amb més 
profunditat: el que va fer Joan Maymí i 
Carme Porcell en el seu treball, inèdit, 
que porta per títol "Toponímia urbana – 
carrers de Cassà", que varen realitzar 
al voltant de l'any 1990, i el de l'Anna 
Artigas, amb el treball "Els noms dels 
carrers de Cassà de la Selva". Aquests 
treballs i d'altres que també fa refe-
rència a l'evolució dels carrers els po-

deu consultar a la sala de consulta de 
l'AMCS.

Cal dir que un dels motius pels quals 
s'ha fet aquest estudi i pel qual es difon 
a través de la pàgina web és per la ne-
cessitat de donar resposta a les nom-
broses consultes que els ciutadans fan 
a l'AMCS en referència a l'evolució dels 
noms de carrers de Cassà. Una quan-
titat important la formen les peticions 
de ciutadans per fer tràmits notarials 
en els quals es necessita la constata-
ció dels canvis de noms de carrer; una 
altra que també representa una xifra 
important és la demanda de coneixe-
ment dels noms actuals dels carrers 
quan s'emprenen estudis històrics; i evi-
dentment un altre gruix notable és per 
respondre a la curiositat dels ciutadans 
de conèixer els noms dels carrers en 
èpoques passades.

Arxiu
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Biblioteca Municipal

Activitats del mes 
de maig
El dissabte dia 21 va ser un dia molt intens i divertit. Els 
més petitons van poder gaudir d’una experiència sensorial 
extraordinàriament relaxant i innovadora, a càrrec de la 
meravellosa companyia Alquímia Musical. I els integrants 
del club de lectura familiar van participar a la Llimonada 
de Lletres, que tenia com a convidat en Xavier Salomó, un 
il·lustrador molt admirat per nosaltres. Va ser una expe-
riència audiovisual que va submergir els joves lectors en 
l’univers de l’àlbum il·lustrat “Off”, un àlbum sense paraules 
sobre els riscos de l’energia nuclear. Després de l'experièn-
cia els membres del club van poder gaudir d'una conversa 
molt enriquidora amb en Xavier, que els va parlar sobre la 
seva obra i la seva feina com a il·lustrador. Vam acabar el 
matí fent una petita festa de cloenda del club de lectura 
familiar al pati de can Trinxeria. 

L’endemà diumenge, vam anar a la fira del conte de Me-
dinyà. Gràcies a la Diputació de Girona disposàvem d’uns 
diners per adquirir novetats infantils i juvenils. Com sempre 
va ser un plaer passejar per la fira, descobrir noves lectu-
res i assistir a les activitats programades. 

El dissabte 28 de maig ens ho vam passar bomba amb 
la sessió de contes en anglès d’en Ruskus Patruskus. En 
aquesta ocasió els nens i nenes participants van ajudar-lo 
a tenir cura de la seva granja, i sort en va tenir, perquè 
el pobre era ben sapastre! Frases curtes i senzilles, molt 
d’humor i una mica de màgia van fer les delícies de tots 
els assistents. 

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari

Ajuntament / Àrea de Cultura Cassà al dia
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El passat 10 de maig el grup de Tapís 
de l’Escola va fer una sortida a Bar-
celona per visitar dues exposicions 
sobre el món del tèxtil, una al Caixafò-
rum  i l’altra, al Macba. Al Caixafòrum 
hi van visitar l’exposició L’estrella de 
Miró, restauració del tapís en viu, una 
restauració en directe del tapís que 
Joan Miró i l’artista tèxtil Josep Royo 
van crear per a “la Caixa” el 1980. 
A la dècada dels anys setanta, Joan 
Miró i Josep Royo van crear set tapis-
sos monumentals, un dels quals per 
a ”la Caixa”. La finalitat de l’encàrrec 
era compondre una obra a partir d’un 
element icònic que servís d’imatge 
corporativa de l’entitat. El resultat va 
ser una estrella de cinc puntes acom-
panyada de dos astres que, amb un 
llenguatge etern, universal i dinàmic, 
representa els valors culturals i soci-
als de l’entitat.

La segona exposició que van poder 
visitar, aquest cop  al Macba, va ser Te-
resa Lanceta. Teixir com a codi obert, 
una mostra que ressegueix la trajec-
tòria de l’artista des dels anys setanta 
fins a l’actualitat, i inclou una àmplia 
selecció de tapissos, teles, pintures, 

dibuixos, escrits i vídeos que constitu-
eixen l’aproximació més exhaustiva al 
seu treball que s’ha fet mai. La mos-
tra també explora l’interès de Lanceta 
per formats col·laboratius a partir del 
diàleg que estableix amb una sèrie de 
còmplices, entre els quals hi ha els 
artistes Olga Diego, Pedro G. Romero 
i Xabier Salaberria. L’exposició es pot 
visitar fins a l’11 de setembre.

Feia tant de temps que no podien 
fer una sortida amb normalitat que, 
totes plegades la van gaudir de valent. 
Esperem que això sigui el retorn de 
moltes activitats més!

DIBUIX SOBRE L'ASFALT
Ja a les acaballes del curs, la Festa 
Major va posar el colofó final a les 
activitats de l’escola amb l’exposició 
d’alumnes a Can Trinxeria i la 39a 
edició de Colors sobre l’asfalt, on en-
guany hi van participar 336 infants i 
joves del municipi i de la contrada que 
van aguantar, estoicament, el sol de 
justícia que queia aquell dia a la plaça 
de la Coma. En aquelles condicions 
cal felicitar, més que mai, als parti-
cipants i als guanyadors del concurs 

que van esmerçar el seu temps en 
elaborar veritables obres d’art al vol-
tant de la temàtica La Jove Orques-
ta de Cassà, qui aquest any celebra 
el seu 25è aniversari. Us deixem les 
fotos de les obres guanyadoress i de 
l’Exposició d’alumnes de l’Escola d’art. 

CATEGORIA P3, P4 I P5: 1r. pre-
mi: Bruna Campmajor, 2n premi: Jordi 
Bossagaña;  3r premi: Leire Serra

CICLE INICIAL: 1r. premi: Matteo-
Gabriel Necula; 2n premi: Fran Sán-
chez; 3r premi: Adrià Matarrodona

CICLE MITJÀ: 1r. premi: Arnau Es-
teve; 2n premi: Damián Moreno; 3r 
premi: Jana Brugué

CICLE SUPERIOR:1r. premi: Mari-
cel Alcón; 2n premi: Paula Cienfuegos; 
3r premi: Mariona Parra

EXPOSICIÓ D’ALUMNES 
DE L’ESCOLA D’ART
Amb la Festa Major acomiadem 
aquest curs 2021-22 i encetem un 
nou estiu de Matins d’art, el 14è. Des-

Escola Municipal de Música Pere Mercader
FI DE CURS
Des de l’escola de música Pere Mercader ja hem encarat 
el final d’aquest curs tant intens. 

El combo de l’escola de música Pere Mercader amb Ro-
bert Gàzquez al capdavant, va actuar dins el marc del “Cas-
sà es vesteix de música” així com la banda” Assac Street 
Band”. Aquell dimarts de festa major els nostres alumnes 
de combo van fer gaudir amb el seu repertori als familiars, 
amics i públic en general que s’hi van acostar. 

També acabem el curs acadèmic a l’escola amb les pro-

ves i informes de cada final de segon quadrimestre i vem 
poder gaudir de nou de les audicions a la plaça de la Coma 
durant els darrers dies de maig i inici de juny a les 19:30, 
on tots els alumnes d’instrument van poder tocar en públic 
per segon cop aquest curs després de la setmana de la 
música.

Des d’aquestes línies us desitjem bon estiu a tota la co-
munitat educativa de l’escola de música i a tots els lectors 
de “Llumiguia” i retornarem el setembre amb energies re-
novades.

Escola Municipal d'Art Josep Lloveras

Acabem el curs amb molta activitat 
després de tot aquest temps de contenció
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prés d’aquest primer any de normalitat 
post pandèmia, recuperem els Matins 
d’art en el seu format original. Enguany 
treballarem la figura de Jules Verne i 
ens ubicarem a l’Escola Puig d’Arques, 
que ens acull de nou a les seves instal-
lacions i a qui agraïm la seva bona pre-
disposició i tracte. Els infants que hi 
participin s’endinsaran en el món de la 

ciència-ficció i descobriran i crearan in-
vents i avenços científics i tècnics que 
revolucionaran el seu entorn. Matins 
d’art es durà a terme del 27 de juny 
al 29 de juliol en horari de 9 a 13 h.

Amb els matins d’art acabo el recor-
regut per totes les activitats d’aquest 
final de curs i aprofito per agrair la 
confiança que ens han brindat tots els 

alumnes al llarg d’aquest any i, la bona 
feina feta per l’equip docent, motor i 
inspirador de l’Escola d’art. Sense tots 
ells, res del que hi passa seria possi-
ble.

Que passeu tots un molt bon estiu.

Mariona Puigbaldoyra / Coordinadora 
de l’Escola d’art Josep Lloveras

A dalt, inauguració de l'exposició dels treballs dels alumnes de l'Escola d'Art ala Festa Major; a sota, els treballs guanyadors del concurs de dibuix sobre 
l'asfalt;a la primera fila els primers premis; a la segona, els segons; i a la de sota, els tercers premis. A la pàgina anterior, visites a Barcelona d'alumnes de 
tapís de l'Escola d'Art.
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Meteorològiques

MAIG 2022

Temperatures:
Mitjana del mes: 18,3º C  La mitja-

na de maig de Cassà és de 16,40º ( 
+ 1,9º)

Màxima absoluta: 35,7 ºC dia 22 a 
2/4 i 8 minuts de les 3 de la tarda.

Mínima absoluta: 6,6ºC el dia 4 a ¼ 
i de minuts de les set del matí.

Mitjana de les màximes: 26,05 ºC
Mitjana de les mínimes :  10,5ºC

Pluges:
Quatre dies amb una mica de preci-

pitació:
Dia 2       0,8 l 
Dia 8       2,1 l
Dia 24     8,4 l
Dia 25     5,8 l
Precipitació total: 17,5 litres (la mit-

jana global de tots els mesos de maig 
és de 60,24 litres)

   
Vent dominant:  Xaloc (ESE) durant 

13 dies.Ràfega més forta de vent: 
41,4 Km/h de NNE (Gregal) el dia 5 

Policia Local

ACCIDENTS MES DE MARÇ 
2022

Accidentes amb danys materi-
als:

Dia 05: Vt. Mont-Roig – Vehicles 
implicats: Toyota Yaris.

Dia 07:Psg. Ferrocarril, 34 –Ve-
hicles implicats: Subaru Forester i 
Peugeot 307.

Dia 12: C/ Peralada. Vehicles 
implicats: Audi Q5 i Kawasaki 
Z125.

Dia 13: C/ Castell. Vehicles im-
plicats: Peugeot 307 i Volkswagen 
Polo.

Dia 14: C/ Via, 42. Vehicles im-
plicats: Opel Astra i Opel Meriva.

Dia 21: C/ X. Carbó, 58 . Vehi-
cles implicats: Seat Leon i BMW 
S.5

Dia 26: C/ Castell. Vehicles 
implicats: Chrysler 300 i Renault 
Kangoo.

Accidents amb ferits

Dia 20: C/ Pla de l’Estany . Vehi-
cles implicats: Volkswagen T-Cross 
i Peugeot 2008. (1 ferit lleu)

Dia 30: C-250A. Vehicles impli-
cats: Volkswagen Passat i bicicleta 
(1 ferit lleu)
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Màximes, mínimes i pluges de  MAIG de 2022
Temp. mitjana : 18,3º C  Pluja total : 17,5 litres                                

Pluja Màximes Mínimes

quan faltaven 2 minuts per a les 2 del 
migdia.

(Dates tretes del Meteocat)

MAIG CALURÓS AMB TEMPERA-
TURA RÈCORD I MOLT SEC
En aquest maig calorós s’ha batut en 
escreix el rècord de la temperatura mà-
xima registrada a Cassà en aquest mes 
de maig des de que se’n tenen dades, a 
principis dels anys 70.  El dia 22 es va 
arribar a 35,7º a 2/4 i vuit minuts de 

les tres de la tarda. La més alta fins ara 
era de l’any 2011, de 32,2 ºC dia 24 
a ¼ i un minut de 4 de la tarda. A més 
d’aquestes temperatures tan altes hem 
de destacar la poca pluja, que en prou 
feines ha arribat a una quarta part del 
que és habitual.   

Recordem que es poden seguir les da-
des meteorològiques en directe a l'ob-
servatori del'Ajuntament. L'enllaç és:  
cassa.cat/meteo/

Defuncions
MAIG 2022
Maria Vila Puig
Va morir el 4 de maig de 2022, a 
l’edat de 89 anys. Era casada amb 
Josep Llinàs Lagraba i deixa cinc fills: 
Pere, Montserrat, Eduard, Ramon 
i Enric. La cerimònia exequial es va 
celebrar el 6 de maig a l'església par-
roquial de Cassà de la Selva.

Ana Sala Reixach
Va morir el 13 de maig de 2022, a 
l’edat de 81 anys. Era vídua de Jau-
me Gispert Sitjas i deixa cinc fills: 
Emili, M. Teresa, Dolors, Pere i Me-
ritxell. La cerimònia exequial es va 
celebrar el 15 de maig a la Sala  de 
cerimònies del Tanatori de Cassà de 
la Selva.

Marta Puigdevall Oliveras
Va morir el 14 de maig de 2022, a 
l’edat de 96 anys. Era vídua de Martí 
Raurich Dalmau i deixa quatre fills: 
Josep Maria, Jordi i Joan Maria La 
cerimònia exequial es va celebrar el 
15 de maig a la Sala  de cerimònies 
del Tanatori de Cassà de la Selva.

Narciso Cabarrocas Andreu
Va morir el 17 de maig de 2022, 
a l’edat de 86 anys. Era casat amb 
Carme Jordà Aymerich i deixa dos 
fills, Joan i Mercè. La cerimònia exe-
quial es va celebrar el 18 de maig a 
l'església parroquial de Cassà de la 
Selva.

Carme Turon Llach
Va morir el 18 de maig de 2022, a 
l’edat de 78 anys. Era vídua de Pere 
Carreras Casadevall i deixa dos fills, 
Josep i Jordi. La cerimònia exequial 
es va celebrar el 20 de maig a la Sala  
de cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva.

Pilar Sureda Freixas
Va morir el 31 de maig de 2022, a 
l’edat de 89 anys. Era vídua de Lluís 
Virgili Rubirola i deixa tres fills: Xavier, 
Albert i Mònica. La cerimònia exequi-
al es va celebrar l'u de juny a la Sala  
de cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva.

Estadística local
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Parròquia de Cassà Entitats

Homilia pronunciada per mossèn Pere Carreras, arxipreste 
de les parròquies de La Selva, amb motiu de la festa de la 
Santa Espina, celebrada el passat 13 de juny:

Avui estem de festa; feia dos anys que no la podíem ce-
lebrar. Tal com dieu al començament mateix del programa 
d’enguany, aquesta «Festa arriba amb tota la seva plenitud. 
Hem passat moments en que la incertesa dels esdeve-ni-
ments ens han provocat el desànim generalitzat i una gran 
apatia» (Robert, alcalde); també afirmem, «ara després de la 
pandèmia podem tornar a gaudir i celebrar amb els amics i 
familiars». (Carla, regidora).

Avui, doncs, podem mirar enrere i veure que aquests han 
estat dos anys d’un camí ple fets greus, un camí ple d’espi-
nes. Amb tot el risc de parcialitat que comporta, ressaltaria 
només tres greus problemes, tres espines que ens ha calgut 
viure profundament:

A nivell universal, la primera espina, seria la pandèmia, que 
ha afectat a tot el món, més de dos-cents cinquanta països. 
Catalunya, en concret, el dia 25 de maig passat comptava 
amb 2.521.242 de casos acumulats de persones infec-ta-
des i 27.386 defuncions (Viquipèdia 8 de juny).

La segona espina: ja a nivell d’Europa, el mes de febrer 
d’enguany es va ini-ciar la guerra a Ucraïna; una guerra que 
ha provocat més de set milions de desplaçats i refugiats. A 
Catalunya, en concret estem acollint vint mil d’aquests refugi-
ats. Per tot Europa els problemes d’abastament i d’economia 
estant afectant a tothom i sobretot a les capes més deficità-
ries de la nostra societat.

La tercera espina que caldria ressaltar és a nivell dels nos-
tres municipis, famí-lies i personal: la pandèmia viscuda en 
aquests dos anys ha impedit i restrin-git molta vida de família, 
de poble i d’Església. El fet de les malalties i, inclús de la mort,  
a les nostres famílies i de molts conciutadans se n’ha ressen-
tit tota la vida personal i social. 

Estem, esperem-ho i desitgem-ho, reiniciant un nou temps 
de normalitat, d’activitat, de servei i de vida cristiana. En 
aquests dos anys de compliment de mesures sanitàries 
i vivint les conseqüències de la pandèmia, hem pogut tenir 
l’ocasió per a reflexionar i de centrar-nos millor en el que és 
essencial.  Per això, avui, dia de la Festa podríem assenyalar 
alguns camins de reflexió per superar i convertir en esperan-
ces totes aquestes espines.

Voldria en aquesta ocasió, doncs. ressaltar que també els 
nostres pobles i parròquies hem compartit aquesta reflexió 
i anàlisi. Seguint la crida que ens està fent el sant Pare per 
aquest any, també més de quaranta cristians de les nostres 
parròquies ens vàrem trobar el dia 5 de març a Caldes, al-

guns de vosaltres també hi vàreu participar. El que demana 
el sant Pare en aquesta convocatòria és que intentem trobar 
dreceres per caminar junts, o tal com diu ell, camins per a 
la sinodalitat. 

El primer camí que en aquesta reunió a Caldes vàrem dir 
que ens cal, és es-coltar-nos entre nosaltres; cadascú té 
alguna cosa a aprendre de les altres persones. Sentir-nos 
acollits, estimats i valorats. Per això cal que trobem es-pais 
de cooperació, comprensió i col·laboració.

Un altre camí que vàrem proposar va ser el de la solida-
ritat i el respecte a l’altra persona. En el seu doble vessant: 
créixer en el diàleg interreligiós i sa-ber fer una bona acollida 
als allunyats.

I , finalment, un camí ja a nivell d’Església i de comunitat 
cristiana: es va de-manar una Església més senzilla, humil, 
propera i adaptada a la societat ac-tual. Uns cristians que 
ens apropem més a Jesús i l’evangeli, per poder tenir una 
experiència i un testimoni de la fe.

Estem celebrant, doncs, la Festa Major, la Festa de la Santa 
Espina. Les espi-nes, la creu, l’esforç, l’amor desinteressat i 
el servei als altres és el camí de trobar l’esperança i el futur, i 
superar les dificultats que se’ns presenten. Pro-curem, doncs, 
ser una comunitat que trobem la nova esperança a partir d’es-
coltar-nos, del diàleg, de l’acolliment i del caminar junts.

I avui, en aquest Ofici solemne, és el moment de donar-nos 
gràcies mútua-ment: durant aquest temps hem fet molts es-
forços per caminar junts, per com-partir les dificultats i ma-
lalties, i per donar-nos, malgrat tot, esperança. Així, doncs, 
moltes gràcies a tots. 

Mossèn Pere Carreras

Festa de la Santa Espina

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai
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Entitats Amics de la Sardana

El divendres de la Festa, Cassà 
va viure una altra gran vetllada 
amb motiu de la quaranta-sisena 
edició de la Nit dels Músics. L'ac-
tuació de la gran cobla d’una cin-
quantena d’instrumentistes  va 
fer omplir de gom a gom la plaça 
de la Coma.

A més dels de Cassà hi havia 
convidats els músics que havien 
tocat en alguna ocasió amb la 
Principal de Cassà, ja que anava 
dedicada al seu 125è aniversari. 

La primera sardana era dedica-
da a en Jordi Bastante un dels 
que més anys va tocar a la Prin-
cipal. Amb el nom d’Estimat avi li 
hsvis dedicat el compositor Ramon 
Iglesias. 

En Jordi va néixer fa 86 anys a Cassà de la Selva i com a 
fill cassanenc ha format part de les edicions de la Nit dels 
músics.  Va heretar l’afició per la música del seu pare Patri-
ci, va aprendre solfeig als 19 anys amb en Pere Mercader, 
i va  ser alumne de fiscorn i trombó de vares d’en Modest 
Puig; va examinar-se al conservatori del Liceu de Barcelona. 

Va començar la seva història musical fent la mili a la 
Banda militar. Durant els 50 anys de carrera musical ha 
format part de les Cobles Orquestres la Principal de Lla-
gostera, la Principal de Cassà (durant uns anys coneguda 
com a Selvamar) i es va jubilar a la Cobla Cervianenca l'any 
2007 on el compositor i tenora Narcís Costa Ventura li va 
dedicar la sardana "Fins Aviat". 

La segona sardana va ser Cristal·lina i Flamejant, dedica-
da per l’actual director de la cobla als components Caterina 
Gómez i Ferran Roure amb motiu del seu casament. Se-
guiren peces d’altres dos dels clàssics: Pardals al niu d’en 
Camps i Els dos promesos d’en Mercader

 La nit d'Argent de l'Antoni Mas i com no, el Sereno, 
al punt de les 12 que va desfermar, una vegada més 
l'entusiasme general.

L’acte, organitzat com de costum per Amics de la Sarda-
na de Cassà, comptava amb el suport de l’Ajuntament de 
Cassà, la Diputació de Girona i el Centre de Cultura Tradi-
cional i Popular Catalana del Departament de Cultura de la 
Generalitat de Catalunya. 

ACTES SARDANÍSTICS DE LA FESTA MAJOR 
A part de la Nit dels Músics va haver-hi les sardanes de 
costum del diumenge a la tarda amb la Principal de Cassà.
El dilluns a la tarda, al Passeig després de les quatre sar-
danes de la Selvatana, una ballada completa de set tirades 
amb la  Ciutat de Girona.  El dimarts, també n’hi va haver, 
aquestes a cura de la Principal de Cassà  englobades en 
els actes generals de “Cassà es vesteix de música”, que 
varen interpretar dues peces a la Coma i a la plaça Verda-
guer per ballar i un petit concert a la plaça de Sant Pere.  

COLLES SARDANISTES 
Aquests són els resultats de les colles als darrers concur-
sos:

Amics Dansaires: Bàsics d’honor a Figueres (8 de maig) i  
Barcelona Sant Martí (22 de maig). Excel·lents actuacions 

La Nit dels Músics recorda els 
125 anys de la Principal de Cassà

Dues imatges corresponents a la Nit dels Músics d'enguany
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i ara estan en segon lloc
Mans amigues: Bàsics d’honor a Sa-

badell (8 de maig) i a Barcelona Sant 
Andreu. Es varen lluir i també ocupen 
la segona  posició. També varen ballar 
a Sils el 22 de maig i varen treure la 
revessa.  

Taps: Varen ballar a Sils i varen 
treure la revessa. 

PROPERES ACTIVITATS
Dia 23 de juny:  Celebració 

de la Revetlla de Sant Joan.
Dia 9 de juliol Concurs bàsic grans 

a Vic
Dia 23 de juliol: Concurs comarcal 

a Ceret
Dia 20 d’agost: Concurs comarcal a 

Roses 

SARDANA A L’ESCOLA 
Aquest any, desrpés de la Covid ha tornat la sardana a l’escola puig d’Arques. 
Se n’han fet classes als alumnes de Cicle Mitjà a càrrec de la Sílvia Vilella i 
en Quim Massa. 

Avui les campanes guimbant d’ale-
gria

ens parlen de festa, de dansa i 
amor

amor de parelles que amb dolça 
harmonia

somriuen i es donen mirades del 
cor.

I l’ànima entera de tot s’agermana
pujant a les galtes el foc de l’amor,
quan just anuncia, cantant la sar-

dana
la festa de casa, la Festa Major.

I creix i s’eixampla la plàcida anella
com cercle de flama que mai s’ha 

trencat
perquè puguin viure, feliços fins 

d’ella
i amb goig tots els pobles de cor 

abrandat

   
Fragment de la sardana Festa 

Major d’Antoni Casasampere. Lletra: 
Narcís Lunes 

Dos moments de les sardanes de la Festa Major: la cobla Ciutat de Girona al Passeig i la Principal de Cassà a la Coma. A sota, Amics dansaires a Figueres i 
la colla Taps al concurs de Sils
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El Departament d’Educació busca do-
nar un impuls potent, definitiu i en un 
breu temps per tal que les escoles, 
els docents i els alumnes tinguin les 
eines i coneixements necessaris per 
moure’s pel món digital que ens envol-

ta a tots i fer-ne un aprofitament real 
així com un bon ús.

Per tal de desenvolupar aquest Pla 
estan dotant progressivament de no-
ves millores de connectivitat de fibra 
d’Internet i equipaments al nostre 

centre que haurien d’arribar dins el 
proper curs escolar. 

També estan incidint en més i millor 
formació i orientació pels docents, així 
com equipament de darrera genera-
ció per a l’alumnat de Cicle Superior 

CICLE MITJÀ: EDUNAUTA
Al llarg d’aquest curs els alumnes de cicle mitjà hem par-
ticipat per primera vegada en l’iniciativa portada a terme 
per l’ajuntament de Cassà del passaport Edunauta. És un 
llibret en forma de passaport on cada infant enregistra 
tot el que aprèn i de les activitats educatives que ofereix 
l’entorn. Un cop has fet l’activitat et posen un segell per tal 
de que quedi el registre oficial. 

Després de ser pioners en aquesta iniciativa, el diven-
dres 3 de juny l’ajuntament va organitzar una petita festa 
al pavelló polivalent conjunta amb els alumnes de les altres 
escoles de Cassà per celebrar-ho i trobar-nos tots plegats 
i també per donar els diplomes als nens i nenes que més 
segells han aconseguit. 

Per últim, vam poder escoltar el concert d’Orelles de 
Xocolata que ens va agradar molt. 

El Puig d'Arques s'integra al 
Pla d'Educació Digital català
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SORTIDA AL PUIG D’ADRI DE TERCER
Els alumnes de tercer de l’escola Puig d’Arques vam anar 
el dijous 12 de maig en autobús a visitar el volcà del Puig 
d’Adri a Canet d’Adri. Un cop vam arribar es van presentar 
els nostres monitors i vam esmorzar tots plegats. Vam 
caminar pel cràter del volcà que ens van explicar que tenia 
forma de croissant i vam buscar minerals: olivina i obsi-
diana, que són de color verd i de color negre i s’originen 
quan erupciona un volcà. Vam fer tota la volta al volcà i 
vam tornar a baix per dinar tots junts i esperar l'autobús 
per tornar a l’escola. 

CICLE INICIAL: TEATRE
Els nens i nenes de cicle inicial durant aquest trimestre 
han estat preparant una obra de teatre que han represen-
tat a l’escenari davant dels seus companys i companyes 

de l’escola.  
Els alumnes de primer han representat el cargol i l’herba 
de poniol i els de segon sopa de pedres.

Quin goig poder gaudir d’uns artistes tan petits!

de Primària (5è i 6è). L’alumnat de 6è curs ja ha 
pogut gaudir i emprar d’aquests ordinadors durant el 
present curs escolar.

Periòdicament i a la web de l’escola anirem trobant 
totes les novetats de la nova estratègia digital.

Tot plegat busca un millor coneixement de la tecno-
logia i poder-la posar a l’abast de tots els alumnes, 
famílies i  docents.

EDUGESTIÓ 
A l’’Escola Puig d’Arques fa temps que ens plantegem 
com poder facilitar les múltiples comunicacions i ges-
tions que les famílies i l’escola hem de realitzar ple-
gades: informacions i comunicacions, autoritzacions, 
recordatoris i pagaments entre d’altres.

L’actual grup de difusió de whatsapp és una molt 
bona eina de comunicació però li mancaven funcio-
nalitats.

Així aquest darrer trimestre de curs 21-22 hem 
iniciat el desplegament d’una plataforma via App ano-
menada EDUGESTIÓ que millora i engloba moltes de 
les gestions que necessitem en una sola plataforma 
operativa des del mòbil.

Des del centre hem informat i estem acompanyat 
a les famílies que ho van necessitant per poder des-
carregar-la i conèixer el funcionament de les opcions 
que ens ofereix.

Esperem que sigui una eina profitosa i que entre 
aquest estiu i el proper setembre el 100% de les 
famílies ja l’empraran i gaudiran de l’estalvi de temps, 
desplaçaments i paper que representarà.
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ELS DE CICLE INICIAL 
D'EXCURSIÓ AL PARC AVENTURA
El divendres 27 de maig els alumnes 
de cicle inicial vam anar d’excursió al 
Parc Aventura de Platja d’Aro. Primer 
en varen posar un arnés i un casc. 
Ens van explicar com funcionaven els 
mosquetons per poder anar segurs. 
Els nens i nenes de 1r vam fer el cir-
cuit Illes formigues i els de segon el 
circuit Sa Cova.

Quins nervis que teníem tots per en-
filar-nos als arbres com micos. Ens ho 
vam passar molt bé!

PRESENTACIÓ NOU DAR-
QUET
El nostre gegant Darquet ha 
fet un canvi d’imatge! Des de 
l’AFA hem pogut destinar re-
cursos a millorar el gegantet. 
Presenta un nou vestuari amb 
pantaló texà i la dessuadora 
gris amb el mateix disseny que 
els alumnes podran tenir a 
partir del proper curs.
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COLÒNIES DE SISÈ AL DELTA DE L’EBRE
Els nens i nenes de 6è de l'Escola Puig d'Arques, el dimarts 
24 de maig vam marxar de colònies cap el Delta d’Ebre.

Es vam haver d’aixecar molt aviat ja que havíem d'estar a 
un quart de 8 a l’entrada de l’escola  per marxar tots junts 
al lloc a on feia molts dies esperàvem amb molta il.lusió : 
PortAventura.

Quan tots els alumnes vam anar arribant, vam comen-
çar a posar les maletes al maleter de l'autocar

Un cop hi vam ser tots, l'autocar va engegar el motor i 
tots els nens/es vam acomiadar els pares i mares amb 
petons i abraçades. Ens esperàvem quatre dies molts di-
vertits al Delta de l’Ebre. Després de tres hores de viatge 
vam arribar al destí.  Ens van presentar a la Maria José 
la monitora d’aquests dies. Ens vam fer una foto tots junts 
a l’entrada de Port Aventura. I, un cop a dins ens  vam 
separar per grups i vàrem pujar a moltes atraccions com 
el Furius Baco, Shambhala, Dragon Khan… Després de 
dinar, però, va començar a ploure i algunes atraccions van 
tancar, alguns nens/es van quedar ben xops. 

Quan vam arribar a la casa de colònies ens van presen-
tar a una altra monitora, la Marta. Van explicar les normes 
i després vam anar a les habitacions a dutxar-nos i a can-
viar-nos de roba per no agafar fred. També vam desfer la 
maleta i vam ordenar-ho tot.

Al cap d'una estona vam anar a sopar, tots estàvem molt  
cansats però molt contents del gran dia que havíem tingut. 
Després de sopar les monitores van explicar què faríem 
l’endemà i com que es preveia pluja vam canviar d'activitat, 
la bicicleta pel creuer.

Vam  anar a dormir, era tard i estàvem rendits. 
El dia següent vam matinar bastant, vam esmorzar i vam 

anar a fer un creuer  fins a la desembocadura del Delta, 
vam veure moltes espècies d’ocells i ens van explicar una 
mica d'història del Delta d’Ebre.

A la tarda vam visitar el museu de MónNatura, vam ob-
servar aus, ens van explicar com s’aconseguia la sal de les 
salines i vam perxar.

La majoria de nens/es no sabien que era això de perxar 
i van aprendre a fer-ho.

El tercer dia vam fer caiac al matí i a la tarda vam per-
xar amb unes barques molt més grans. Tot eren riures i 
alegria. 

Vam tornar a l’alberg i a la nit com no podia faltar van 
fer una gran discoteca de les 22h a les 23h. La monitora 
ens va posar cançons que havíem demanat prèviament i 
va ser molt divertit.

L'últim dia vam anar amb bicicleta per la Llacuna de l’En-
canyissada i per agafar forces per la tornada vam anar a 

dinar al restaurant La Gaya.
Després de dinar vam tornar a agafar l’autocar i vam 

anar direcció a Cassà de la Selva. A mig camí vam parar 
per anar al lavabo i berenar i vam seguir la ruta cap a 
Cassà.

En arribar a l'escola els pares ens esperaven  amb il-
lusió, tots teníem moltes coses per explicar. Havien sigut 
uns dies intensos i plens d'experiències.

Guardarem un bon record d’aquests dies: Port Aventura, 
perxar, la discoteca, el caiac, els ocells, els àpats amb els 
companys, els riures i els jocs.

Escola Puig d'Arques Entitats
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MOLTES ACTIVITATS A EDUCACIÓ INFANTIL
Aquesta primavera els nens i nenes de P3 vam anar a fer 
passejades al voltant de l’escola per gaudir del bon temps 
i la companyia dels amics. Una tarda vam anar fins al parc 
de la Caputxeta a jugar i un altre dia al matí vam anar a 
recollir flors per fer un regal a la família. Les sortides que 
fem tots plegats ens ajuden a descobrir l’entorn més pro-
per i com fer per moure’ns pel carrer sense el pare ni la 
mare, sinó amb tota una colla de companys i companyes.

A P4 vam fer l’excursió a Marineland i vam estar de 
sort perquè el parc va ser pràcticament per nosaltres, el 
parc aquell dia estava tancat al públic. Ens vam sentir molt 
protagonistes al costat de tots els dofins, lleons marins…

El passat 12 de maig els més grans d’infantil vam anar a 
l’Aquàrium de Barcelona. Va ser una sortida molt emocio-
nant perquè vam poder veure in situ els tan esperats tau-

rons. Havíem treballat moltes coses sobre aquests peixos 
a la classe i per fi va arribar el dia de poder veure’ls de ben 
a prop. Ens ho vam passar molt bé i ens va agradar molt 
la representació teatral sobre el peix imaginari Marmarà.
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El dia 19 de maig,  vam celebrar, amb els infants I2, amics 
de la UNESCO de Girona i personalitats del nostre Ajunta-
ment,  la 16a edició del projecte “Plantem la PAU”.  L’arbre 
que hem plantat és un avellaner. Els Amics de la UNESCO 
de Girona ens expliquen, en aquest petit fragment,  per-
què, en aquesta edició, s'ha triat aquest arbre represen-
tatiu:

"(...) Per què un avellaner? Potser perquè és un arbre 
modest -alguns en diuen arbust- i prou nostrat; potser per-
què les seves branques joves són molt flexibles i s'usen per 
fer cistells i els cèrcols de les bótes de vi; potser perquè 
els seus fruits, les avellanes, tenen un alt valor nutricional, 
redueixen els nivells de colesterol o combaten el cansa-
ment i la fatiga; potser perquè també les podem trobar en 
moltes de les nostres salses i pastissos; perquè ens porta 
moments enyorats de la infantesa. Perquè ens cal modès-
tia i no pas orgull; perquè cal que ens sapiguem adaptar a 
les noves situacions; perquè ens cal no defallir en l'esforç 
per defensar i promoure la cultura de la pau, que volem 
present arreu. (...)"

També ens van explicar el conte de l’avellana, d’Anne-
Florence Lemasson i 

amb unes precioses il·lustracions d’en Dominique Ehr-
hard. El vam poder gaudir durant uns dies a la nostra Llar. 
Ens va agradar molt! 

El nostre pati ja forma part del gran recorregut dels 
jardins de la PAU! Anirem tenint molta cura del nostre 
avellaner perquè vagi creixent i ens recordi sempre la PAU 
i els seus valors.

Volem agrair a tots els assistents a l’acte la seva pre-

sència i especialment a la cassanenca Carme Muñoz, que 
ens va portar l’avellaner i ens va llegir un preciós poema 
dedicat a l’arbre i al nostre centre educatiu. Els infants la 
van obsequiar amb un detall: un petit arbre fet amb filferro 
i petites mans estampades per simbolitzar la pau.

Plantem 
l'avellaner 
de la pau

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com
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Bon temps: molta activitat!
Ha arribat el bon temps i ha arribat 
l'hora de participar en un munt d'acti-
vitats que han permès a tots els alum-

nes de l'Escola Aldric viure noves ex-
periències especialment a l'iare lliure. 
En aquestes pàgines us n'oferim un 

resum; a les fotos superiors, alguns 
moments de les sortides dels nens i 
nenes de l'Escola.
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VISITA AL PARLAMENT DE CATALUNYA I EL PARC 
DE LA CIUTADELLA (BCN)
El dia 1 de juny, els i les alumnes de 6è hem anat a visitar 
el parc de la Ciutadella i el Parlament. Ens ha agradat molt 
veure el parc, la quantitat de gent que hi circula i les acti-
vitats que s’hi fan (yoga, shiatsu, esmorzars, dinars, pren-
dre el sol, etc). També vam visitar el Parlament, i els guies 

ens van explicar què si fa actualment i aspectes que no 
coneixíem, com que havia estat centre d’armament militar 
de Felip V durant la guerra de successió i posteriorment, el 
Palau del Parlament va ser adaptat d’estil modernista com 
a palau reial pels reis d’Espanya, inspirat com l’Opera de 
París, però que els reis Borbons no van voler mai anar-hi.

Va ser una sortida molt interessant.

HORT INFANTIL
Ja tenim l’hort a 
punt! Els nois del 
grup “Activa’t” van 
fer un voluntariat 
de jardineria a la 
nostra escola i ens 
van deixar l’hort 
a punt. Els nens i 
nenes d’Educació 
Infantil vam plantar 
maduixes, enci-
ams, carbassons 
i cebes tendres, i 
també s’encarre-
guen d’anar a re-
gar cada dia.  

SORTIDA PINEDA FOSCA DE5È I INFANTIL
El 19 de maig els nens i nenes d’Educació Infantil van anar 
amb autocar a la Pineda Fosca i allà els esperaven els i les 
alumnes de 5è que hi havien arribat abans amb bicicleta. 
La sorpresa va ser que els mateixos alumnes de 5è havi-

en preparat jocs pels més menuts i d’aquesta manera es 
van convertir en els monitors d’aquesta fantàstica jornada. 
Considerem que és una activitat molt enriquidora per tots 
els nenes.

VISITA A L’EMPRE-
SA ALAMEDA
El dimarts 26 d’abril 
els nens i nenes de 5è 
vam anar a l’Alameda 
Torrent, una empresa 
dedicada als treballs 
forestals.

Ens van explicar que 
es dedicaven a la pro-
ducció, subministra-
ment i comercialització 
d’estella forestal. Vam 
veure com treballaven 
i volem agrair la seva 
atenció i explicacions. 
Vam riure molt pe-
sant-nos tots plegats a 
la bàscula!
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AUDICIONS
Un any més, s’ha tornat a gaudir de les audicions musi-
cals escolars que les escoles de Cassà fa molts anys que 
organitzen i que, des de fa uns anys, es coordinen des de 
l’Ajuntament. S’ofereix una sessió d’instruments musicals 
per cada curs escolar de cada escola des de 1r a 6è.

La sessió de piano que es va realitzar pels alumnes de 
1r i es va fer a l’Auditori de Sala Galà. La resta d’audicions 
es van fer a la mateixa escola.

La sessió d’orgue s’havia de dur a terme a l’Església, 
però no es va poder fer ja que no s’hi podia accedir per 
obres.    

VISITA DE L’IL·LUSTRADOR ALBERT AR-
RAYÀS
El dia 5 de maig l'il·lustrador Albert Arrayàs va vi-
sitar els alumnes de 5è. Ens va ensenyar els seus 
dibuixos i els llibres que ha il·lustrat. Els alumnes 
van copiar uns dels seus dibuixos i li van regalar. 
Durant la visita va respondre dubtes i preguntes 
sobre la seva feina i va fer alguns dibuixos a la 
pissarra. Va explicar que està il·lustrant un llibre 
per Amèrica i que li fa molta il·lusió.

CURSA D’ORIENTACIÓ 
El passat 26 de maig vam celebrar la 5a Orient Aldric. 
Una prova d'orientació en la qual van participar els alum-
nes de 3r, 4t, 5è i 6è. Després de dos anys d'absència 
degut a les mesures contra la covid-19 ens feia especial 
il·lusió tornar a gaudir-la. 

Gràcies a l'entitat esportiva Aligots, a exalumnes de 
l'escola i a la policia municipal la jornada va ser un èxit.

EXPLICAR L’AMBULÀNCIA
El dia 4 de maig del 2022 vam fer la visita de l’ambulancia. 
Van venir 3 pares i una mare. Ens van donar una gorra. 
Ens van explicar que si trobem una persona que sa fet 
molt de mal troquem al 112. Vam beure l’ambulancia per 
dins. Ens vam posar un casc i vam tocar les sirenes. I 
la nostre mestre es va posar dins la camilla ens ho vam 
passar molt bé. ADEU

Lia G., Kilian D. i Núria R.
(S’ha respectat l’ortografia natural dels infants)
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COLÒNIES DE 6È
Els alumnes de 6è de l’escola Aldric vam anar de colònies els dies 11, 12 i 
13 de maig a Cala Canyelles, a Lloret de Mar. Allà vam fer diferents activitats 
d’aigua (patins, xurro, planxa, busseig, kaiak,...), ens vam banyar a la piscina 
i a la platja. Una nit vam fer discoteca i una altra vam poder disposar de la 
piscina coberta.

L’esmorzar era les 8: 30h i després fèiem dues activitats, fins a l’hora de 
dinar. A la tarda  realoitzàvem dues activitats més fins a l’hora de sopar. Vam 
disposar de petites estones de temps lliure.

Escola Aldric Entitats

SORTIDES A LA BIBLIOTECA
El dilluns 9 de maig P3 va visitar la biblioteca, on van 
gaudir passejant per la sala, mirant llibres i escoltant els 
contes que els hi van explicar amb molta il·lusió la Graci-
ela i l’Anna.

Dies posteriors, els i les alumnes de 1r i 3r també van 
anar a la biblioteca on la Graciela i l’Anna els van recor-
dar les normes i els serveis de la biblioteca. A 3r els van 
proposar un joc i ens van fer venir moltes ganes de llegir 
els llibres que ens van presentar! Va ser una visita molt 
enriquidora!

EN BICI A LES RIERES DE LES GAVARRES
El passat dilluns dia 9 de maig les i els alumnes de 6è de 
l’escola Aldric vam fer una sortida amb bicicleta fins a la 
resclosa del Verneda amb l’objectiu de realitzar dos tallers 
relacionats amb les Rieres de les Gavarres. En un dels 
tallers vam conèixer quins microorganismes trobem per 
aquesta zona, i amb uns salabrets, en vam poder trobar 
algun de ben curiós! En l’altre taller vam poder veure altres 
espècies de peixos, rèptils i amfibis comuns i també inva-
sors. Un cop acabats els tallers vam tornar a pedalar fins 
a la Pineda Fosca, on vam poder dinar, jugar i continuar 
gaudint de l’entorn natural de Cassà.

TALLER SIAD DE CIBERASSETJAMENT 
Els alumnes de 6è han fet el taller de ciberasset-
jament, on els han explicat els perills que poden 
trobar-se a internet, que no totes les coses que ve-
uen, els expliquen i senten són reals si provenen de 
fons o persones que no coneixen, per més que hi 
hagin parlat, vist i/o escoltat. Se’ls ha recomanat 
que sempre que vulguin quedar amb algú que han 
conegut dins aquest medi, ho facin havent informat 
els pares o tutors i que vagin acompanyats, mai 
sols. Ha estat molt interessant i ens han ensenyat 
que “no es oro todo lo que reluce”. Hem de vigilar!
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GRADUACIÓ PASSA-
PORT EDUNAUTA
Durant aquest curs es-
colar els nens i nenes de 
cicle mitjà hem participat 
en el projecte Edunauta.

La galàxia dels edu-
nautes està formada per 
les destinacions d’apre-
nentatge del nostre mu-
nicipi. Una destinació 
d’aprenentatge és el lloc 
on els edunautes viatgen 
per fer diferents tipus 
d’activitats. Al llarg del 
curs escolar hem pogut 
realitzar moltes de les 
propostes. Els alumnes 
tenien un passaport on 
de manera divertida i 
personalitzada els infants 
anaven registrant tot el 
que aprenien explorant i 
gaudint de les activitats 
educatives que s'oferien 
en el seu entorn.

Ens ha agradat molt 
participar-hi i aquest 
passat 3 de juny ens và-
rem trobar les tres esco-
les del poble a la cloenda 
celebrada amb una gran 
festa.
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SORTIDES DE DE 1R A 5È DE FINAL DE CURS
Durant aquest mes de maig s’han realitzat les sortides de 
final de curs.

Els alumnes de Cicle Inicial i Cicle Mitjà van anar al “Parc 
Aventura” de Sant Feliu de Guíxols, on van jugar amb tiroli-
nes, bicicletes i patinets.

Els alumnes de 5è van anar al parc “Mico Aventura” de 
Platja d’Aro.
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En la crònica d’aquest mes de juny 
us volem parlar d’un projecte iniciat 

durant aquest curs: el suport inten-
siu per a l’educació inclusiva (conegut 

amb la sigla SIEI). Els SIEI es concre-
ten en dotacions extraordinàries de 

L'aula viva és ben viva

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA. . . 

C/ Remei, 163 – Nau 2 / 17244 – Cassà de la Selva
Telf. 972.46.44.50 – 697.678.231
email: administracio@itcassa.com

Horari: Dilluns a divendres: 7h – 15h

Imatges de les activitats i els participants a l'Aula viva.
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professionals que s’incorporen a les 
plantilles d’escoles i instituts com a 
recursos intensius per atendre els 
alumnes amb necessitats educatives 
especials (NEE) que ho necessitin; 
així, doncs, és un nou recurs que se 
suma als suports universals i addicio-
nals per a la inclusió de l’alumnat. 

Els suports i mesures intensives es 
fonamenten en el Decret 150/2017, 
d’atenció educativa a l’alumnat en el 
marc d’un sistema educatiu inclusiu, 
on s’especifica que tot l’alumnat té 
dret a ser escolaritzat en un centre 
ordinari. L’ escola inclusiva ha de vet-
llar pel principi d’equitat,i oferir les 
mateixes oportunitats a tot l’alumnat 
i facilitar l’accés a l‘aprenentatge als 
alumnes amb més dificultats.

Doncs bé: com hem dit, el projecte 
compta amb professionals específics 
per atendre l’alumnat (durant aquest 
curs, la Sílvia Gil i la Maria Moro), a 
més de l’Amèlia Aguilera, orientadora 
del centre, que en fa la coordinació i 
n’és la tutora, i han atès 7 alumnes 
(poden ser-ne 10) de tots els nivells 
de l’ESO: alumnat amb trastorn de 
conducta (TGC), trastorn d’espectre 
autista (TEA) i amb discapacitat intel.

lectual lleugera (DIL). Aquests alum-
nes, però, tenen el seu propi grup de 
referència (el grup ordinari), mentre 
que el SIEI ofereix suport flexible, bé 
dins de la pròpia aula, bé en els espais 
d’aprenentatge  propis (l’Aula viva).

I és dels projectes que es realitzen 
a l’Aula viva de què us volíem parlar, 
ja que, en tractar-se d’un grup reduït 
d’alumnes, de vegades la seva feina 
pot quedar tapada per les activitats 
més multitudinàries o que afecten 
grups classe. Alguns dels projectes 
duts a terme han estat la confecció 
d’un diari personal amb la tècnica del 
Scratchbook, com a exercici d’autoco-
neixement, un taller d’introducció a la 
fotografia i un altre sobre les plantes 
remeieres.

El taller de fotografia ha consistit en 
una visita a Can Trinxeria per veure 
l’exposició Perplexitats, amb obra de 
la Mercè Ribera, la construcció de 
paisatges amb objectes quotidians i 
la realització de maquetes per fer la 
fotografia posterior d’aquests paisat-
ges. 

El projecte sobre les plantes reme-
ieres ha inclòs diverses activitats: sor-
tida al bosc i recol·lecció de plantes 

per ser assecades i confecció d’un 
mandala amb fulles i glans; realització 
d’un blog amb les propietats d’aques-
tes plantes i el seu ús terapèutic, i 
una visita al Museu de les plantes de 
Cassà, on van poder fer un petit taller 
sobre plantes aromàtiques i elaborar 
oli d’espígol. A més, durant la prima-
vera també han pogut plantar herbes 
aromàtiques i medicinals a l’hort del 
centre, cada una de les quals perfec-
tament identificada.

Com podeu veure, les activitats de 
l’Aula viva són ben variades i treba-
llen els eixos bàsics de la formació de 
l’alumnat (àmbits lingüístic, científic i 
de relacions personals) sense haver 
de rebre tanta classe teòrica i amb 
un aprenentatge funcional. L’alumnat 
n’està ben content. Feu atenció al 
reportatge fotogràfic que, sense ser 
exhaustiu, recull la varietat d’aquestes 
iniciatives.

VISITA DELS ALUMNES DEL 
PUIG D'ARQUES
Coincidint amb el període de preins-
cripció escolar per al curs 2022-23, 
les darreres setmanes hem rebut la 
visita de petits grups d’alumnes de 

Vam fer d'amfitrions dels alumnes del Puig d'Arques que van visitar l'Institut.

Venda 
d’electrodomèstics 
i mobles de cuina
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6è curs de primària del col·legi Puig 
d’Arques, que l’any vinent comença-
ran una nova etapa al nostre centre. 
Alguns alumnes de 3r d’ESO, com a 
tasca dins del Servei comunitari, els 
han ensenyat les instal·lacions: aules 
específiques, espais d’esbarjo, gim-
nàs… Es tracta que es familiaritzin 
amb aquests nous espais i que, en 
començar el nou curs, al setembre, 
no se sentin tan estranys.

UNA FIGURA DEL BÀSQUET A 
L'INST
El dimecres 27 d’abril vam rebre una 
visita molt especial: la de la jugadora 
professional de bàsquet de l’UNI-Giro-
na Binta Drammeh, que va ser entre-
vistada en anglès per alumnes de pri-
mer d’ESO. Va ser una entrevista molt 
engrescadora i motivadora, ja que els 
alumnes van entendre la importància 
de l’esforç, de la superació personal, 

del treball en equip i de parlar anglès 
per comunicar-se en diferents situaci-
ons de la vida quotidiana.

RECUPEREM LES SORTIDES
D’altra banda, l’arribada del bon 
temps i el relaxament de les restric-
cions de mobilitat imposades per la 
covid han permès l’increment de les 
sortides del centre de grups de diver-
sos nivells educatius. Els alumnes de 

Binta Drammeh va ser entrevistada en anglès per alumnes de primer d’ESO. A sota, alumnes de 1r d'ESO amb el programa Monar't.

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER
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1r d’ESO, per exemple, han realitzat 
una sortida a Girona dins del progra-
ma Monar’t per veure in situ diverses 
pintures murals en diferents espais 
de la ciutat. Els de 4t d’ESO que fan 
Biologia han pogut visitar la depurado-
ra, tot un clàssic en les sortides de 4t 
curs, per veure’n els processos de de-
puració de les aigües residuals i com 
a element de conscienciació, tant de 
la necessitat d’estalviar aigua com del 
fet del reaprofitament. 

FI DE CICLE PÈR ALS DE SEGON 
DE BATXILLERAT
Els alumnes de 2n de Batxillerat, per 
la seva part, han pogut reprendre, 
encara que hagi estat en un format 
petit, la sortida de final d’estudis un 
cop realitzats els exàmens finals de 
curs. Ha estat un viatge curt, a Tar-
ragona i Port Aventura, de dos dies, 
que incloïa una part cultural i una altra 
de lúdica a les comarques del sud. Si 
més no, va servir per desconnectar 
dels estudis després d’uns mesos de 
feina molt intensa i exigent, i abans de 
reprendre les classes per a la prepa-
ració de les PAU.  Ànims!

Destaquem, de la banda de creació 
de l’alumnat, el Repte cel·lular dut a 

A dalt, sortida aTarragona dels alumnes de segon de batxillerat; a sota  el projecte de Repte cel·lular dels alumnes de 1r d'ESO i els de tecnologia penjant 
nius d'ocells.

terme pels alumnes de 1r d’ESO, que 
ha servit pràcticament per decorar la 
porta d’accés a l’edifici principal du-
rant les últimes setmanes. Hi podeu 
veure tota mena de models cel·lulars, 
amb els orgànuls corresponents, de 

formes diverses i colors llampants. 
Donem les gràcies als alumnes i al 
professorat per alegrar-nos la vista. 
I també els de 1r, en aquest cas des 
de Tecnologia, han construït casetes 
d’ocells per penjar en zones verdes 
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de Cassà, en el marc d’un projecte 
de l’Ajuntament, que té registrades 
aquestes construccions. 

ERASMUS+ A SICÍLIA
Els de l’Erasmus+ han reprès els in-
tercanvis amb centres europeus que 
participen en el projecte. Aquest cop 
han passat uns dies a Marsala, a Si-
cília, on han pogut conèixer les activi-
tats que s’hi duen a terme relatives a 
la conservació del medi ambient.

Els dies 4 i 7 de juny han tingut lloc 
al centre les proves oficials DELF que 
organitza l’Alliance Française com 
cada any, i que permeten obtenir el 
títol A2 de Francès als alumnes de 
4t d’ESO que s’hi presenten. Enguany 
han estat una vintena els alumnes 
presentats; les notes, al juliol.

SELECCIONATS PER 
AL CAMPUS DE RECERCA
I no volem acabar sense fer esment 

de quatre alumnes de 1r de Batxillerat 
que han estat seleccionats per partici-
par en el Jove Campus de Recerca de 
la Universitat de Girona. És l’any que 
hi ha més alumnes del centre que hi 
participaran, i com que la selecció de 
l’alumnat es fa en funció de l’expedient 
acadèmic, doncs no cal dir que s’ho 
han ben guanyat ells solets. Així que 
felicitem efusivament la Laura Borrell, 
en Biel Borrell, en Pau Casadevall i en 
Thiago Christou i confiem que els sigui 
una experiència molt profitosa.

A dalt, activitat Erasmus + a Sicília; a sota, visita a la depuradora de Cassà.

Activitats amb plantes i els participants a les proves DELF.
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El divendres 27 de maig es va cele-
brar el sopar de germanor al pati de 
l’escola, organitzat per l’AMPA. Des-
prés de la pandèmia i les restriccions 

tothom en tenia ganes, i es va notar. 
La resposta de la gent va ser impres-
sionant, i el pati es va omplir de tau-
les. Durant la vetllada les famílies van 

poder gaudir del ball de gegants de 
l’escola i d’una sessió de DJ que va 
fer que tothom aixequés el cul de les 
cadires. 

El sopar de germanor clou el curs

L’AMPA DE L’ESCOLA
La Salle Cassà té la sort de disposar d’una 
AMPA preocupada pel dia a dia de l’escola i 
per les necessitats dels nens i nenes, i dels 
nois i noies. Aquest any han dotat a l’escola 
de diferents ordinadors, han contribuït a l’au-
la de robòtica i han entregat a les classes 
de tota una sèrie de jocs tradicionals i mo-
derns per tal que siguin una alternativa a la 
pilota. Alhora, aquests jocs fan que els nens 
i nenes adquireixin sentit de responsabilitat i 
aprenguin a gestionar-los i conservar-los en 
condicions òptimes. 
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MAMMA MIA!
Aquest mes de maig 
un grup de nois i noies 
de 4t d’ESO de La Salle 
Cassà han representat 
el musical Mamma Mia 
davant dels altres cursos 
de l’escola. I ho han fet 
enterament en English! 
Aquesta voluntat de tre-
ballar conjuntament i de 
manera global és un dels 
trets que ens enorgulleix 
més com a escola. Podeu 
veure el musical sencer al 
canal de  Youtube de l’es-
cola. 

ACTIVITATS 
CONJUNTES
Divendres 20 de maig 
els nois i noies de tercer 
d’ESO van organitzar jocs 
i activitats pels seus com-
panys de cicle superior de 
primària. La jornada va 
transcórrer al Parc dels 
fruiters. Les activitats edu-
catives estaven centrades 
en els hàbits saludables. 
Aquesta gimcana formava 
part del programa FAIG. 
Tothom s’ho va passar 
fantàsticament bé, i van 
aprendre un munt. 
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EXCURSION I COLÒNIES A CICLE 
INICIAL
Els nens i nenes de segon aquest mes 
de maig hem anat de colònies al Bosc 
de la Massana, a Vilablareix. Ens hem 
divertit molt, i ens ha servit per apren-
dre a ser més autònoms, i per viure 
l’aventura de dormir fora de casa, 
lluny de les nostres famílies. Ens ho 
hem passat molt bé fent tota classe 
d’activitats d’aventura. 

Per la nostra banda, els alumnes de 
1r hem anat d’excursió a Santa Co-
loma. Hem visitat la fàbrica de gale-
tes Trias, hem dinat i jugat al parc de 
Sant Salvador i hem tingut una visita 
sorpresa que ens ha fet molta il·lusió!

SALLESTEAM
El diumenge 8 de maig el Salles-
team, organitzat per l’AMPA, va 
tornar a la nostra escola. Va 
ser un èxit de públic i de partici-
pació. STEAM són les inicials de 
Science, Technology, Enginee-
ring, Arts i Maths. Totes aques-
tes disciplines es treballen amb 
activitats lúdiques i educati-
ves. El nombrós públic assistent 
va poder participar a diferents 
tallers, com ara fer les seves 
pròpies ulleres 3D, experimen-
tar amb plastilina conductora, 
fer volar drons, programar ro-
bots, i un llarguíssim etcètera. 
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Un sketch teatral que va fer reviure el 
primer partit de futbol del qual es té 
constància -que es va jugar a Cassà 
el 18 d’agost de 1912- va servir per 
obrir el primer acte de commemora-
ció dels cent deu anys de la UD Cas-
sà, celebrat el divendres 27 de maig 
a la Sala Centre Recreatiu.

Amb la sala pràcticament plena de 
jugadors i jugadores, familiars i mem-
bres del cos tècnic del club, durant 
aquesta gala la Unió Deportiva Cassà 
va presentar també la samarreta i la 
dessuadora que serviran per difondre 
aquesta efemèride. 

A més del gag teatral inicial, pro-
tagonitzat per Robert Batllosera, Edu-
ard Llinàs i Xavier Casabó, el públic 
va quedar sorprès per les nombroses 
felicitacions rebudes i  gravades en 
forma de vídeo per als 110 anys del 

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

Parlaments del president del Cassà, Miquel Clapés, l'alcalde, Robert Mundet, i el nou entrenador, Javi Salamero, en l'acte de presentació dels 110 anys del 
futbol a Cassà; a sota, un esquetch teatral sobre el que va passar el 1912 i la presentació de noves equipacions de la UD Cassà.

La UDC comença a celebrar els 
110 anys de futbol a Cassà 
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futbol a la nostra vila. L’ovació més 
gran se la va endur el president blau-
grana Joan Laporta; però també va 
ser molt celebrats els missatges en-
viats per gent coneguda de diferents 
àmbits, com Quim Masferrer, Joan 
Pera, David de Gea o l'exentrenador 
del Galatasaray i que ho havia estat 
del Cassà, Domènec Torrent. Entre 
els polítics, es van poder escoltar 
missatges del ministre de cultura, 
Miquel Iceta, del 130è president de 
la Generalitat, Carles Puigdemont, el 
president de la Diputació de Girona, 
Miquel Noguer o la secretària general 
de l'Esport, Anna Caula.

El director tècnic de la UD Cassà, 
Joaquim Boadas, va exposar durant 
l’actealgunes de les bases de funcio-
nament del club de cara a la propera 

temporada, destacant-ne la incorpo-
ració de sistemes d’enregistrament 
dels partits tant per millorar tàctica-
ment i tècnica els equips, com per 
permetre les famílies veure els partits  
des de casa seva.

Boadas també va presentar el nou 

entrenador del primer equip, Javi Sa-
lamero, destacant-ne el seu ampli his-
torial esportiu i la voluntat que la seva 
experiència i coneixements serveixin 
també per millorar els fonaments dels 
tècnics i entrenadors de l’entitat.

El president del Cassà, Miquel Cla-
pés, va remarcar en el seu parlament 
que els actes de commemoració dels 
cent deu anys, continuaran el mes 
d’agost amb un partit de futbol per 
recordar la data del primer matx de 
futbol jugat a Cassà, amb un sopar de 
germanor de la gran família el Cassà i 
amb  l’edició d’un llibre  sobre aquests 
cent deu anys. Clapés va fer constar 
que tot  i que el passat és el que dona 
força a l’entitat, el que es té ben pre-
sent és que s’ha de treballar mirant 
el futur per la qual cosa va remarcar 
tots els esforços que es fan pe anar 
millorant dia a dia i va demanar que 
es mantingués el suport i l’esforç de 
pares, entrenadors i jugadors  per 
anar millorant dia a dia.

ACABEN LES COMPETICIONS
En la recta final de la temporada per 
al futbol de la UD Cassà els objectius 
dels principals equips ja s'han assolit 
i així el primer equip ha mantingut la 

Els equips infantil C, Aleví B i cadet A en els 
darrers partits d'aquesta temporada.
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LAIA CODINA TORNA AL FC BARCEONA
Laia Codina torna al FC Barcelona amb un nou contracte fins al 
30 de juny de 2024. La defensa, que la temporada passada va ju-
gar cedida al Milan, ha segellat la tornada al costat del president 
Joan Laporta i del directiu Xavier Puig, al despatx de presidència 
del Camp Nou.

Sorgida del planter de la UD Cassà, la de Campllong (Girona) 
va debutar amb el primer equip a la temporada 2019/20 i en la 
seva primera etapa al club va disputar-hi 20 partits, en els que 
va marcar un gol. De 22 anys, en el curs passat seguir la seva 
progressió al Milan, amb qui va participar a la fase prèvia e la 
Lliga de Campions.

Les valoracions de Laia Codina fets a la web del cub van ser 
les següents:

“Tornar a casa sempre és especial, i més després d’estar un 
any fora per carregar energia i tornar amb encara més ganes”.

“El meu objectiu és estar a l’onze, em marco objectius impor-
tants. He seguit tots els partits que he pogut, entre els quals la 
final de Torí, com una culer més. Aquest any haurem de lluitar per 
la Champions, que ha de ser el gran objectiu”.

categoria i el filial ha acabat cinquè 
del seu grup; en formació cal desta-
car que els juvenils i cadets han fet 
una gran temporada lluitant per al tí-
tol gairebé fins a la darrera jornada. 
En categoria femenina el sènior ha 
acabat en  vuitena posició a la lliga 
de primera divisió, després d’una gran 
segona volta, tot i el relaxament final.

Resultats:
Futbol masculí:
4a Catalana
Lloretenc, 1 - UD Cassà, 0
Mont-Ras CE, 1 - UD Cassà, 3
Base Llagostera,  1- UD Cassà, 3

Juvenil A:
UD Cassà, 6 - Sant Gregori AE, 2
SF Guíxols, 2 - UD Cassà, 3

Cadet A:
UD Cassà, 0 - Blanes CD, 1
Lloret CF, 2 - UD Cassà, 1
Cadet B:
Penya Bons Aires, 6 - UD Cassà, 1

UD Cassà, 2 - Banyoles CE, 2

Infantil A:
UD Cassà, 2 -Penya Bons Aires, 3
Sant Gregori AE, 5 - UD Cassà, 2

Infantil B
Pals AT, 1 - UD Cassà, 13
UD Cassà, 0 - Penya Bons Aires, 2
Infantil C
Bell-Lloc CP, 9 - UD Cassà, 1
UD Cassà, 1 - SF Guíxols CF, 0

Aleví A:
Banyoles CE, - UD Cassà, 2
Aleví B:
UD Cassà, - Sils CF, 1
Bescanó CD, - UD Cassà, 1
Aleví C:
UD Cassà, FEC Vall de Ter, 2
Sant Gregori AE, - UD Cassà, 1

Benjamí A
Sant Celoni FC, - UD Cassà, 1
Benjamí B:
UD Cassà, - Quart UE, 2

Lloret CF, - UD Cassà, 2

Benjamí C:
E F Gironès-Sàbat, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Sant Gregori AE, 2

Prebenjamí A
Quart UE, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Lloret CF, 2
Prebenjamí B:
UD Cassà, - Caldes Malavella UE, 2
Escoleta
UD Cassà, - Banyoles, 1

Futbol femení:
Sènior:
UD Cassà, 0 - Santa Susanna AE, 4
UD Cassà, 2- Sant Quirze, 2

Infantil:
UD Cassà, 10 - Monells, 3

Aleví:
Ripoll At CF, - UD Cassà, 1

Fotos: Eduard Duran i UD Cassà
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Final de temporada amb dues sensa-
cions oposades: per una banda s'ha 
aconseguit mantenir la categoria del 
sènior masculí; però per l'altra no 
s'ha pogut assolir l'ascens de catego-
ria del sènior femení. Cal destacar el 
títol gironí obtingut pel cadet masculí 
després d'una temporada impecable. 
Repassem els resultats de les darre-
res jornades dels equips de bàsquet 
del Foment Deportiu Cassanenc.

1A CATEGORIA SÈNIOR FEMENÍ 
FASE D'ASCENS.
FD Cassanenc Automatismes Cas-
sà 65 - CB Prat 68
Cassanenc: Ripoll (9), Mayoral (4), 
Massegur (15), Barnés, Gonzalez 
(8), Martinez, Ramirez (8), Pairó (4), 
Llobet, Ponsa, Gomez (10). 25 faltes 
pers; cap eliminada;17 de 26 tirs 
lliures;cap triple. Parcials cada 5 mi-
nuts: 16-20, 34-35, 49-56, 65-68.
Derrota a casa, aquesta vegada da-
vant d'un gran equip el CB Prat que 
s'ha imposat a l'equip cassanenc per 
tres punts. Les visitants sempre han 
anat per davant en el marcador, en-
cara que per poca diferència. La lluita 
ha estat constant per part del nostre 
equip per assolir la victòria, peró no 
ha estat possible.
FD Cassanenc Automatismes Cas-
sà 65 - C.E.Onyar 43
Cassanenc: Pairó (8), Ripoll (10), 
Martinez (4), Ponsa (2), Gonzalez (5), 
Massegur (11), Barnés (11), Gomez 
(3), LLobet (2), Mayoral (5), Ramirez 
(4). 23 faltes pers; cap eliminada;7 
de 17 tirs lliures; 6 triples:3 Barnés, 

Massegur, Gonzales, Gomez. Parcial 
cada minuts: 16-10, 33-19, 56-32, 
65-43.
Bon partit de l'equip cassanenc que 
des del primer minut ha sapigut man-
tenir un bon ritme de joc, amb una 
molt bona defensa i un acceptable en-
cert amb atac.
Amb aquesta victòria l'equip depèn 
d'ell mateix per assolir la fase d'as-
cens.
ASFE Sant Fruitós de Bages 51 - 
FD Cassanenc Automatismes Cas-
sà 44
Cassanenc: Pairó (5), Ripoll, Mar-
tinez (2), Ponsa, Gonzalez (4), Mas-

segur (4), Barnés (2), Gomez (11), 
Llobet, Mayoral (15), Ramirez (2). 11 
faltes pers; cap eliminada;4 de 10 
tirs lliures;4 triples: 2 Gomez, Pairó, 
Mayoral.Parcial cada 5 minuts: 12-
9, 22-21, 41-32, 51-44.
L'equip cassanenc al perdre aquest 
partit ha quedat descartat per poder 
pujar a Copa Catalunya. Durant els 40 
minuts l'equip local ha estat molt mi-
llor que el nostre equip.
CB Prat 56 - FD Cassanenc Auto-
matismes Cassà 60
Cassanenc: Ripoll (7), Mayoral (8), 
Martinez (4), Massegur (11), Barnés, 
Gonzalez (2), Ramirez (6), Pairó (16), 

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93

El sènior femení es queda  a 
les portes de l'ascens

L'equip masculí finalment manté la categoria

L'equip sènior femení es va quedar a un pas de l'ascens a Copa Catalunya.

88    Llumiguia · núm. 832 · juny 2022 



FD Cassanenc / Bàsquet Esports

Llobet (4), Ponsa, Gomez (2). 23 fal-
tes pers; cap eliminada;11 de 20 tirs 
lliures;1 triple de Massegur. Parcial 
cada 5 minuts: 18-16, 29-33, 36-
39, 56-60.
Últim partit de lliga amb victòria a la 
pista del primer classificat el CB Prat. 
L'equip cassanenc ha fet un bon partit 
al llarg dels 40 minuts, encara que 
aquesta victòria no li serveixi per res. 
Cal felicitar a l'equip per la molt bona 
temporada que ha fet i esperar a la 
propera per tornar-ho a intentar per 
pujar a Copa Catalunya.

Al acabar la fase final l'equip ha 
quedat al tercer lloc amb 6 partits 
jugats, 3 victòries i 3 derrotes amb 
369 cistelles a favor i 357 cistelles 
en contra.

2A CATALANA SÈNIOR MASC. 
FASE DE PERMANÉNCIA
CB Mollet B 70 - FD Cassanenc A 
75 (amb prórroga)
Cassanenc: Rodriguez, Torrent (2), 
Torrentó (4), Miquel (10), Fusté, Ga-
llardo (8), Biri Junior (14), jimenez 
(3), Abulí13), Milan (12), Busquets 

(3), Nuell (6). 22 faltes pers; cap eli-
minat;11 de 14 tirs lliures; 8 triples 
de 8 intens: 2 Biri junior, 2 Milan, 
2Nuell, Jimenez, Abulí. Parcial cada 
5 minuts: 13-17, 34-38, 50-50, 66-
66. Prórroga: 70-75.
Important victòria a la pista del CB 
Mollet B de cara a poder mantenir la 
categoria. L'equip cassanenc sempre 
va portar la iniciativa en el marcador. 
A l'últim quart, al minut 36 el resultat 
era 61-55, i va ser l'únic moment en 
que els locals es posaren per davant 
en el marcador; un parcial de 0-11 
(61-66) va donar esperances, però la 
reacció dels locals no es va fer espe-
rar i empataren el partit (66-66). A 
la pròrroga es va superar el 70-68, a 
falta de pocs minuts; els cassanencs 
varen fer un parcial de 0-7 (70-75), 
assolint la victòria que permet somiar 
amb la permanència.
A.E. Teiá 40 - FD Cassanenc A 62
Cassanenc: Artero (23), Torrent, 
Torrentó, Miquel (8), Fusté (5), Ga-
llardo (2), Busquets Rincón (2), Nuell 
(5), Jimenez, Abulí (11), Milan (4), 
Busquets (2). 16 faltes pers; cap eli-

minat;10 de 15 tirs lliures;6 triples: 
3 Artero, Miquel, Abulí, Nuell. Parcial 
cada 5 minuts: 14-9, 23-16, 33-40, 
40-62.
Important la victòria de l'equip cassa-
nenc a la pista del Teiá. Una primera 
part dominant en el marcador per els 
locals. En canvi a la segona part al 
minut 25 (31-24) els cassanencs han 
fet un parcial de 0-16 (31-40). Ha es-
tat a l'últim quart quan s'ha sentenciat  
fins al final poder guanyar de 22 punts 
(40-62).Un resultat que permet somi-
ar amb la permanència.
FD Cassanenc A 71 - A.B. Vendrell 
50
Cassanenc: Abulí (3), Rodriguez (8), 
Miquel (6), Nuell (3), Jimenez (8), 
Artero (2), Milan (8), Torrent (3), Ga-
llardo (7), Fusté (2), Biri junior (12), 
Busquets (9). 22 faltes pers; cap eli-
minat;8 de 17 tirs lliures;11 triples: 
4 Biri junior, 2 Milan, Busquets, Nuell, 
Rodriguez, Jimenez, Torrent. Parcial 
cada 5 minuts: 20-13, 44-31, 52-
42, 71-50.
Partit jugat al pavelló vell (FD Cassa-
nenc) amb unes 200 persones que 

SEL.LECCIÓ  GI-
RONINA  MINI 
FEMENI.
El 24 d´abril es va 
celebrar a Manresa 
una concentració 
de les territorials de 
bàsquet en catego-
ria de Mini femení; 
hi van prendre part: 
Lleida, Tarragona, 
Comarca Central, 
Barcelona i Girona. 
Les nostres repre-
sentants de Girona 
varen jugar tres par-
tits; en el grup hi ha 
dues cassanenques 
del Foment, Ivette 
Bagué i Janet Oller.

El jugador del Foment Marc Busquets (Biri júnior) amb un grup de seguidores després d'assolir la permanència; a la dreta, l'equip  celebrant el triomf 
decisiu.
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12 HORES DE BÀSQUET A 
LA SALLE PALAMÓS
El passat dia 1 de maig l'equip de Pre 
mini masculí va participar al tradicio-
nal torneig de les 12  Hores de la Sa-
lle Palamós. Entrenat per la Cristina 
Porsell i en Robert Piñatares,l'equip 
va gaudir d'allò més en una gran jor-
nada de bàsquet.

varen animar al nostre equip. Amb 
aquesta victòria l'equip cassanenc 
manté la categoria a falta d'un par-
tit per acabar aquesta fase. La molt 
bona defensa individual, la recupera-
ció en els rebots defensius i el bon 
encert en els llançaments en el tir ex-
terior han estat la clau de la victòria.
FD Cassanenc A 60 - CB Mollet B 
91
Cassanenc: Abulí (2), Rodriguez (7), 
Miquel (6), Nuell (3), Jimenez (8), Ar-
tero (10), Milan (12), Torrent, Gallar-
do, Torrentó (2), Biri junior (8), Bus-
quets. 18 faltes pers; cap eliminat;12 
de 20 tirs lliures;7 triples: 2 Artero, 
2 Biri, Nuell, Milan, Rodriguez. Par-
cial cada 5 minuts: 12-24, 22-41, 
42-69, 60-91.
Últim partit de lliga d'aquesta fase 
amb la permanència garantida. 
L'equip visitant s'ha mostrat molt su-
perior al llarg dels 40 minuts. 

3A CATEGORIA SÈNIOR FEMENÍ
CB Quart 40 - FD Cassanenc B 47
Cassanenc: Busquets (2), Besses, 
Saubi, Porsell (18), Teixidor, Josa (5), 
Torres, Pagés, Vila (16), Albacete (6), 
Garcia. 15 faltes pers; cap eliminada; 
3 de 4 tirs lliures; 2 triples: Porsell , 
Josa. Parcial cada 5 minuts: 8-15, 
13-29, 29-39, 40-47.
Amb aquest partit acaba el campionat 
al segon lloc de la classificació, Sub-
campiones de la 3a categoria. Amb 
12 partits jugats, 9 victòries i 3 der-
rotes amb 613 cistelles a favor i 574 
cistelles en contra.

JÚNIOR MASCULÍ COPA FEDE-
RACIÓ
CB Castelló 45 - FD Cassanenc 40
Nou Caulés 52 - FD Cassanenc 34
FD Cassanenc 89 - CB Castelló 39
 L'equip cassanenc acaba al tercer 
lloc amb 3 partits jugats, 1 victòria 
i 2 derrotes; 163 cistelles a favor i 
136 cistelles en contra.

CATEGORIA CADET MASCULÍ.
CB Banyoles 56 - FD Cassanenc 57
FD Cassanenc 61 - Nou Caulés 54
Unió Girona 66 - FD Cassanenc 73
FD Cassanenc 65 - CB Banyoles 58 
(amb pròrroga)
Cassanenc: Cesc Amat (1), Jordi Vila 
(2), Jordi Torrent (19), Shysshkou, 
Bagué, Villalba, Amores (3), Rabionet 
(13), Martí Vila (11), Jan Amat (8). 
14 faltes pers; eliminat: Bagué;15 de 
28 tirs lliures; 8 triples: 5 Torrent, M. 
Vila, Amores, J. Amat. Parcial cada 

5 minuts: 9-11, 26-26, 38-32, 54-
54. Pròrroga: 11-4 . 65-58.
L'equip cassanenc s'ha proclamat 
campió del nivell B en derrotar al CB 
Banyoles a la pròrroga en un partit 
molt igualat i realment molt emocio-
nant. Fins a la mitja part es va notar 
el nerviosisme de tots dos equips ate-
sa la importància del matx. Un parcial 
de 9-0 abans d'acabar la primera part 
va permetre els cassanencs empatar 
en el marcador en la confiança i mo-
tivació per afrontar la segona part. 
Fins al final marcador ajustat; es pre-

L'equip cadet masculí celebra el triomf final 
sobre el Banyoles i el títol aconseguit
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TROBADA D´ESCOLES DE 
BÀSQUET.
El diumenge 8 de maig 2022 va 
tenir lloc la Trobada d´Escoles 
de bàsquet a Cassà de la Sel-
va als pavellons triple i el del 
FD Cassanenc, de nou a una 
del matí. Al llarg del dia els pe-
tits del club van gaudir de bon 
bàsquet i les diferents activitats 
lúdiques preparades per als ju-
gadors i entrenadors del mateix 
club, fent una jornada ben ame-
na.

Hi van participar 19 clubs 
gironins: C.E. Palamós, C.B. 
Anglés, C.B. Sils, C.B. Guíxols, 
C.B. Llagostera, C.B. Sant 
Gregori, Bàsquet Girona, C.B. 
Cristianenc, Bàsquet Masmitjá, 
C.B. Vilobí, C.B. Sarrià de Ter, 
C.B. Vilablareix, B.C. Maçanet, 
E.E.M. Caldes, Bàsquet Por-
queres, Vedruna de Girona i 
C.B. Farners. Topts plegats van 
gaudir d'una gran matinal de 
bàsquet.

senta l'equip cassanenc amb 4 punts 
d'avantatge, a falta de 12 segons per 
acabar el partit. El CB Banyoles anota 
un triple que els posa a un punt per 
sota del marcador. En els llançaments 
de tirs lliures del Foment quan falta-
ven 2 segons 6 decimes per acabar 
el partit, es falla el primer i anoten el 
segon; això permet al Banyoles ano-
tar per empatar el partit. Tot i el cop 
dur de l'empat en tenir la victòria a 
les nostres mans, els jugadors cas-
sanencs surten molt concentrats tot 
i el cansament acumulat. L'equip cas-
sanenc es posa amb un parcial de 6-0 
que al final acaba significant la victòria 
per els cassanencs.

Alegria desbordant dels jugadors, 
tècnics i l'afecció que va animar en tot 
el partit els nostres jugadors.

L'equip cadet masculí ha guanyat 
els 6 partits amb 416 cistelles a favor 
i 343 cistelles en contra.

CADET FEMENÍ
CB Santjoanenc 46 - FD Cassanenc 
57
FD Cassanenc 65 - Bisbal Bàsquet 
41
FD Cassanenc 48 - C.B .La Cellera 
55
CB Grifeu de Llançà 31 - FD Cas-
sanenc 47
FD Cassanenc 58 - CB Farners 51
L'equip cadet femení en aquesta fase 
ha quedat al primer lloc amb 8 partits 
guanyats i 2 derrotes amb 495 ciste-
lles a favor i 435 cistelles en contra.

INFANTIL MASCULÍ. COPA FE-
DERACIÓ. 

FD Cassanenc 49 - CB Sant Narcís 
80
FD Cassanenc 50 - CB Roses 54
L'equip Infantil masculí acaba al tercer 
lloc amb 2 partits jugats, i 2 derrotes; 
99 cistelles a favor i 134 cistelles en 
contra.

INFANTIL FEMENÍ. 
FD Cassanenc 52 - Escola Pia Olot 
47
CB Lloret 37 - FD Cassanenc 58
Ha acabat la lliga al sisè lloc amb 14 
partits jugats; 6 victòries i 8 derrotes 
amb 695 cistelles a favor i 738 ciste-
lles en contra.

PRE-INFANTIL FEM. COPA FEDE-
RACIÓ
Vall del Ter 48 - FD Cassanenc 39
FD Cassanenc 39 - Vedruna de Gi-
rona 51
BC Fontajau 48 - FD Cassanenc 23
L'equip Pre-Infantil ha quedat al segon 
lloc amb 6 partits jugats, 3 victòries 
i 3 derrotes; 262 cistelles a favor i 
293 cistelles en contra.

MINI MASCULÍ 
FD Cassanenc 68 - CB Campdeva-
nol 54
CB Verges 56 - FD Cassanenc 86
L'equip de Mini masculí ha acabat 
aquesta fase al segon lloc, amb 6 par-
tits jugats, 3 victòries i 3 derrotes;  
390 cistelles a favor i 340 cistelles 
en contra.

MINI FEMENÍ. 
FD Cassanenc 56 - CB Vilafant 44

L'equip de Mini femení acaba al segon 
lloc amb 2 victòries i 2 derrotes am; 
225 cistelles a favor i 224 cistelles 
en contra.

PRE-MINI MIXTE.
FD Cassanenc mixte - Bàsquet Girona
CB Adepaf - FD Cassanenc mixte
FD Cassanenc mixte - CB Bescanó
FD Cassanenc mixte - CB Farners
FD Cassanenc mixte - Salle Cassà
Acaba el campionat al desè lloc amb 
3 victòries i 16 derrotes; 409 ciste-
lles a favor i 972 en contra.

PRE-MINI MASCULÍ A 
Bàsquet Vilafant - FD Cassanenc
CB Fontajau - FD Cassanenc
FD Cassanenc - Unió Girona
CB U.Lloret - FD Cassanenc
FD Cassanenc - Bàsquet Porqueres
L'equip de Premini masculí acaba el 
campionat al primer lloc: CAMPIÓ 
Provincial; 19 partits jugats amb 16 
victòries i 3 derrotes; 1219 cistelles 
a favor i 635 cistelles en contra.

PRE-MINI MIXTE LA SALLE CAS-
SÀ
Masmitja - Salle Cassà
Adepaf - Salle Cassà
C.E.Sta.Eugenia - Salle Cassà
L'equip de Pre mini mixte de la Salle 
Cassà acaba la lliga a l'onzè lloc amb 
19 partits jugats, 3 victòries i 16 der-
rotes;  334 cistelles a favor i 1053 
en contra.

Text: Xevi Carrera Bosch
Fotos: Carles Díaz Carrera
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El diumenge  5 de juny es va dispu-
tar a Olot, el Campionat  Territorial de 
Xou Promoció on va participar el nos-
tre grup format per 12 patinadores 
de 10a 12 anys, entrenades per la 
Laura Alba i l’Ana Torres.

El seu disc girava al voltant de l’Ame-
lia Earhart

Earhart es va convertir en la pri-
mera dona a creuar l'Atlàntic, enlai-
rant-se al Canadà i aterrant a Gal·les. 
No obstant això, la seva aventura at-
làntica no va acabar aquí, ja que per 

certificar-la el 1932 va creuar ella 
sola el mateix oceà en poc menys 
de 15 hores de vol sense escales. I 
aquesta història és la que van repre-
sentar les nostres patinadores sobre 
la pista!

Tota una història d’apoderament fe-
mení!

TROFEU DE NIVELLS
I el cap de setmana llarg no va acabar 
aquí, el següent dilluns, el dia 6 es 
va celebrar al  PAV3 un Trofeu  dels 

nivells 1,2,3 i 4. A les fotos d'aques-
tes pàgines es poden veure algunes 
de les participants

El trofeu va ser  durant tot el dilluns, 
van participar un centenar de patina-
dores repartides segons el seu nivell i 
la seva edat.

Del  Nivell 4, entrenades per la Lí-
gia van participar; Teia Gubau, Nora 
Daza, Ada de Maria, Aina Valls, Ia Es-
tévez i Natàlia Navarrette

Del Nivell 3, entrenades per la Jinli 
Huertas i l’Anna Castelltort i van parti-

Participem a Olot en el 
campionat xou promoció
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cipar: Nicole Orti, Fiona Almansa, Iona 
Clavaguera, Núria Gubau, Noa Pérez, 
Chloe Almansa, Karla Fontanillas, So-
fia Fernandez i Laura Navarrette: 

Del Nivell 2, entrenades per la Ma-
rina Tomás i la Queralt Julià: Mar Por-
cel, Elsa Muñoz, Marta Garcia, Edur-
ne Fernández, Annalisa Muñoz, Abril 
Corralo, Alba Martínez, Hasia Duku-
ray, Martina Albiol, Nora Pulido, Elsa 

Clavaguera i Davinia Garcia.
Del Nivell 1 entrenades per la Sil-

via Currius van participar: Aina Viñue-
las, Jana Ros, Júlia Dalmau, Maria 
Shyshkova, Leyre Freixas, Paola Clau-
sells, Martina Fuster i Paula Albiol.

Els resultat obtinguts en aquests 
trofeus son molt bon i demostres tot 
el treballat durant aquest any. Enhora-
bona a totes elles!

COMUNICAT DEL F. D. CASSANENC
Cassà de la Selva, dimecres 25 de maig de 2022. 

El Foment Deportiu Cassanenc, a partir de les reunions de treball realit-
zades per la coordinació de les tres seccions del Club (hoquei, bàsquet i pa-
tinatge), la direcció esportiva i la junta directiva, han consensuat presentar 
a la setena edició dels pressupostos participatius de Cassà de la Selva, una 
proposta per a la construcció d'una pista exterior a la zona esportiva.

L'any passat, el Foment va optar per a presentar una proposta per a la 
rehabilitació de la sonorització del pavelló triple. Aquesta va anar avançant 
en la seva tramitació, però finalment no va resultar una de les propostes 
seleccionades en la fase final. Enguany, però, les prioritats han canviat i la 
necessitat ha fet que sigui una altra la proposta que el club ha presentat als 
pressupostos participatius, i que ja es troba en procés de validació tècnica.

Davant la insuficiència dels espais que el Foment Deportiu Cassanenc 
pateix d'unes temporades ençà, i amb la impossibilitat d'aconseguir enca-
bir els nens i nenes en altres espais municipals, el club ha decidit fer una 
proposta per a l'execució d'una pista exterior amb la projecció de situar-se 
dins la zona esportiva municipal. S'ha optat per aquesta proposta per sobre 
d'altres que el Foment valorava, davant del perill que els esportistes cassa-
nencs es quedin sense espai per a desenvolupar el seu esport, dins el seu 
municipi.

Es calcula que aquesta pista podria tenir una ocupació diària per a 80 es-
portistes de totes les edats, i resoldria els problemes de massificació inten-
sa que el club està patint aquesta temporada, sobretot en les seves franges 
destinades als nens i nenes de la base. La pista tindria un cost aproximat 
de 80.000 €, el mateix màxim que es demana des de l'administració per a 
poder presentar els projectes.

Foment Deportiu Cassanenc
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La memòria dels cassanencs: 
ara fa 75 anys (juny 1947)

Col·laboracions Ara fa 75 anys

Com ja havia succeït al juny de 1945 i 
1946, aquella edició del Luz y Guía era 
extraordinària amb l’objectiu de cele-
brar la Festa Major de Cassà. Per això, 
es feia una edició especial d’una trente-
na de pàgines (els anys anteriors havien 
arribat a la quarantena) i on s’hi publi-
citaven diverses botigues, comerços i 
empreses locals. (dubto de si posar-ne 
unes quantes) 

Homenatge local a la Vellesa: Per 
segon any consecutiu es va organitzar 
el “Homenaje Local a la Vejez” promo-
gut, com succeïa en altres pobles, per 
la Caja de Pensiones para la Vejez y de 
Ahorros. Pels mes joves, la citada “Caja 
de Pensiones” després de passar per 
fusions i reconversions ara s’anomena 
“Caixabank”. Quins temps aquells on hi 
havia “Caixes” amb funcions socials i 
que no calia demanar permís ni et per-
donaven la vida quan anaves a la seva 
oficina… però com que no ho arregla-
rem, tornem a l’homenatge (foto de 
l'esquerra). Els padrins d’honor foren 
el Sr. Juan B. Mons i la Sra. Teresa 
Formosa de Molinas. Van ser recollits 
als seus domicilis amb cotxe i els van 
portar fins a l’Ajuntament del poble per 
dur a terme els actes protocol·laris. Se-
guidament, van desfilar fins a l’Església 
acompanyats de les seves padrines per 
fer-hi una missa especial. El següent 
acte previst es va celebrar al Teatre 
Nacional on, després de que els nens 
dels col·legis recitessin vàries poesies, 
van prendre la paraula el batlle de Cas-
sà, Salvi Rodà i el Delegat de la Caja de 
Pensiones Sr. Castells. El dia es va clou-
re amb un sopar al “Círculo Recreativo” 
i unes audicions de sardanes. 

El drama dels bancs del Passeig 
Vilaret: La reparació i conservació 
d’aquests havia de ser constant i sem-
pre coincidia amb la Festa Major: “Pa-
rece como si sufrieran una enfermedad 
crónica que, sin remedio, les obligas e 
a desprenderse ora de un tornillo, ora 
de un barrote,  hasta quedar lastimo-
samente mutilados cuando no material-
mente arrancados de su sitio.”  

Conferència: Per preparar l’ambient 
de la festivitat de Nostra Senyora de 
Montserrat, el dia 20 d’abril es va ce-
lebrar al Teatre Nacional una conferèn-
cia sobre la “Verge Moreneta” a càrrec 
de Josep Maria Boix Selva. Boix era un 
escriptor, poeta i traductor català. De 
fet va impulsar la traducció de vàries 
obres al català en ple règim franquista 
a través de la col·lecció Isard. Era ger-
mà de Maur Maria Boix Selva, prior de 

Montserrat del 1967 al 1978 i va ser 
el pare dels cantants Xesco i Joan Boix. 

Agraïment: La Delegada d’Auxili So-
cial de Cassà, la Sra. Asunción Botanch 
va voler agrair públicament al Gremi de 
Flequers local que van fer una entrega 
espontània de 1.050 pessetes degut a 
la situació precària en la qual es troba-
va l’entitat.  

Festivitat de Sant Joan Baptista 
de la Salle: Els antics alumnes i els 
alumnes del Colegi dels “Hermanos” 
de la Salle van celebrar la festa del seu 
Fundador. Després del solemne Ofici es 
va disputar en el pati del col·legi un par-
tit de futbol entre dues seleccions de jo-
ves i veterans. A la tarda es va celebrar 
una funció teatral per tancar la diada. 

Sant Isidre i la pluja: El 15 de maig 
és Sant Isidre Llaurador, patró dels 
pagesos. En aquells temps, per la pre-
sència de la religió en el dia a dia dels 
ciutadans, era una data molt assenya-
lada i, per això, se celebraven diversos 
actes, com per exemple una processó. 
No obstant, aquell any 1947 no es va 
poder desenvolupar per obsequi del 
mateix patró, ja que va fer caure una 
pluja més que sol·licitada pels propis 
pagesos perquè venien d’unes setma-
nes d’intensa sequera. La pluja no va 
cessar en els dies següents provocant 
l’alegria dels pagesos i resultant molt 
beneficiós pel blat, patates, llegums, 
entre d’altres. 

ESPORTS: El mes de maig va ser 
el de la confirmació d’una notícia es-
perada: La consecució del Campionat 
d’Aficionats de la U.D. Cassà, anome-
nat “Torneo Copa Primavera” on hi par-
ticipaven els equips de la província a 
excepció dels de l’Alt Empordà. L’últim 
partit d’aquell Campionat es va jugar a 
casa contra l’Escala amb una victòria 

aclaparadora: 8-0. L’actuació dels visi-
tants va ser discutida pel nostre cro-
nista preferit, ja que entenia que havia 
estat del tot inadmisible. “Consistió sen-
cillamente en una perfecta tomadura 
de pelo a un público que tenía todos 
los derechos desde el momento en que 
abonó la correspondiente entrada an-
tes de penetrar en el terreno de juego. 
Los jugadores de la Escala no pusieron 
el más mínimo empeño en conseguir un 
resultado honroso para su equipo, y sí, 
en cambio, se aplicaron en ofrecernos 
una deplorable actuación, rivalizando 
entre ellos en repetir fallos y conseguir 
peores jugadas.” Fins i tot va acabar 
demanant la Federació intervingués i 
castigués actuacions com aquelles. No 
sé que diria si veiés el Barça actual.

Després del campionat, l’equip inicia-
ria el torneig anomenat “Copa Consola-
ción” on jugaria amb equips de superior 
categoria com el Banyoles, Lloret i el 
C.D. Girona. El primer partit va ser al 
camp dels gironins on van perdre 2-1 
tot i competir molt bé. La setmana se-
güent es van desplaçar a Lloret però 
l’àrbitre no s’hi va presentar. Per no de-
saprofitar el viatge els dos equips van 
acabar jugant el partit tot i que no tin-
dria validesa oficial.

I un últim apunt, l’entrenador del 
moment, Sr. Marimón, va cessar de 
les seves funcions ja que s’havia fet 
àrbitre. El va substituir el mític Josep 
Maria Burcet Parera, nascut a Cassà 
i que assumia el càrrec quan encara 
no havia arribat a la trentena i després 
d’haver jugat a Primera Divisió amb el 
Castelló (43-45) i amb el Sabadell (46-
47). En total hi va jugar-hi 30 partits i 
va fer 1 gol. Sense dubtar-ho, un salt 
de qualitat enorme per l’equip i el club.

Xavier Casabó Rabassedas
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Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

Per acabar, vull recalcar que la comoditat, la masticació 
i la seguretat que dona al pacient una pròtesi dental fixa és 
incomparable amb cap altre tipus de pròtesi dental. Per això, 
si vostè ha de portar una pròtesi de posar i treure, que se 
li mou, li produeix rascades, que no li permet menjar certs 
aliments i que el limita socialment per menjar o riure, no ho 
dubti i consulteu-nos el vostre cas. Em comprometo a donar-li 
tota la informació que vostè necessita per poder gaudir d'una 
boca sana, estètica i fixa. Demaneu una 
cita, millori la seva qualitat de vida.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia

Aquesta pregunta del títol se la fan gairebé tots els pacients 
quan li comentem que han de portar una pròtesi dental, au-
tomàticament la resposta és: però serà fixa, oi?

Analitzem primer quines classes de pròtesis dental hi ha 
segons el seu suport o subjecció:

-,Anomenem pròtesi fixa als tractaments realitzats sobre 
dents desgastades, danyades o perdudes per restaurar la 
seva funció i estètica. Són tractaments que requereixen una 
prèvia preparació a la dent, per posteriorment restaurar-ho 
de manera fixa. També s'inclou en aquesta categoria les prò-
tesis dentals subjectades per implants dentals i que un cop 
col·locades pel dentista, el pacient no les ha de retirar de 
la boca per ser higienitzades. Aquest tipus de pròtesis són 
molt útils i efectives ja que ajuden que el pacient recuperi la 
total funcionalitat de la boca i que fins i tot els fa oblidar que 
la porten.

- Com el seu nom indica, les pròtesis removibles són aque-
lles que podem treure i posar quan calgui. Poden ser par-
cials, si falta alguna dent, o completes, si hi falta l'arcada 
sencera. Les pròtesis removibles són més econòmiques que 
les pròtesis fixes, però també més inestables i incòmodes, 
i afavoreixen l'absorció òssia; per això ja no es recomanen.

- Hi ha un tercer grup que són les pròtesis mixtes en què 
un pont fix ajuda, a través d'un sistema d'ancoratges o fer-
malls a subjectar la part removible, és una combinació dels 
dos tipus anteriors. Millor opció funcional i estètica que una 
removible, però pitjor que una pròtesi completament fixa.

Ara bé, actualment amb els avenços realitzats en odontolo-
gia, ja sigui mitjançant els mètodes de diagnòstic: radiografi-
es panoràmiques digitals, imatges 3D, TAC, etc. o bé mitjan-
çant els implants dentals, siguin convencionals o de càrrega 
immediata, en molts casos amb cirurgies sense tallar amb 
bisturí i sense temps d'espera, col·locant la pròtesi fixa provi-
sional el mateix dia de la col·locació dels implants (el pacient 
entra sense dents i surt amb dents) podem afirmar que en 
el 97% dels casos podem col·locar una pròtesi fixa al pacient 
sigui quin sigui el seu desdentament.

Tot això respon, per descomptat, a un diagnòstic basat 
en inspecció clínica de la boca, estudis radiogràfics, models 
de la boca i elaboració d'un pla de tractament basat en allò 
que s'ha descrit anteriorment. A més, sempre podem donar 
al pacient més d'una opció de tractament, això respon no 
només a condicionants clínics sinó a la disposició econòmica 
del pacient que, més en aquests moments, ha de ser con-
siderada.

Sempre es pot portar 
una pròtesi fixa?

Higiene dental Viure bé
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Viure bé El Vi de la PIlar

El novembre passat, com ve a ser ha-
bitual per aquelles dates, va tenir lloc a 
la nostra població el Càntut, un festival 
dedicat a la cançó de taverna i a la mú-
sica tradicional. En aquesta última edi-
ció, el programa anunciava l’actuació 
per primera vegada a les comarques 
gironines d’un grup de Salamanca ano-
menat Mayalde. 

Fa quaranta anys que Mayalde es 
dedica a la recuperació de la música 
tradicional. Pilar Pérez, Eusebio Martín 
i els seus dos fills recopilen les cançons 
de la Salamanca rural i semiabandona-
da. Cançons de tradició oral, històries 
i cantarelles. Objectes quotidians, ja 
siguin culleres, plats, paelles, garbells 
i altres instruments de pròpia cons-
trucció, acompanyen les cançons en di-
recte, amb una posada en escena que 
connecta amb les arrels i que vol donar 
valor al territori i a la vida de poble. 

En una xerrada cafetera entre amics, 
vam decidir que seria interessant fer 
una ruta enoturística per la zona de 
Toro i, de passada, tornar la visita als 
amics de Mayalde.

A principis de maig, antics companys 
xirucaires d’excursions pel Pirineu i de 
colònies de joventut a Begudà vam llo-
gar furgoneta i de ruta cap a Toro. La 
primera parada: Roa de Duero (Bur-
gos), per tastar el xai de llet d’ ‘Asados 
Nazareno’. Un plat excel·lent, cuinat a 
foc lent en forn de llenya i amb cassola 
de fang, amb la carn exterior cruixent 
i la part interior carnosa que es desfila 
en boca. El vam acompanyar amb un 
vi molt interessant de la zona i de petit 
productor com és el Valderiz (DO Ribe-
ra de Duero).

Arribats a Toro, teníem visita con-
certada a la Bodega Elías Mora, a San 
Román de Hornija (província de Valla-
dolid). En aquesta petita població amb 
terrenys i microclima molt específic s’hi 
concentren algunes de les bodegues 
més importants de la zona, entre elles 
Pintia, del grup Vega Sicília. La visita 
va ser molt interessant, podent tastar 
tota la gamma dels seus vins. Primer 
descobrint els diferents tipus de ter-
reny que trobem a la zona, caracterit-
zada pels seus sòls sedimentaris for-
mats per descomposició de roques. En 
superfície hi ha sorra, graves i pedres 
arrodonides de mides diferents. Són 
terrenys molt pobres i amb poca capa-
citat de retenció d’aigua, on les arrels 
de la planta cerquen profunditat per 
buscar matèria orgànica. Les pedres 
de superfície retenen calor i faciliten 
una bona maduració de la planta.

El clima és continental extrem, amb 

Elías Mora - Descarte
(DO Toro - Zamora)

influència atlàntica però amb molt poca 
precipitació. Sovint es produeixen glaça-
des des d’octubre i que poden arribar 
fins a maig, per tant, molt de compte 
amb la maduració. Aquesta combinació 
dona una qualitat del raïm excepcional, 
però amb produccions molt baixes, 
amb graduacions força altes, gran 
intensitat de color i fruita i menys aci-
desa. La Tinta de Toro n’és la varietat 
autòctona per excel·lència.

ELÍAS MORA és una bodega relati-
vament nova, fundada l’any 2000 per 
dues Victories: Victoria Benavides i Vic-
toria Pariente, tot i que manté el nom 
de l’antic propietari de les vinyes (Elías 
Mora). Totes les vinyes son en vas i 
peu franc, sense el peu americà plan-
tat després de la fil·loxera. Treballen en 
bota nova de roure francès i americà, 
amb una característica molt particular, 
on la fruita i la frescor destaca per so-
bre la contundència de la fusta.

DESCARTE és dels vins més emble-
màtics del celler, fet amb la tradicional 
“Tinta de Toro” i 12 mesos de criança 
en barrica de roure francès. Curiosa-
ment, rep aquest nom perquè les vi-
nyes per elaborar aquest vi tenen ori-
entació nord, de menys insolació. Quan 

es feia verema sempre se separava el 
vi procedent d’aquestes vinyes, en con-
siderar que no arribaria a la qualitat de 
les altres parcel·les. És per això que el 
vi quedava ‘descartado’. Després de 
moltes proves, el vi surt a la llum amb 
el nom de com es coneixia popularment 
al celler. Es tracta d’un vi molt concen-
trat i floral, amb trets de fruita vermella 
i confitada i notes especiades. També 
es fa subtil el seu pas per la barrica i el 
característic terreny de la zona.

El diumenge, després de fer visita a la 
bonica població d’Ureña (primera "Vila 
del llibre" d’Espanya) i de veure el cen-
tre etnogràfic Fundación Joaquín Díaz 
-que promou la difusió del patrimoni 
musical de tradició- vam poder acabar 
el petit viatge, acompanyant els amics 
de Mayalde en un dels seus concerts a 
les seves terres. Durant l’actuació vam 
fer esment al festival Càntut de Cassà 
i vam rebre agraïments per la nostra 
visita. Vam acabar fent amics i ballant 
alguna jota.    

Preu aproximat: 22 eur.

Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)

El famós "asado" 
de Roa, el vi de la 
ressenya i l'autor, 
ballant una jota 
amb els amics de 
Mayalde.
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Entre el somni i la vigília Col·laboracions

Ve d'un pèl
Havia anat a visitar la meva amiga Ro-
ser, recent operada d’un càncer de 
mama.

Quan va obrir la porta vaig veure que 
portava al cap un bonic mocador de 
seda que tapava la calvície, causada 
pels diferents tractaments a què fou 
sotmesa. Després de les besades i sa-
lutacions del cas, vàrem anar a seure 
en la seva coqueta sala.

La Roser va anar a preparar uns 
cafès i assegudes l’una davant l’altre 
vàrem començar a explicar-nos tot allò 
que tan desitjàvem, després de la llarga 
separació.

“Per què ens causa tanta angoixa, 
a la majoria de dones, sortir al carrer 
lluint aquesta calvície que tant ens aver-
gonyeix?”

I aquesta pregunta, tan lògica i natu-
ral, ens va obrir el camí per posar-nos a  
parlar de cabells, cabelleres, etc. 

Tant ella com jo érem unes apassio-
nades de la història, especialment de la 
que ens transportava a l’antiguitat. Per 
això no vaig dubtar a dir-li que aquesta 
vergonya podia ser deguda  als relats 
que la  història ens ha deixat sobre pre-
judicis causats per un cabell de més o 
de menys. Això de què “va venir d’un 
pèl” és encertat.

  La llargària dels pèls del cap va ser 
causa de greus problemes entre les 
classes socials, representació del re-
buig a les seves normes, no acceptació 
de diferenciacions socials; en antigues 
batalles una forma d’avergonyir els ven-
çuts tallant-los les cabelleres, una for-
ma encara  vigent de rebel·lar-se con-
tra els convencionalismes.

“Recordes -li vaig dir- quan acabada la 
Segona Guerra Mundial, les dones fran-
ceses que havien mantingut relacions 
sexuals amb els invasors alemanys, van 
ser obligades a sortir al carrer totalment 
rapades, perquè tothom les assenyalés 
amb el dit?” De forma  equiparable a les 

dones de l’antiga Germania, que s’havien 
de rapar els cabells quan eren convictes 
d’adulteri, com el que imposaven a les 
bruixes de l‘Edat Mitjana.” 

I, ves per on i a causa de la seva re-
cent operació, ens vam passar la tarda 
parlant de cabells i cabelleres. No havia 
pensat mai que fos un tema tan sucós, 
tan curiós i tan divertit i cruel alhora.

Quan repasso molts dels temes, de 
les bromes, de les sorpreses que ens 
va deparar aquella tarda tan amena, re-
conec que des que, ja fa uns anys, els 
Beatles van posar de moda els cabells 
llargs, lluint-los pels carrers de Lon-
dres, ha passat molt de temps i, que 
vist des de la distància d’aquests anys, 
no representava més que una posada 
en escena de l’inici d’una transformació 
estètica i, fins i tot, de manera de viure. 
Perquè els cabells llargs responien a 
una actitud  inconformista amb l’entorn 
social i polític de l’época.

Però la Roser, sempre tan assenya-
da, va voler fixar la meva atenció en una 
cosa molt important: “T’has fixat -em 
va dir- com la societat d’aquell temps, 
no tan llunyà- en lloc d’escandalitzar-se 
per tantes flors, al·lucinògens, ungles 
brutes, llibertats sexuals, el  retorn a 
un món quasi primitiu, la recerca de la 
felicitat com a únic objectiu de vida, allò 
per lo qual es va sentir més escandalit-
zada va ser per la llargada de les gre-
nyes masculines?’”

Al cap i a la fi era una revolta “amb 
pèls i senyals”, que era una còpia d’al-
tres que havia viscut el món. Ja ho 
varen intentar els fanfarrons, aquells 
estudiants francesos del segle XVII 
equiparables als nostres hippies que 
protestaven per la relaxació de la so-
cietat del seu temps i més encara els 
sansculottes de la Revolució Francesa, 
que varen adoptar el cabell llarg com a 
forma de protestar i demostrar el seu 
refús a les empolvorades perruques 

aristocràtiques.
Els que frueixen llegint novel·les poli-

cíaques, o veient per la tele les inves-
tigacions del CSI, segur que recorden 
quantes coses poden descobrir els 
metges criminòlegs, estudiant a fons 
un sol cabell arrancat del cap del pobre 
difunt o de l’assassí.

I és que els cabells, potser no ens ha-
víem aturat mai a pensar-ho, a més de 
descobrir moltes coses a nivell científic, 
van ser considerats, també durant molt 
de temps, com el lloc on s’allotgen l’àni-
ma i la saviesa i també es va convertir, 
en la meva admirada Grècia, amb un 
objecte per les ofrenes als déus. Tam-
bé per aquesta creença que eren la 
causa i els guardians de la saviesa, les 
llargues melenes eren patrimoni dels 
filòsofs i en canvi els atletes, els grans 
atletes grecs, els primers herois olím-
pics, portaven les cabelleres retallades 
i el cabell ben curt perquè la seva acti-
vitat necessitava més força que seny. 
(Que em perdonin els atletes d’avui dia 
que poden també filosofar, suposo).

Ja li vaig dir a la Roser quan ens và-
rem acomiadar amb una forta abraça-
da: “El que importa és que et posis bé 
del tot. Avui en dia fan unes perruques 
molt boniques, fis i tot de cabells na-
turals. Que el mocador dona a enten-
dre una miqueta el tràngol que estàs 
passant? Deixa que la gent pensi el que 
vulgui, el que importa és la teva salut i 
la teva alegria que sempre ha estat una 
característica del teu caràcter. El que 
pensin els altres “no ve d’un pèl”

M.Dolors Godoy Rotllens  

ES LLOGA 
PÀ R Q U I N G  D E 

C O T X E 
 Zona Església, bon accés.

Interessats, truqueu al: 
     670 900 926
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27. Oriol

Col·laboracions Ocells de Cassà

- Et dius Oriol com jo?
- Sí
- Saps que el nostre nom ve del lla-

tí aurèola, diminutiu femení d’aureus 
(«daurat»), i fa referència al plomatge 
groc llampant de l’ocell que es diu ori-
ol, com nosaltres!

- No pas! el nom d’Oriol ve de l’ono-
matopeia del seu cant, doncs sembla 
que soni “oriol, oriol”.
Aquesta conversa es podria escoltar 
avui dia en algun indret, ja que el nom 
d’oriol és molt comú (sempre i quan 
els dos Oriols fossin un xic saberuts), 
però també des de l’Edat Mitjana, 
quan prolifera a Catalunya aquest 
nom com a nom d’home i, a la llarga, 
es convertirà també en cognom.

Doncs aquesta introducció m’ha 
servit d’excusa per a parlar-vos de 
l’oriol, un dels molts ocells migradors 
estivals que escullen  les nostres con-
trades per a nidificar i criar.

L’ORIOL, Oriolus oriolus, és un ocell 
d'uns 24 cm de llarg que pesa uns 
70 g. El mascle és de color groc amb 
les ales negres tacades de groc; la 
cua és negra amb els marges grocs, 
el bec és rosat i l'iris de l'ull és ver-
mellós. Les potes són de color gris 
blavós. La femella és de color verdós 
per sobre i blanquinosa per sota. Les 
ales i la cua són marronoses amb to-
nalitats grogues menys intenses que 
el mascle.

Té un cant fort i aflautat, amb un ca-
racterístic xiulet que se sent de lluny. 
Escolteu-lo a: https://xeno-canto.
org/723997

HÀBITAT i COSTUMS.  Viu en ar-
bredes de ribera i també en boscos 
caducifolis i en plantacions de fruiters. 
Està principalment a dalt dels arbres 
on passa desapercebut entre el fullat-
ge, perquè és un animal tímid. Té un 
vol fluid i ràpid, oferint la imatge d'una 
fletxa groga i  lluent passant pel da-
munt de l'observador. 

ALIMENTACIÓ. L'oriol és insectí-
vor, s’alimenta d’erugues, insectes, 
aranyes i altres invertebrats  que 
captura a les capçades dels arbres, 
a vegades baixant a terra. També pot 
alimentar-se de fruita (com figues, 
mores o saücs).

REPRODUCCIÓ. Fa un niu força pe-
tit per a la mida de l’ocell, amb herba 
i trossos d'escorces penjat en una en-
forcadura d'una branca, cosa que el 
fa semblar molt inestable però això no 
sembla importar-li a l'adult quan cova 
i el vent la balanceja amunt i avall. La 
femella pon 3-4 ous de color blanc, 
lleugerament tacats de marró porpra; 
els dos adults els incuben durant dues 
setmanes. Les cries són capaces de 
volar al cap de dues setmanes. Quan 
els pollets s'han envolat, són alimen-
tats pels pares durant algunes setma-
nes i llavors són molt fàcils de veure 
pels seus crits sorollosos i voladisses 
constants.

DISTRIBUCIÓ. Abundant per tot 
Catalunya en els hàbitats adequats, 
però comença a escassejar a partir 
dels 1.000 metres d'altitud i és pràc-
ticament absent a partir dels 1.600 
metres. És estival, migrant transsa-
harià que arriba a les nostres latituds 

a l'abril i comença a marxar ja durant 
l'agost.

A Cassà trobem oriols al llarg de 
tots els boscos de ribera ben conser-
vats, rieres Verneda, Gotarra, Vilallon-
ga, Cagarella, Bugantó, etc. També 
s’acosten sovint a les plantacions de 
fruiters i algun es pot deixar caure es-
poràdicament en jardins o parcs on hi 
hagi arbrers fruiters.

CURIOSITATS:
La dita popular “Renegar com un 

oriol” s'aplica a aquelles persones que 
blasfemen rabiosament i prové d'una 
creença popular que diu que l'oriol de-
fensa el niu a ultrança i es posa a cri-
dar i renegar si li volen atacar.

Ja veieu que no cal anar a fer un 
safari a l’Àfrica per a veure ocells de 
plomatges i colors espectaculars; els 
tenim aquí, força amagadets, però 
no tant com perquè amb paciència, 
silenci i uns bons prismàtics no els pu-
guem descobrir i gaudir.

Vinga, que ja fa bon temps i no te-
nim excusa per a no sortir amb els 
binocles.

Bon estiu i molts ocells!

Xon Vilahur
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Mots encreuats 
Núm. 432
HORITZONTALS
1.- Esport per al qual estic capacitat segons assenyala el 
vistiplau mèdic. Arbust o petit arbre utilitzat en la indústria 
farmacèutica, inclinat cap a ponent. 2.- Faci una parada 
per contemplar el camp de futbol de la Juve. Fa pressió 
sobre un grup de persones per forçar-los a procedir d’una 
manera determinada. 3.- Principi diocesà. Indumentària 
utilitzada com a equipament esportiu. 4.- Afecció de la pell. 
Conjunt de troncs que es desplacen riu avall conduïts amb 
rems. Alienígena de pel·lícula. 5.- Poema narratiu o líric 
medieval que remet al dolor. Instrument musical de vent. 
6.-  Un ganxo de carnisser. Dues vocals de valor. Ordir una 
intriga al món del tèxtil. 7.- Moguda exercint una pressió 
sobre la bàscula. Cec que mira cap a ponent. 8.- Cap de 
l’egipci. Realitza una operació. 9.- Individu d’un poble nòma-
da que habita al desert del Sàhara. Badia petita orientada 
a ponent. 10.- Capgirat cartutx que roman a l’arma un 
cop disparada la bala. Un article agafat pels pèls. Antiga 
matrícula de Madrid. 11.- Plagiada.
 
VERTICALS
1.- Que viuen a les més grans profunditats oceàniques, 
contràriament al que insinua el seu nom. Organització ter-
rorista en hores baixes, afortunadament. 2.- Relativa a 
l’orella. Dia qualsevol en basc, que transcendeix pel més 
conegut dia de la pàtria basca. 3.- Exabrupte del capità 
Haddock en la versió catalana, com a insult per talòs. Ven 
sense cobrar al comptat, de baix a dalt. 4.- Mamífer remu-
gant actualment extingit. L’est. Sotmeteu a una intervenció 
quirúrgica per aturar l’avanç de l’afecció. 5.- Uneix dues ro-
des per facilitar la comunicació entre Girona i Lleida. Cent 
romans. Adolescents bells. 6.- Lletra de pal. La comissió 
que gestiona, de baix a dalt. L’est. 7.- Aquell qui carranque-
ja enfilant-se per la columna. Article determinat. 8.- Roca a 
flor de terra que fa un clap nu de vegetació. Interrupció del 
pas d’electricitat. 9.- Antic soldat de cavalleria en l’exèrcit 
alemany. Obstrueix un conducte. 10.- Donaran el pit. Cinc-
cents romans. 11.- El de la cardina remet a una sardana. 
Estima la seva mestressa.

Una secció de Josep M. Fusté /Solucions, a la pàgina 6

Per passar l’estona Entreteniments
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Carrer dels Dolors, 9. Cassà de la Selva

by

Taller & Showroom       
Joyería + Bisutería Boho Chic
& otras Creaciones Artesanales

Lorem Ipsum


